
اگر رای می خواهید دهانتان را ببندید
سیدعبدالجواد موسوی

در این که فضای سیاسی ایران دوقطبی است و سال هاست که قریب به  اتفاق مردم نه از 
سر اختیار که از سر اضطرار در انتخابات شرکت  می کنند و نه از سر عشق به نامزدشان 

که از فرط نفرت از رقیب  رایشان را به صندوق می ریزند هیچ شکی نیست. 
بلا تشبیه مردم از ترس عقرب جراره به مار غاشیه پناه می برند. یک  نسخه تکراری که 
بالاخره روزی به حکم: عادت به هر دوا که کنی بی  اثر شود، کارکردش را از دست خواهد 
داد. اما فعلا همین هست که  هست. البته گاهی مردم آن قدر به تنگ می آیند که دیگر 

برایشان تفاوت  نمی کند چه کسی از گرده آنان بالا رفته است: 
بر بام کیست؟ هر که، تفاوت نمی کند

ای کاش گرده من و تو نردبان نبود
مردم به این جا که می رســند در کوچه آنان که در شــرایط عادی هیچ  شانسی برای 
انتخاب شدن ندارند عروسی برپا می شود. همین چند وقت  پیش بود که یکی از همین 
بزرگواران فرموده بود: ســرخوردگی مردم  بزرگ ترین فرصت برای ماست! این دسته از 
سیاست بازان فقط در  چنین شرایطی است که می توانند بر کرسی قدرت تکیه بزنند. آن 
ها  خوب می دانند همین که اکثریت مردم تصمیم بگیرند شناسنامه هایشان  را از توی 
کمد بیرون بیاورند و روز رای گیری از خانه بیرون بزنند  کارشان تمام است. پس تا جایی 
که می توانند باید مردم را ناامید کنند.  خب تا این جای کار باید به آن ها تبریک گفت. 
مردم به اندازه کافی  ناامیدند. بر اثر تلاش آن ها و یا عملکرد منتخبان مردم خیلی مهم 
 نیســت. مهم این است که مردم ناامیدند. این وسط فقط یک مشکل جدی  وجود دارد. 
طرفداران این بزرگوارانی که هر شب خواب بالا رفتن از  گرده من و شما را می بینند بی 
وقفه و  مجدانه در پی ایفای نقش عقرب  جراره هستند. کافی است چند دقیقه ای در 
فضای مجازی پرسه بزنید و  ببینید آن دکتر خودخوانده با رگ های متورم و دهان کف 
کرده و  چشمان از حدقه بیرون زده رئیس جمهور و وزرایش را جاسوس خطاب  می کند. 
یا ببینید آن روزنامه متهتک تیتری زده علیه تلاش آشــتی جویانه  دستگاه دیپلماسی 

کشور که صدرحمت به ادبیات اراذل و اوباش اجاره  ای! 
من خیلی اهل توهم توطئه نیســتم و به همین دلیل تحلیــل بعضی از  عزیزان را که 
معتقدند این دوستان خودارزشی پندار همدست رقبایشان  هستند نمی توانم باور کنم. 
اما این مقدار ساده لوحی را هم نمی توانم  باور کنم. آدمیزاد حتی اگر مومن نباشد از یک 
سوراخ پنجاه بار که  گزیده نمی شود. نمی توان یک عمر گفت ما مکلف به انجام تکلیفیم 
اما  هربار نتیجه آن تکلیف چیز فاجعه باری باشد. بعد از پنجاه بار افتضاح  بالا آوردن بد 
نیست آدمیزاد یک بار هم که شده عقل نداشته اش را به  کار بیندازد و در اصل آن چه 
تکلیفش می پندارد قدری تامل کند.  مخلص کلام این که: دوستان دلواپس خودارزشی 
پندار! اگر حقیقتا از  رقبای سیاسی تان به ستوه آمده اید و قصد دارید از ناامیدی مردم 
نهایت  اســتفاده را ببرید چند صباحی دندان صبر بر جگر ســوخته بخایید و آن  دهان 

مبارک را ببندید. تنها چاره شما برای رسیدن به قدرت سکوت  است. 
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طبق اعلام ســازمان اموال تملیکی 
طی تصمیمات اخذ شده در رابطه با 
این  آلوده،  تکلیف ذرت های   تعیین 
ذرت ها تحت شرایطی به کشورهای 
تا  فروخته می شــود   غیرهمســایه 
امکان برگشت این محموله به ایران 

کاملا  منتفی باشد. 
میرمعینــی عضــو هیــات مدیره 
و معــاون بهــره بــرداری و فروش 
ســازمان  امــوال تملیکــی درباره 
آخریــن وضعیــت تعییــن تکلیف 
کرد: طبق  آلوده  اظهــار  ذرت های 
آخرین جلســه ای که در این رابطه 
حدود یک ماه پیش  در دفتر مبارزه 
بــا مفاســد اقتصادی در ریاســت 
جمهوری برگزار شد،  تصمیماتی در 
دســتور کار قرار گرفت که براساس 
آن تعیین تکلیف  ذرت های موجود 

مشخص شود. 
مرجوع  بــه  حاضر  واردکننــدگان 

کردن ذرت ها نشدند
وی گفت: براین اســاس  در مرحله 
اول به شرکت های وارد کننده ذرت 
 ها مهلتی برای مرجوع کردن کالا به 
کشور مبدا داده شد تا محموله های 
 خــود را مرجوع کننــد ولی با عدم 
تمکین ۱۲ شــرکت وارد کننده در 
موعد  مقرر فاز دوم تصمیمات اتخاذ 

شده در دستور کار قرار گرفت. 
به گفتــه میرمعینی، در مرحله بعد 
ســازمان اموال تملیکی مکلف شد 
تا  ذرت ها را بر اساس شرایط خاص 
برای باز صادرات به کشور های  غیر 

همجوار به فروش برساند. 
شــروط فروش ذرت به کشورهای 

دیگر
اموال  این مقام مسئول در سازمان 
تملیکی با بیــان اینکه باید ذرت ها 
به  کشــورهای غیرهمســایه ایران 
فروخته شــود تا امکان بازگشــت 
آن به ایــران  کاملا منتفی باشــد، 

توضیحات بیشــتری ارائــه کرد و 
گفت: ســم موجــود در  ذرت های 
آلوده آفلاتوکســین است که معیار 
برای  استاندارد  آن   ) ppb (سنجش
در ایــران بیــن پنــج تــا هفت و 
حداکثر ۱۰ اســت، اما کشــورهای 
 دیگری هســتند که معیار شاخص 
مصرف آنها بالاتــر از این رقم و  تا 
  ppb ( ۳۰۰ ( اســت، به عنوان مثال 
در فیلیپیــن ایــن شــاخص برای 
پــروش  ماهی و یا خوک گوشــتی 
تا ۳۰۰ اســت. براین اساس مطابق 
تصمیمات  متخذه مقرر شد که این 
ذرت ها به شرطی فروخته شود که 
حتما درصد  بــالای معیار  ppb  در 
کشــور مقصد تایید و مورد پذیرش 

قطعی قرار  گیرد. 
معاون بهره برداری و فروش سازمان 
اموال تملیکی ادامه داد: از ســوی 
 دیگر باید بعد از فروش، رضایت نامه 
کشور مقصد از خرید  در  سفارت آن 
کشور تایید و این تاییدیه به دولت 
ایران اعلام شــود و با این  شرط، با 
صــادرات و خروج ذرت ها و حرکت 
آن به سمت کشور  خریدار موافقت 

خواهد شد. 
وی با بیان اینکه ذرت ها به کشــور 

مقصــد از طریق دریا و با کشــتی 
حمل  خواهد شــد، گفت: همراه با 
این محموله، هیات ناظر نیز خواهد 
بود و در  کشــور مقصد میزان ذرت 
تحویلی با میزان ذرت خارج شــده 
از کشــور  مطابقت داده می شود که 
مراتــب تخلیه بار  میبایســت پس 
از توزین به  تایید دفتر کنسولگری 

ایران رسانده شود. 
میرمعینی درباره حجم ذرت های در 
اختیار ســازمان تملیکی و وضعیت 
 فــروش آن اظهار کــرد: رقم دقیق 
نیســت، اما به طور تخمینی حدود 
۱۲۵  هــزار تــن ذرت بایــد تعین 
تکلیف گــردد که مربــوط به ۱۲ 
شرکت است که  بخشی از ذرت های 
آنها آلوده بوده و با معیار استاندارد 

در ایران  مطابقت نداشته است. 
بخشی از ذرت ها به یک تاجر ایرانی 

فروخته شد
معاون بهره برداری و فروش سازمان 
اموال تملیکی با اشــاره به اینکه تا 
 کنون بخشی از این ذرت ها فروخته 
شــده اســت، افزود: ســازمان این 
بخش  را به یک تاجر ایرانی فروخته 
و او باید کشــور مقصــد را مطابق  
شــروط  ذکر شده از سوی کار گروه 

مشــخص و اعلام کند. بدیهی است 
به منظور  صیانت از سلامت جامعه 
ودر راســتای دســتور العمل های 
سازمان  استاندارد و جهاد کشاورزی 
تمهدات ویژه ایــی برای رصد کامل 
خروج  کالا از کشور دیده شده است. 

  میرمعینی ادامه داد: گرچه فروش 
مستقیم به کشــور مقصد از سوی 
 ســازمان تملیکی انجام نمی شــود 
ولی تمام فراینــد آن تحت نظارت 
ریاست جمهوری  کار  گروه نشست 
خواهد بــود و از زمان ارائه و حمل 
کالا  در ایــران و فــروش و تحویل 
آن در کشــور مقصد تحت نظارت 
مســتمر  انجام خواهد شد، این در 
حالی اســت که تا کنون نیز تمامی 
ذرت های  آلوده در بنادر و گمرکات 
نگه داری شده و حتی ذره ای از آن 

وارد کشور  نشده است. 
ذرت ها را فروختیم تا بخشی از ارز 

خارج شده برگردد
وی ایــن را هــم گفت کــه فروش 
ذرت ها که تعیین تکلیف آن برعهده 
بود در شرایطی  تملیکی   ســازمان 
انجام می شــود که بتوان بخشــی 
از ارزی  کــه در زمــان واردات آن 
از کشور خارج شــده است، مجددا 
برگــردد  که  پیــش بینی می کنیم 
حداقــل نصف ارز خارج شــده بار 

دیگر وارد ایران  شود. 
گفتنــی اســت؛ از ســال  ۱۳۹۵ 
محمولــه ای از ذرت به تدریج وارد 
بندر  امام خمینی )ره( شــد که در 
از  انجام شده  بررســی های  جریان 
سوی  سازمان ملی استاندارد وجود 
اثبات  سم آفلاتوکســین در آن به 
رســید و  رئیس جمهور هم همان 
موقع دســتور توقــف واردات آن را 

صادر کرد. 
امــا با وجود گذشــت چند ســال، 
تصمیم گیــری در رابطه با وضعیت 
این  ذرت ها به دلایل مختلف صورت 
نگرفــت و با وجود بحث اســتفاده 
در  بخش هــای دیگــر، مرجوع و یا 
امحــاء آن در نهایت با واگذاری آن 
به  سازمان اموال تملیکی، مقرر شد 
تا این محموله به کشــورهای غیر 

 همسایه فروخته شود. 

 خبر

ذرت های آلوده تعیین تکلیف شد

لایحه بودجه
 فاقدشاخص های شفافیت است
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مولایی:

FATF  نپیوستن به
اقتصاد را به فروپاشی می کشاند

یک اســتاد حقــوق بین الملل با 
اعتقاد به این که عدم پیوســتن 
بــه  FATF  قــرار  گرفتــن در 
لیست کشورهای  و  لیست سیاه 
با ریســک بالا را به دنبال  دارد،  
گفت: در صورتی که به این لوایح 
وارد چرخه  ما  اقتصاد  نپیوندیم، 
 جهانی نمی شود و  اقتصادی که 
با دنیا داد و ســتد نداشته باشد، 

از درون  خودش به عنوان یک سیســتم بســته به طرف ناکارآمدی و 
فروپاشی  می رود. 

یوسف مولایی درباره ضرورت تصویب  FATF  و تبعات عدم پیوستن 
به  آن اظهار کرد: با توجه به این که موضوع  FATF   فنی و تخصصی 
 اســت، نهــاد متولی آن بانک مرکزی اســت که بایــد اظهارنظرها و 
 موضع گیری ها براســاس معیار بانک مرکزی باشــد و در همین راستا 

 جهت گیری ها صورت گیرد.  
وی تصریح کرد: بانک مرکزی مدیریت مسائل مالی کشور را در  اختیار 
دارد و به طور مســتقیم درگیر این موضوع است و با دید  تخصصی و 
فنی نــکات مثبت و منفی را مورد ارزیابی قــرار می دهد، اما  مباحث 
خارج از نظر بانک مرکزی با جهت گیری های سیاســی آمیخته  است 
که به همین دلیل جامعه دو قطبی می شود و عده ای مخالف یا  موافق 

آن هستند. 
این اســتاد حقوق بین الملل با بیان این که اظهــار نظر بانک مرکزی 
مرجع  اســت و باید تقویت شــود، گفت: در دنیا استانداردهایی وجود 
دارد مانند  دســتورالعمل ها یا راهکارهایی کــه  FATF  برای مطرح 
کردن شفافیت  امور مالی جهانی انجام می دهد، جزو ضروری سیستم 
ارتباط مالی با  دنیای خارج اســت و هر آن که ملحق نشــود به نوعی 

خودش را منزوی  کرده است، تمام کارشناسان این را می دانند.  
مولایی خاطرنشــان کرد: بنابراین ما هم اگر به این سیســتم  ملحق 
نشویم  و خودمان را از این سیستم جدا کنیم، رصد و شفاف سازی در 
گردش  مالی انجام نشــود در تنگنا و انزوا قرار می گیریم، نمی توانیم از 
امتیازاتــی  که جزو نیازهای بازار بین المللی برای گردش مالی و  پولی 

است بهره  مند شویم لذا خودمان را محروم کرده ایم.  
وی افزود: درواقع وقتی می خواهید در جامعه جهانی زندگی کنید اما 
از  این سیستم ها محروم شوید، فشار بیش  از اندازه به اقتصاد وارد شده 
و  اقتصاد وارد چرخه جهانی نمی شــود. اقتصادی که با دنیا داد و ستد 
 نداشته باشــد، در درون خودش به عنوان یک سیستم بسته به طرف 

 ناکارآمدی و فروپاشی می رود.  
این کارشــناس حقوق بین الملل در ادامه بیان کرد: آن هایی که ادعا 
دارند  پیوســتن به  FATF  به نفع ما نیســت، باید دلایل شان را ارائه 
دهند در حالی  که این دلایل هم به صورت سیستماتیک ارائه نمی شود. 
اما در نظر  داشــته باشــند بانک مرکزی، دولت و وزارت امور خارجه 
به عنوان  مرجــع معتقدند باید به آن ملحق شــویم و ما هم به عنوان 

کارشناس  حقوقی  معتقدیم که باید به  FATF  ملحق شویم.  
این استاد دانشگاه همچنین به تبعات عدم پیوستن به  FATF  اشاره 
کرد و  گفت:  در صورت نپیوســتن به این لوایح، ایران در لیست سیاه 
و در  لیســت کشورهای با ریسک بالا قرار می گیرد، لذا وقتی در سطح 
جهانی  شرکت ها، اشخاص حقیقی و حقوقی و فعالان اقتصادی و مالی 
رغبتی  برای ورود به مناســبات مالی و اقتصادی با ایران و شرکت های 
ایرانی  نداشــته باشند، خروجی اش این است که ما منزوی می شویم و 
اقتصاد از  درون به ســمت فروپاشــی می رود بنابراین در صورت عدم 

پیوستن چنین  وضعیتی در انتظار ما است. 

با حضور رئیس ســازمان انــرژی اتمی، 
مســئولان راکتــور اراک و تعــدادی  از 
خبرنگاران رسانه های گروهی کشور،اولین 
مرحلــه از نصب  تجهیــزات راکتور )مدار 

ثانویه و درپوش( راه اندازی شد. 
رآکتور تحقیقاتی آب سنگین مدرن شده 
اراک )خُنــداب( با هدف کســب  تجربه و 
دانش فنی در طراحی و ساخت رآکتورهای 
اتمــی، تربیت  نیروی انســانی متخصص، 
ایجــاد امکانــات تحقیــق و توســعه در 
زمینه های  فیزیک نوترون، ترموهیدرولیک 
و درمان و تولیــد رادیوایزوتوپ در  جهت 
مصارف پزشــکی، صنعتی و کشاورزی در 

حال تکمیل طراحی و  ساخت است. 
بازطراحی این رآکتور با گردآوری گروهی 
از کارشناســان و  متخصصیــن داخلی در 
زمینه هــای گوناگون برای اجرای یکی از 
پیچیده  ترین طراحی های صنعت هسته 
ای با بالاترین سطح استانداردهای  جهانی 

در دستور کار قرار گرفت. 
بر اســاس برجام، روند بازطراحی رآکتور 
اراک با همکاری ایران و  چین و مشارکت 
دیگر اعضای برجــام از جمله آمریکا آغاز 
شــد، با این  حال این موضوع مثل بخش 
های دیگر برجام که به درستی و در زمان 

 خود اجرا نشد دستخوش تحولاتی بود. با 
خارج شــدن آمریکا از برجام  تاخیر قابل 
توجهی در روند کار صــورت گرفت. بعد 
از مدتی انگلیس  جای خالی آمریکا را در 

بازطراحی این راکتور پر کرد. 
بر اســاس برجام بازطراحی راکتور اراک 

باید پنج ساله انجام شود. 
با وجــود تصمیم ایــران بــرای کاهش 

تعهــدات برجامی اش کــه در واکنش به 
 خروج یــک طرفــه آمریــکا از برجام و 
عمل نکردن دیگر اعضــای این  توافق به 
تعهداتشــان صورت گرفت، ایران موضوع 
بازطراحی راکتــور  اراک را از این تصمیم 
خود به شرط پیشــرفت در کار مستثنی 
کرده  اســت. بازطراحی راکتور اراک یکی 
از مواردی اســت که آمریکا بعد از  خروج 

از برجام بــرای آن معافیت تحریمی قرار 
داد هر چند که در ماه  های گذشته مدت 
زمان تمدید این معافیــت را از 180 روز 
به 90 روز  کاهش داد. از این روســت که 
این پروژه همکاری هسته ای در چارچوب 

 برجام ادامه یافته است. 
بنــا بر این گزارش، رآکتور اراک دارای دو 
مدار اســت. مدار اول  وظیفۀ برداشــت 
حرارت از قلب رآکتور را دارد و مدار ثانویه 
که وظیفۀ  آن انتقال حرارت مدار اول در 
بــرج های خنک کننده و نهایتاً به محیط 

 است. 
مدار ثانویه شــامل مبدل های حرارتی- 
اســتخر میانی- پمپ هــای انتقال   )آب 
گرم – بــرج های خنک کننــده و پمپ 
های برگشت آب سرد( است.  راهبری این 
مدار از طریق اتــاق کنترل اصلی رآکتور 
صورت می  گیرد. برای راه اندازی مدار اول 
رآکتور، ابتدا باید مدار ثانویه و سیســتم 
 های جانبی مرتبط بــا آن راه اندازی می 
شــد تا بعد از آن تکمیل مــدار اول  و راه 
اندازی غیر اکتیو رآکتور تحقیقاتی اراک 

)خُنداب( آغاز شود. 
نصــب درپوش راکتور از دیگــر اقداماتی 
است که روز دوشنبه انجام و  از آن بازدید 

می شود. 
بر اساس اعلام ســازمان انرژی اتمی، در 
تیرماه سال جاری، دستورات  و مجوزهای 
لازم از مراجع ذی ربط برای انتقال اجزای 
متعدد مجموعه  درپوش چاه راکتور صادر 
شــد و کار حمل و انتقــال این تجهیزات 
با  اســتفاده از 11 کشنده سنگین و تریلر 

انجام گرفت. 
درپــوش چــاه راکتــور یــک مجموعه 
الکترومکانیکــی فوق ســنگین با بیش از 
  100 تن وزن و قطر 7.2 متر اســت که با 
حرکت دورانی رینگ چرخ  دنده و دیسک 
داخلــی و موقعیت دهــی زاویه ای امکان 
دسترسی مستقیم  تحت کنترل و حفاظت 
شــده به تک تک عناصــر و بخش های 
فوقانی  مخــزن را برای فعالیت های مورد 
نظر به صورت منفرد یا گروه های  محدود 

فراهم می کند. 
این تجهیز به طور کامل توسط مهندسان 
جوان کشــور و صنعت گران  متعدد برای 
اولین بار طراحی و ساخته می شود. تمامی 
قطعات این  تجهیز در کارخانجات داخلی 

طراحی، ساخته و مونتاژ شده است. 
به جز قطعه فولادی رینگ ثابت که حجیم 
ترین و ســنگین ترین قطعه این  مجموعه 
است مابقی تجهیزات این درپوش طوری 
ساخته شده است که  به سهولت و سرعت 

قابلیت دوباره مونتاژ کردن داشته باشند. 

محمود حکمت نیا دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه 
با فساد وزارت  دادگستری خواستار اهتمام کشورهای 
عضو کنوانسیون مبارزه با فساد  سازمان ملل متحد به 
تعهدات بین المللی در اســترداد دارایی های ناشی  از 
فســاد شد. معاون وزیر دادگســتری و دبیر مرجع ملی 
کنوانســیون مبارزه با فســاد  وزارت دادگســتری در 
هشتمین کنفرانس دوسالانه دولت های عضو در  شهر 
ابوظبی با اشــاره به چالش هایی کــه به دلیل تحریم 
های یکجانبه  نامشروع علیه جمهوری اسلامی ایران به 
وجود آمده و نگرش  غیرصادقانه و بکارگیری معیارهای 
دوگانه در اســترداد اموال ناشی از  جرایم فساد، آن را 
مانعی جدی در تحقق دســتیابی به اهداف کنوانسیون 
 مبارزه با فســاد سازمان ملل متحد دانست. حکمت نیا، 
استرداد دارایی های ناشی از فساد بر مبنای کنوانسیون 
را  راهکاری جهت پر نمودن خلاهای ناشــی از فقدان 
موافقتنامه های  دوجانبه بین اعضا دانســته و اهتمام 
کشورهای عضو کنوانسیون مبارزه  با فساد سازمان ملل 
متحد به تعهدات بین المللی در اســترداد دارایی های 

 ناشی از فســاد را خواستار شد. معاون وزیر دادگستری 
در نشســت عالی این کنفرانس با اشــاره به  سیاست 
ها و اقدامات ضدفســاد جمهوری اسلامی ایران، فساد 
را تهدیــدی  برای منافــع تمام کشــورهای جهان بر 
شمرد. حکمت نیا تدوین لوایح شفافیت و اصلاح قانون 
ارتقاء ســلامت اداری و  مبارزه با فســاد، اصلاح قانون 
مبــارزه با پولشــویی و افزایش  ســازوکارهای نظارت 
عمومــی بر تصویب و هزینه کرد بودجه در کشــور  را 
نمونه هایی از عزم جمهوری اسلامی ایران بر پیشگیری 
و مبارزه با  فساد دانســت. دبیر مرجع ملی کنوانسیون 
مبارزه با فســاد وزارت دادگستری با تاکید بر  ظرفیت 
فصل پنجم کنوانســیون مبارزه با فســاد، خواســتار 
صداقت عملی و  اهتمام کشورها به تعهدات بین المللی 
کنوانســیون مبارزه با فســاد گردید و  افزودند علیرغم 
همه ادعاهــای صورت گرفته متاســفانه تاکنون هیچ 
گونه  اقدام مثبتی از سوی کشورهای غربی در تسهیل 
بازگرداندن دارایی های  ناشــی از فساد صورت نگرفته 
اســت و ضرورت دارد از ظرفیت  کنوانسیون مبارزه با 
فساد در افزایش همکاری های منطقه ای و بین  المللی 
اســتفاده بهینه صورت گیرد. در حاشیه این نشست که 
از ۲۳ تــا ۲۹ آذرماه در ابوظبی امارات  برگزار شــد ، 
هیات ایرانی دیدارهایی را بــا نمایندگان دفتر مبارزه 
بــا  جرم و مواد مخدر ســازمان ملل متحد و همچنین 
نمایندگان دیگر  کشــورهای عضو کنوانسیون مبارزه با 

فساد برگزار کردند. 

غلامی وزیــر علــوم، تحقیقات و 
فنــاوری گفت: نــگاه جانبدارانه و 
جنســیتی  برای انتخــاب مدیران 

دانشگاهی نداریم. 
وزیر علوم گفــت: انتخاب مدیران 
با شــرایط موجود آنها صورت می 
 گیــرد. اگر تخلفــی حین خدمت 
اتفاق بیفتد، قابل پیش بینی نیست 
و راه حل  آن رسیدگی به تخلفات و 

برکناری مدیر است. 
وی با بیان اینکه هیچ کس از تخلف 
یک مدیر دفاع نمــی کند، افزود: 
این  تخلفات بعــد از انتصاب اتفاق 
می افتد و رسیدگی به تخلفات نیز 
فرآیند  قانونــی دارد. اگر در هیئت 
های نظارتی تخلــف مدیری ثابت 

شود،  برخورد می شود. 
وزیر علوم گفت: فضایی که بر علیه 
یــک مدیر یا مجموعــه مدیریتی 
 شــکل می گیرد، نگرانی هایی را 
ایجــاد می کند که بر روند کار آنها 

 تأثیرگذار است. 
غلامی تصریح کرد: طبق آیین نامه 
استخدامی، انتصاب فردی که دارای 
 قرارداد پیمانی است به عنوان مدیر 

محدودیت و ممنوعیت دارد و تنها 
با  اجازه هیئت امنا امکانپذیر است. 
علاوه بــر این ما تــلاش داریم از 
 ظرفیت سایر دانشگاه ها و مدیریت 
آنها برای اداره دانشگاه های  کوچک 

استفاده کنیم. 
وی اظهارداشــت: اینکه تصور شود 
اگر مدیریت هر دانشــگاه توســط 
 هیئت علمی همان دانشگاه انتخاب 
شــود به مصلحت آن مرکز است، 
ستادی  مدیریت  اســت.   اشــتباه 
وزارت علوم نگاه جانبدارانه مبنی بر 

عدم  استفاده از اعضای هیئت علمی 
دانشگاه ها ندارد. 

وزیــر علوم بــا بیان اینکــه برای 
دانشــگاه های تک جنســیتی نیز 
به دنبال  مدیران توانمند هســتیم، 
افزود: اگــر این مدیــران از میان 
خانم ها باشــند،  اولویت قائل می 
شــویم. نگاه جانبدارانه و جنسیتی 
برای انتخــاب مدیران  نداریم. زنان 
همان طور که در بخش های علمی 
حضور دارند، میتوانند  در مدیریت 

نیز حضور داشته باشند. 

اهتمام اعضای کنوانسیون مبارزه با فساد سازمان ملل 
متحد به تعهدات  بین المللی

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: تا کنون 20 هزار میلیارد تومان از  اقســاط 
مســکن مهر به بانک مسکن بازگشته است، اما دولت از این مبلغ،  برای خانه سازی 
استفاده نکرد. هدف از طرح مسکن مهر خانه دار کردن قشرهای کم درآمد که طبق 
آن  دولت احمدی نژاد با واگذاری قطعه زمین رایگان ســعی داشــت  خانه سازی را 
تشــویق کند. اوایل سال ۹۲، دولت دهم مســکن مهر را با  پیشرفت ۷۰ درصدی 
تحویل دولت یازدهم داد اما چون حســن روحانی  اعتقادی به آن نداشــت و حتی 
آخوندی وزیر وقت راه و شهرسازی هم  افتخار خود را در دوران مدیریتی اش عدم 
افتتاح حتی یک واحد مسکن  مهر اعلام کرد، عملًا دولت روحانی آن را رها کرده و 

توجهی به این  نیاز مبرم دهک های پایین و مستضعف جامعه نکرد.  
بی تفاوتی دولت های یازدهم و دوازدهم به مســکن منجر به بحران  گرانی خانه در 
کشور در سال 97 و 98 شد.  دولت دوازدهم با کلید زدن طرح اقدام ملی مسکن که 
همان مسکن مهر  بود سعی کرد تا بخشی از نیازهای کشور را در این بخش برطرف 
کند  اما نحوه ثبت نام و همچنین درخواســت هــای عجیب از متقاضیان منجر  به 
بروز انتقاداتی شد.  برای بررسی موضوع مسکن مهر و مسکن اجتماعی و همچنین 
سیاســت  های دولت و مجلس با مجید کیانپور عضو کمیســیون عمران گفت وگو 
 کردیم.  مجید کیانپور معتقد اســت که در طول ســال نیازمند یک میلیون تا یک 
 میلیون و 100 هزار واحد مسکونی هستیم ولی گفته می شود که بین   350 تا 400 
هزار خانه توسط بخش خصوصی تولید می شود اما این  بخش ظرفیت لازم را برای 

ساخت 550 تا 600 هزار مسکن را دارند.  
وی می گوید که تسهیلات خرید خانه در طرح اقدام ملی مسکن با سود   18 درصد 
زیاد اســت زیرا متقاضی باید ماهانه حدود یک میلیون و   500 هزار تومان قســط 
پرداخت کند کــه خانوارهایی که در این طرح  ثبت نام می کنند توان این پرداخت 
را ندارد.  این عضو کمیسیون عمران می افزاید که حدود ۳ هزار و ۲۶۸ هکتار  بافت 
فرسوده در پایتخت قرار دارد که دولت می تواند از این ظرفیت  برای تولید گسترده 

مسکن در تهران استفاده کند ولی از این پتانسیل هم  استفاده نشده است.  
کیانپور همچنین معتقد است که باید املاک بین 45 تا 100 متر برای  اجاره نشینی 
مــردم آن هم به صورت بلندمدت و یا اجاره به شــرط تملیک  در نظر گرفت ولی 
این سیاست در دستور کار خود نیست.  وی می گوید که دولتمردان در فصل اجاره 
فقط گفتار درمانی می کنند  ولی باید اعمال مالیات کنترلی بر اجاره بها و خانه های 
خالــی مدیریــت  لازم را اتخاذ کــرد.  وی همچنین می افزاید خوش حســاب ترین 
تسهیلات گیرندگانی در کشور  خانوارهایی مسکن مهر هستند که ماهانه بین 600 

تا 700 میلیارد  تومان در قالب خط اعتباری ایجاد شــده به بانک مســکن قســط 
می دهند  برمی گردد که می تواند منابع خوبی برای اســتفاده جدید جهت ســاخت 
و  ســاز مسکن به حساب آید. این عضو کمیســیون عمران همچنین خبر داد که تا 
کنون 20 هزار  میلیارد تومان از اقســاط مسکن مهر به بانک مسکن بازگشت شده 
است  که دولت باید با مدیریت لازم این منابع را در چند بانک تقسیم کرده و  بتواند 
برای رونق تولید و ساخت مسکن به کار گیرد. کیانپور گفت: هر طرحی که به تولید 
مســکن به ویژه برای اقشار مختلف  جامعه و علی الخصوص دهک های اول تا ششم 
کمک کند را مثبت  می دانیم. باید تلاش کنیم تا طرح هایی که توسط بنیاد مسکن 
انقلاب  اســلامی برای ساخت و ساز خانه اجرایی می شود و همچنین خانه هایی  که 
توسط وزارت راه و شهرسازی از سوی بخش خصوصی عملیاتی  می شود به سرانجام 
مقصود برسد ضمن اینکه بخش خصوصی هم  ساخت و سازهایی در کشور دارد که 

باید دولت همه آنها را در قالب  یک بسته و پکیج ببیند. 
ë   سالی یک میلیون تا یک میلیون و 100 هزار خانه می خواهیم

دولت باید تمامی اقدامات خود را در کشــور برای خانه دار شــدن »خانه  اولی ها« 
بــه کار گیرد ضمن اینکه اگر تعداد سرپرســتان خانوار را هم بــه  تعداد مورد در 
کشــور بیفزاییم در طول ســال نیازمند یک میلیون تا یــک  میلیون و 100 هزار 
واحــد مســکونی هســتیم. خیلی از زوج های جــوان در کشــورمان توانایی مالی 
خریدملکراندارند و هم اکنون مســتأجر هستند که وظیفه حاکمیت حمایت از آنها 

و  صاحب خانه کردنشــان است.  در حال حاضر بین 350 تا 400 هزار خانه توسط 
بخش خصوصی  تولید می شود؛ با توجه به اطلاعاتی که دارم معتقدم که با افزایش 
 ظرفیت و پتانسیل بخش خصوصی این میزان 550 تا 600 هزار مسکن  قابل ارتقاء 
اســت. به شــرطی که زمینه لازم برای اجرای این کار با  ارائه تسهیلات ویژه برای 
آنها در نظر گرفته شود.دولت باید با اتخاذ  سیاست گذاری های ویژه برای 400 هزار 
خانــه مورد نیاز علاوه بر توان  بخش خصوصی برنامه ریزی لازم را داشــته باشــد. 
 وی بیان کرد: دولت در قالب طرح اقدام ملی مســکن برنامه ریزی کرده  تا وزارت 
راه و شهرســازی 400 هزار واحد مسکونی بســازد، به  طوری که 200 هزار واحد 
در شــهرهای جدید، 100 هزار واحد در  قالب طرح بازآفرینی شهری و 100 هزار 
واحد در قالب طرح بنیاد  مسکن ساخته خواهد شد. یکی از اعتراضات مردم نسبت 
به شــرایط ثبت نام در طرح ملی مســکن،  مبلغ بالای اولیه برای ثبت نام در طرح 
مذکور اســت، از طرفی هدف  اصلی طرح ملی مسکن خانه دار کردن اقشار ضعیف 
و متوسط جامعه  بوده، اما متأسفانه مبلغ اولیه بسیار بالا بوده و افراد بسیاری توان 
 پرداخت این مبالغ را ندارند. دولت باید در کنار طرح اقدام ملی مسکن طرحی برای 
اجاره داری در  خانه هایی که ساخته شده را هم در نظر بگیرد که در حقیقت همان 

اجاره  به شرط تملیک است. 
گفته شــده است که تســهیلات خرید خانه در طرح اقدام ملی مسکن با سود   18 
درصد است که معنایش آن است که متقاضی باید ماهانه حدود یک  میلیون و 500 

هزار تومان قسط پرداخت کند. 
ë وجود ۳ هزار و ۲۶۸ هکتار بافت فرسوده در پایتخت

به نظرم وزارت راه باید نســبت به تسهیل سازی شرایط ثبت نام طرح  ملی مسکن 
اقــدام کند، هر چند که وزارتخانه برای تأمین زمین رایگان و  تأمین اعتبارات لازم 
جهت ســاخت با مشــکل مواجه بوده، اما مردم نیز  در این راستا باید مد نظر قرار 
گیرند.  بر اســاس آمارهای ارائه شده، حدود ۳ هزار و ۲۶۸ هکتار بافت  فرسوده در 
پایتخت قرار دارد که دولت می تواند از این ظرفیت برای  تولید گســترده مســکن 
در تهران اســتفاده کند؛ بر همین اســاس وزارت راه  و شهرسازی می تواند از بافت 
فرســوده به عنوان بخشی از طرح ملی  مســکن بهره گیرد تا مردم در آینده برای 
تأمین مســکن دچار مشکل  نشــوند. این درحالی است که ۳۰ درصد اقتصاد کشور 
وابســته به بخش مسکن  اســت و این بخش با ۳۲۰ شغل مســتقیم و هزار شغل 
غیرمســتقیم مرتبط  است و اگر تولید مسکن در کشــور رونق پیدا کند، یک سوم 

اقتصاد  کشور به حرکت درخواهد آمد. 

یکعضوفراکسیوننمایندگانولاییمجلس:

فاصله بین فقیر و غنی
 بی سابقه افزایش پیدا کرده است

یک عضو فراکســیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: فاصله بین فقیر و 
 غنی بی سابقه افزایش پیدا کرده است. 

علیرضا ســلیمی اظهار کرد: برخی ادعا می کردند کــه باید همه اصول 
 قانون اساســی را مورد اهمیت قرارداد. ایــن افراد همانهایی بودند که بر 
 اســاس اصل ۱۱۳ قانون اساسی، مسئولیت اجرای این قانون را بر عهده 
 داشــتند. شعار آنها عمل به قانون اساسی اما عمل آنها چیز دیگری بود. 
 بطور مثال اصل ۲ بند »ج« این قانون می گوید: قســط، عدل و استقلال 
 سیاســی و اقتصادی. از آنها سوال می کنم که آیا امتیازات ویژه ای که به 

 بعضی افراد داده اند با شعارشان سازگاری دارد؟
نماینــده مردم دلیجان و محــلات در مجلس افزود: اصل ۳ بند ۳ قانون 
 اساسی می گوید آموزش و پرورش و تربیت بدنی رایگان برای همه.  شعار 
این افراد این اســت و اما عمل شــان فرق می کند. پرسش اینجاست  که 
چرا فضاهای ورزشی را اجاره می دهند؟ قانون مجلس این نیست.  قانون 
مجلــس می گوید فضاهای مازاد را اجاره دهید. مگر ما در  شهرســتان ها 

فضای ورزشی مازاد داریم؟
سلیمی با استناد به اصل ۳ بند ۹ رفع تبعیض ناروا را برای آحاد جامعه 
 ضروری دانســت و اظهار کرد: اصل ۲۰ قانون اساسی همه مردم اعم  از 
زن و مرد را در حمایت از قانون یکسان می داند و از همه حقوق  انسانی و 
سیاسی و اجتماعی برخوردار می کند. چرا بعضی آقازاده ها در  صدر هیات 

مدیره ها عضویت دارند. 
این عضو فراکســیون نمایندگان ولایی مجلس با اشاره به تورم اقتصادی 
 موجود در کشــور و با اســتناد به اصل ۲۲ قانون اساسی گفت: حیثیت، 
 جان، مال، حقوق و مسکن و شغل افراد بر اساس قانون اساسی از  تعرض 

مصون است. با این تورم آیا به مال مردم تعرض نمی شود؟
سلیمی افزود: فاصله بین فقیر و غنی بی سابقه افزایش پیدا کرده است. 
 شــاخص فلاکت ۵۳.۲ شده است، فقط یکبار در طول ۵۰ سال اخیر به 

 این عدد رسیده بودیم. 
سلیمی در ادامه نطق خود با اشاره به بدهی دولت به بانک مرکزی  گفت: 
۵۳ هزار میلیارد بدهی دولت در طی چند سال گذشته بوده است.  امروز 
اما ۳۴۷ هزار میلیارد شده است. دلار سال ۹۴، ۳۴۰۰ تومان  بود و دیروز 
۱۲ هزار و ۹۴۰ تومان هیچگاه هیچ دولتی رشد اقتصادی  منفی نداشته 

است اما دولت آقای روحانی رشد اقتصادی ۴.۹- را تجربه  کرده است. 

دولت از 20 هزار میلیارد تومان بازپرداخت وام های مسکن مهر 
برای  خانه سازی استفاده نکرد

خبر:

خبر
نگاه جنسیتی 

برای انتخاب مدیران دانشگاهی نداریم

راه اندازی مدار ثانویه و نصب درپوش راکتور اراک
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حمایت های خانواده عاملی برای 
کاهش اعتیاد

یک متخصص روانشناسی یکی از عوامل مهم در کاهش 
اعتیاد را  خانواده و حمایت های خانواده دانست و گفت: اگر 
فردی از حمایت های  خانواده برخوردار باشد و یا خانواده ای 
منسجم و پایدار داشته باشد و در  حقیقت همدلی و عاطفه 
در آن وجود داشــته باشد، به طور قطع احتمال  کمتری 

وجود دارد که به سمت مواد مخدر برود. 
علی شیخ الاسلامی یکی از عوامل مهم در کاهش اعتیاد 
را خانواده و  حمایت های خانواده دانست و عنوان کرد: اگر 
فردی از حمایت های  خانواده برخوردار باشد و یا خانواده ای 
منسجم و پایدار داشته باشد و در  حقیقت همدلی و عاطفه 
در آن وجود داشــته باشد، به طور قطع احتمال  کمتری 

وجود دارد که به سمت مواد مخدر برود. 
این متخصص روانشناسی تصریح کرد: هر چقدر خانواده 
از نظر  انســجام درونی مشکلات بیشــتری داشته باشد، 
همدلی ها کمتر باشــد و  روابط عاطفی ســردتر باشد و 
همچنین فرد از حمایت هایی که اعضای  یک خانواده باید 
از یکدیگر داشته باشــند، کمتر برخوردار باشد، احتمال 
 بیشتری وجود دارد که فرد در گرداب اعتیاد گرفتار شود. 

وی کــه در برنامــه ای رادیویی صحبت می کــرد، افزود: 
همچنیــن تحقیقات  علمی نشــان داده اســت فرزندان 
خانواده هایی که در آن والدین اعتیاد  داشــته اند، گرایش 
آنها به سمت مواد مخدر و اعتیاد بسیار بیشتر بوده  است 

و این نشان دهنده نقش خانواده در موضوع اعتیاد است. 
در ادامه میثم یاوری-دانشجوی دکترای جامعه شناسی 
فرهنگی با  تصریح بر اینکه اعتیاد حالت انقطاع از واقعیت 
اســت، گفت: کســی که  به ســمت مواد مخدر گرایش 
پیــدا می کند، قصد دارد لحظه یــا زمانی را از  آن چیزی 
که هســت، دور شــود. دلیل این کار آن است که فرآیند 
 هویت یابی به درســتی صورت نگرفته است یعنی فرد در 
جایی که باید  باشد، نیست یا نقش آفرینی مفیدی که باید 
انجام دهد را نمی تواند انجام  دهد، در نتیجه با گرایش به 

اعتیاد از هویت خود فرار می کند. 
دانشجوی دکترای جامعه شناسی فرهنگی درباره دور شدن 
افراد از  هویت خود اظهار کرد: این موضوع دلایل گوناگونی 
دارد؛ از عوامــل  تربیتی که ناشــی از خانواده و آموزش و 
پرورش است تا جایی که جامعه  باید فرصت نقش آفرینی 
مفید به فرد را ایجاد کند که شامل نقش آفرینی  شغلی و 
اجتماعی می شود، همه این عوامل زمانی که به درستی و 
 مطلوب در کنار هم قرار نمی گیرد، فرد از هویت خود دور 

می شود و  در نتیجه تلاش می کند از خود فرار کند. 
وی تصریح کرد: پدیده پیچیده اعتیاد و عوامل اجتماعی 
شــبکه ای که  باعث اعتیاد می شــود را باید بسیار جدی 
تحلیل کرد و ریشه های این  موضوع را برای جامعه تبیین 

کرد. 

اجتماعی

تعطیلات پــی در پی مــدارس به علت 
آلودگــی هــوا هرچنــد از منظر حفظ 
 ســلامت دانش آموزان اجتنــاب ناپذیر 
اســت اما نگرانی جدی برای اتلاف  زمان 
آمــوزش و عقب افتادگی درســی وجود 
دارد؛ مشــکلی که به نظر می  رســد با 
درنظر گرفتن راهکارهای مختلف علمی و 
کارشناسی شده و  ایجاد انعطاف در تقویم 

آموزشی می تواند حل و جبران شود. 
محمدجــواد محســنی نیا با اشــاره به 
تعطیلی های پــی درپی مدارس به علت 
 آلودگی هــوا در هفته های اخیر که البته 
در چندســال گذشته بی ســابقه نبوده 
 است اظهار کرد: باید در تقویم آموزشی 
امســال زمانــی را برای جبــران  عقب 

افتادگی آموزشی  درنظر بگیرند. 
وی افزود: متاســفانه زمــان آموزش در 
کشــور ما به طور دقیق مشخص  نیست؛ 
از یک سو در تنظیم مقررات به آن توجه 
نشده و از ســویی دیگر   در اجرای زمان 
نواقــص و کوتاهی هایی  آموزش گرفتار 

هستیم. 
این پژوهشگر حوزه آموزش و پرورش و 
کارشناس ارشد سازمان  مدیریت و برنامه 
ریزی  با اشــاره به تعطیلات کلانشهرها 
به علت  آلودگی هوا و تعطیلات مناطقی 
چون اهواز به علت وقوع ســیل و شرایط 
 نامناســب آب هوایی گفت: متاسفانه در 
ســال های گذشــته نیز اتفاقاتی از  این 
دســت بروز کرده و آمــوزش و پرورش 
معمولا دنبــال کلاس جبرانی  و افزایش 
ســاعات آموزش نیستند. گوش شنوایی 
وجود ندارد و چشــم ها  بسته است. باید 
اصولی برخورد کنیم زیرا دچار مشکلات 

پایه اساسی  در زمان آموزش هستیم. 
افزود: تقویم آموزشــی ما  محســنی نیا 
انعطاف پذیر و ســیال نیســت. بنده در 
 قالب پژوهشی پیشنهادی مبنی بر وجود 
تعطیلات خــاص ارائه دادم که  طبق آن  
مدارس ســه بازه زمانــی ۱۰۰ روزه در 
هرسال به مدرســه بروند  و هر ۱۰۰ روز 
تعطیلات داشته باشــند. در این صورت 
این امــکان وجود  دارد که این تعطیلات 

به ویژه در اواخر پاییز و اوایل زمســتان 
به علت  وارونگی هوا و شــرایط بد آب و 

هوایی به صورت شناور تغییر کند. 
وی دربــاره اینکه آیــا تعطیلی مدارس 
تنها راهکار کاهــش آلودگی هوا در  این 
ایام اســت اظهار کرد: در این شــرایط، 
ســلامت فرزندان ما به خطر  می افتد به 
ویژه دانش آمــوزان ابتدایی و راهنمایی؛ 
بــه هرحال چــاره ای  نیســت. ولی اگر 
در زمان آموزش انعطاف داشــته باشیم 
می تــوان عقــب  افتادگی  هــا را جبران 
کرد. زمــان آموزش را باید منعطف کرد، 
البته اگر  مــدارس چندنوبته نبودند این 
امکان وجود داشــت که زمان آموزش را 
در  چنین شــرایطی در هــر روز افزایش 
داد. راهکارهــای متنوعی وجود دارد  که 
بایــد به آن فکر کرد، راه حل داد و آن را 
عملیاتی کرد. زمان آموزش  باید انعطاف 

پذیر بشود. 
اتلاف ۴۲ درصدی زمان آموزش در ایران
این پژوهشــگر حوزه آموزش و پرورش 
و کارشــناس ارشد ســازمان  مدیریت و 
برنامه ریزی آموزشی پیش از این درباره 
زمــان آموزش گفته  بــود: زمان آموزش 
در کنار عوامــل دیگری ماننــد عوامل 
خانوادگی،  دوســتان و استعداد ذاتی در 
یادگیری موثر اســت. زمــان آموزش در 
دوره  ابتدایی ۵۱۰۰ ســاعت است. این 
زمــان در کشــوری چون ژاپــن ۵۷۸۵ 

 ساعت است.   

محسنی نیا با اشاره به جنبه های اقتصادی 
زمان آموزش گفت: سه وجه  مطرح است؛ 
نخســت وجه هزینه های اضافی ناشی از 
افزایش زمان  آموزش اســت، دوم اصلاح 
اتلاف منابع مالی، انسانی و عدم بهره وری 
 امکانات ناشــی از تفاوت زمــان واقعی 
آموزشی با زمان رسمی و سومین  جنبه 
از منظر دانش آموزان که زمان از دســت 
رفته  آموزش به دلیل  انتخاب آموزش در 
مقابل سایر انتخاب ها که درآمدهایی را از 
دست می  دهد که همان هزینه فرصت از 

دست رفته تلقی می شود.   
ادامــه داد: پنج عامــل در تعیین زمان 
واقعی آموزش موثر است. وقفه های  زمانی 
میان ساعات دروس، زمانی که معلم وقت 
خود را صرف تدریس  نمی کند، زمانی که 
دانش آموز وقــت خود را صرف یادگیری 
نمی کند،  غیبت های معلم و دانش آموز و 
تعطیلات فصلی و اتفاقی این پنج عامل 
 هســتند. زمان واقعی آموزش، سهمی از 
زمان رسمی و تقویم آموزشی  است که به 

تدریس اختصاص می یابد. 
این کارشــناس ارشد سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی، زمــان آموزش در  پایه های 
مختلف تحصیلی در کشــور را نیز اعلام 
کرد و گفــت:  دانش آموزان دوره ابتدایی 
۸۵۰ ساعت، متوسطه اول ۱۰۲۰ ساعت،  
 متوسطه نظری ۱۱۹۰ ساعت و متوسطه 
فنی و حرفه ای و کاردانش   ۱۳۶۰ ساعت 

آموزش را دریافت می کنند. 

محسنی نیا افزود: زمان قابل پیش بینی 
در ۹ ماه ســال تحصیلــی باید   ۱۹۲.۵ 
ســاعت و ۳۸.۵ هفته باشد. این زمان را 
شــورای عالی آموزش  و پرورش مصوب 
کرده است. بر اساس این مصوبه یک سال 
تحصیلی  از ابتدای مهر شروع می شود و 
تا پایان ســال تحصیلی ادامه می یابد اما 
 زمــان آموزش به دلایل مختلف از جمله 
امتحانات میان تــرم و امتحانات  پایانی 
کاهــش می یابد. همچنین ۱۳ تا ۱۵ روز 
تعطیلات نوروزی داریم.  تعطیلات رسمی 
در طول ســال تحصیلــی نیز حدود ۱۵ 
روز اســت.  تعطیلی هایی در طول سال 
تحصیلی به دلایل مختلف از جمله بارش 
 برف یا آلودگی هوا را نیز می توان به طور 
میانگیــن ۱۰ روز درنظر  گرفت. در واقع 
از ۱۷۰ روز زمــان آموزش، ۷۰ روز آن از 

دست  می رود.   
این کارشــناس ارشد ســازمان مدیریت 
و برنامه ریزی کشــور با بیــان اینکه  این 
مطلب که می گویند آموزش رســمی در 
ایران ۱۲ هزار و ۹۰۰  ســاعت اســت به 
هیچ عنوان صحیح نیســت عنوان کرد: 
زمان آموزش در  ایــران ۱۱ هزار و ۷۳۰ 
ســاعت اســت و ۴۸۹۰ ســاعت تفاوت 
بین زمان  واقعی آموزش با زمان رســمی 
آموزش داریم و ۴۲ درصد زمان را  اتلاف 

می کنیم. 
وی افــزود: دولت به طور متوســط ۲.۵ 
میلیــون تومان بــرای هــر  دانش آموز 
ابتدایــی، ۳.۵ میلیون تومــان برای هر 
دانش آمــوز متوســطه  اول، پنج میلیون 
تومان برای هر دانش آموز دوره متوســط 
نظــری و پنج  میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
برای هر دانش آموز شاخه فنی و حرفه ای 

و  کاردانش هزینه می کند. 
این کارشــناس ارشد سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی با اشاره به اینکه  هزینه نفر- 
ساعت اتلاف شده در دوره ابتدایی ۷۹۴۰ 
میلیارد تومــان،  متوســطه اول ۳۴۰۰ 
میلیــارد تومــان، متوســط دوم ۳۱۵۴ 
میلیارد تومان  اســت گفت: در مجموع 
۱۵هزار میلیارد تومان اتلاف منابع داریم. 

نبود امنیت روانی
 سبب فروپاشی انسجام اجتماعی می شود

اســتاد دانشگاه و متخصص روانپزشکی معتقد است، نبود امنیت روانی،  ضمن 
تهدید سلامت جامعه، انسجام و یکپارچگی اجتماعی را از بین  می برد. 

فربد فدایی افزود: جامعه ســالم پیش نیاز و امنیت روانی نیاز واقعی افراد  آن 
جامعه است، زیرا با وجود امنیت، آسایش و آرامش می توان بستر  فعالیت مردم 
را هر زمینه ای اعم از سیاسی،  اقتصادی،  فرهنگی و  اجتماعی فراهم ساخت و 
به عبارتی دیگر توجه به امنیت روانی در همه  بخش ها، مهم ترین مســئولیت 
دست اندرکاران و خواســتگاه همگانی  است. وی در پاسخ به این سوال که آیا 
تهدید غذایی مانند توزیع کیک های  حاوی قرص های مشکوک لطمه زدن به 
امنیت روانی جامعه است،  گفت: نبود امنیت روانی سلامت جامعه را تهدید می 
کند و در عین حال  نابودی و متلاشــی شدن انسجام و یکپارچگی را مردم در 
پی خواهد  داشت و شیرازه جامعه را هدف قرار می دهد. فدایی ادامه داد: امنیت 
به معنای آرامش و نبود ترس و وحشــت است و  از این رو امنیت اجتماعی که 
عموم جامعه را در بر می گیرد هرچند در  زیر مجموعه مفهوم گســترده ای با 
عنوان امنیت انسانی قرار می گیرد،  اما باید اذعان کرد زمانی امنیت در اجتماع 
تحقق می یابد که همه  مجموعه امنیت انسانی در آن جامعه محقق شده باشد. 
 وی تصریح کرد: امنیت روانی، فردی، اجتماعی، ملی و بین المللی،  اقتصادی، 
سیاسی و حتی امنیت نظامی شــامل امنیت انسانی است. بر  این اساس نمی 
تــوان تنها امنیت اجتماعی را در امنیت اقتصــادی، نظامی  و یا روانی محدود 
و یــا خلاصه کرد. این متخصص اعصــاب روان ادامه داد: امنیت از مولفه هایی 
برخوردار  است و این مســاله بویژه در بخش امنیت روانی بیش از پیش نمود 
دارد  زیرا روان آدمی نیز تحت تاثیر همه علل و عوامل درونی و بیرونی  واکنش 
نشان می دهد. از این رو در بهداشت و سلامت روانی شخص و  یا اجتماع باید 
به همه علل و عوامل بویژه دغدغه های جامعه حتی در  بعد فیزیکی که همواره 
یکی از نگرانی های مردم به شمار می رود،   توجه کرد و به نیازها پاسخ داد. وی 
تصریح کرد: امنیت روانی هر جامعه ای نیز به تحقق امنیت همه  جانبه بستگی 
دارد و هر تهدید و یا احساس تهدید و خطری می تواند  امنیت روانی جامعه را 

مختل و یا با بحران مواجه کند. 

پیش بینی رشد ۱۵ درصدی تعرفه های پزشکی
 در سال آینده

ســجاد رضوی دبیر شورای عالی بیمه سلامت گفت: هنوز در مورد  تعرفه های 
پزشــکی ســال آینده تصمیمی گرفته نشــده اما با توجه به رشد  حدود ۱۵ 
درصدی اعتبارات حوزه ســلامت در لایحه بودجه، احتمالا  رشــد تعرفه های 
پزشــکی نیز در همین حدود اســت. رضوی افزود: اولویت افزایش تعرفه های 
پزشکی در ســال آینده بیشتر  بر افزایش تعرفه خدمات هتلینگ بیمارستانی، 
افزایش پوشش هزینه  های دارو و جزء فنی خدمات بیمارستانی است به نحوی 
که میزان  پوشــش خدمات بیمارســتانی کاهش پیدا نکند و فشــار اقتصادی 
افزایش  هزینه ها بر دوش مردم حداقلی باشد. وی گفت: با توجه به فشار تحریم 
و افزایش هزینه های انواع کالاها و  خدمات، هزینه تمام شده بسیاری از کالاها 
و تجهیزات پزشــکی مورد  نیاز بیمارستانها بســیار افزایش یافته و در مواردی 
افزایش هزینه این  اقلام بیش از نرخ تورم متوســط کشــور است و برای اینکه 
بتوانیم ســطح  پوشش خدمات بیمارستانی را در وضع کنونی حفظ کنیم باید 
میزان  هزینه کرد دولت و بیمه ها برای پوشــش خدمات بیمارستانی در سال 
 آینده بیشتر از نرخ متوسط تورم و افزایش میانگین تعرفه های پزشکی  باشد. 

رضوی افزود: اکنون ۹۰ درصد هزینه های بستری بیماران و ۷۰  درصد هزینه 
خدمات سرپایی درمانی تحت پوشش بیمه است اما اگر  بخواهیم همین سطح 
پوشــش را با توجه به افزایش هزینه های  بیمارســتانی نگه داریم باید میزان 
رشــد تعرفه خدمات بیمارستانی بیشتر  از متوسط رشد کل تعرفه ها باشد. وی 
گفت: با این حال هنوز درباره تعرفه های پزشــکی سال آینده هیچ  تصمیمی 
در شورای عالی بیمه گرفته نشــده و سازمان نظام پزشکی نیز  پیشنهاد خود 
را برای افزایش تعرفه های پزشــکی بخش خصوصی به  دبیرخانه شورای عالی 
بیمه ارائه نکرده است. ســازمان های بیمه گر نیز  هنوز پیشنهادی برای سال 
آینده نداشته اند اما برآورد کلی این است که  با توجه به افزایش اعتبارات حوزه 
سلامت در لایحه بودجه میانگین  رشته تعرفه های پزشکی در حدود ۱۵ درصد 
باشد و قرار اســت تا پایان  امسال و قبل از شروع سال ۹۹ با پیشنهاد شورای 
عالی بیمه در دولت  تصویب و ابلاغ شــود. رضوی درباره پوشش خدمات جدید 
بهداشتی و درمانی در سازمان های  بیمه گر گفت: شورای عالی بیمه علاقه مند 
است که خدمات جدیدی به  پوشش بیمه ای کشور اضافه شود از جمله برخی 
داروهای جدید که  مورد نیاز مردم اســت یا حتی برخی  خدمات مراقبتی اما 
باید واقعیت ها  و اعتبارات موجود را در شــرایط خاص اقتصادی کشور در نظر 
 بگیریم. تلاش دولت این اســت که تورم و افزایش قیمت اقلام موجب  افزایش 
ســهم پرداختی مردم نشود. دبیر شورای عالی بیمه سلامت ادامه داد: در مورد 
خدمات پیشــگیرانه  نیز فعلا بســیاری از این خدمات مانند خدمات مراقبت 
مادران و نوزادان  و نیز برخــی داروها و مکمل های مورد نیاز این دو گروه در 
شبکه  بهداشتی و درمانی کشور به طور رایگان در اختیار مردم قرار می  گیرد.

هزار میلیارد تومان
هزینه نفر- ساعت اتلاف شده آموزش در ایران

خبر خبر

ثبت بیش از ۴۲۶ هزار ازدواج 
و ۱۳۲ هزار طلاق در ۹ ماه گذشته

  
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: از ابتدای فروردین تا پایان  آذر سال 
جــاری ۴۲۶ هزار و ۹۹ ازدواج و ۱۳۲ هزار و ۶۱۸ طلاق  در کشــور در پایگاه 

اطلاعات جمعیتی سازمان ثبت احوال ثبت شده  است. 
ســیف ا... ابوترابی افزود: میانگین ســن مردان در اولین ازدواج در کشور   ۲۷.۵ 

و میانگین سن ازدواج زنان در اولین ازدواج ۲۳.۴ سال در  کشور بوده است. 
وی ادامه داد: همچنین میانگین سن طلاق مردان در این مدت در کشور   ۳۷.۲ 
سال و میانگین سن زنان در طلاق ۳۲.۳ سال در زمان وقوع  طلاق بوده است.  

ë بیش از ۹۸۰ هزار نفر در کشور متولد و بیش از ۲۸۸ فوت کردند
سخنگوی سازمان ثبت احوال اعلام کرد: امسال ۹۰۸ هزار و ۳۹۷ نفر  در کشور 
متولد شــدند و ولادت آنها به ثبت رسیده است و همچنین ۲۸۸  هزار و ۳۵۲ 
نفر در این مدت در کشور فوت کردند و مرگ آنها در  پایگاه اطلاعات جمعیتی 

ثبت احوال به ثبت رسیده است. 
معاون اسناد هویتی سازمان ثبت احوال ادامه داد: همچنین در ۸ ماهه  امسال 
۲ میلیون و ۸۷۴ هزار و ۸۶۷ مورد شناســنامه برای ایرانیان به  صورت مکانیزه 

ثابت صادر شده است. 
ابوترابی افزود: برای میانگین ســن پدر در زمان ولادت فرزند  ۳۴ ســال  برای 
میانگین ســن مادر در زمان ولادت فرزند ۲۹.۳ سال بوده و  میانگین سن مادر 

در اولین ولادت فرزند ۲۷.۵ سال بوده است. 
ë ۹ هزار و ۳۶۱ مورد دوقلوزایی ثبت شد  

ســخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: در ۶ ماهه اول سال ۹ هزار و   ۳۶۱ مورد 
دوقلوزایی، ۲۷۳ مورد ســه قلوزایی که بیشــترین آن بــا ۳۷  مورد در تهران 
بود و ۱۰ مورد چهارقلوزایی داشــته ایم کــه دو مورد آن  در فارس و یک مورد 
در اســتان های اردبیل، اصفهان، خراســان  رضوی، خوزستان، زنجان،  سمنان، 

 سیستان و بلوچستان و همدان ثبت  شده است. 
ë فراوان ترین نام های انتخابی برای دختران و پسران

ابوترابی درمورد فراوانی اسامی پسران و دختران گفت: ۱۰ اسمی که  بیشترین 
فراوانی را برای پســران داشــته به ترتیب امیرعلی، محمد، علی،  امیرحسین، 
حســین، ابوالفضل، امیرعباس، ســامیار، محمدطا ها و آریا و  برای دختران به 
ترتیب فاطمه، زهرا،  حلما، زینت، یسنا، آوا، مرسانا،  نازنین زهرا، باران و فاطمه 

زهرا بود. 
ســخنگوی سازمان ثبت احوال کشــور درمورد میانگین سن دامادها در  اولین 
ازدواج گفت:  در مردان ۲۷.۵ سال و سن عروس  خانم ها در  اولین ازدواج ۲۳.۴ 

سال بوده است و هر ساله شاهد افزایش مختصری  در این مورد بوده ایم. 

ابوترابی گفت: در زمان طلاق میانگین ســن زنان ۳۲.۳ ســال و میانگین  سن 
مردم در زمان طلاق ۳۷.۲ گزارش شــده است و بیانگر آن است که  سن طلاق 

در کشور کاهش یافته است. 
وی در مورد میانگین ســن فوت گفت: این آمار در مردان ۶۲.۸ ســال و  برای 
زنان ۶۷ ســال است و بالاترین میزان سن فوت در گیلان در  مردان ۶۷.۲ و در 

زنان ۷۳ سال ثبت شده است. 
ابوترابــی با بیان اینکه تفاوت  آمارهای ازدواج و طــلاق را نمی توان به  صورت 
ســالانه یا  منطقه ای بررســی کرد گفت: برای همه ایرانیان   شناسنامه صادر 
می کنیم اما برای افرادی که مدعی ایرانی بودن هســتند  باید از طریق شورای 

تامین هویت آن اثبات و سپس شناسنامه صادر  شود. 
ابوترابی درمورد علت تاخیر و طولانی شــدن زمان صدور کارت  هوشمند ملی 
نیز گفت: تاخیر بیش از یک و نیم سال را در این باره  می پذیریم؛ از اسفند سال 
۹۶ با مشکل تامین بدنه کارت مواجه شده ایم و  از آغاز سال ۹۷ با شرکت های 
متولی که چاپخانه دولتی متولی تامین و  تولید آن است، وارد مذاکره شدیم و 
تلاش ها آغاز و قرار شــد که بدنه  کارت ایرانی مشابه خارجی باشد، آزمایشات 
طولانی انجام شــد و در  آغاز نیمه اول امسال شــاهد تولید ۳۲۴ هزار و ۹۸۳ 

کارت تولید داخل  بودیم که به ما تحویل داده شد و آن را به مردم دادیم.   

   آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف 

وضعیت اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی
  

 آرای صــادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک 
شهرستان دورود  بشرح ذیل : رسیدگی و تایید و انشاء گردید . مراتب در اجرای ماده 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 
15 روز جهت اطلاع مالکین و ســایر صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی 
آگهی انتشــار و علاوه بر آن در روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا 
اعتراض دارند از تاریخ نشــر اولین آگهی و در روســتاها از تاریخ الصاق  به مدت دو ماه 
اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان دورود تسلیم دارند و برابر 
 مقررات معترض مکلف اســت ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم  دادخواســت به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم دادخواست تحویل 
ثبت اســناد نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشــد در غیر 
اینصورت متقاضی با ارائه گواهی  عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور 
و یا عدم وصول اعتراض ســند مالکیت مورد  تقاضا بر اســاس مدلول رای وفق مقررات 
صادر خواهد شــد در هر حال صدور سند مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضائی 

نخواهد بود .  
پرونده کلاسه 1397114425005000139 و رای شماره 1398603250050002079 
مورخه   98/09/11  به تقاضای آقای: تیمور عبدالوند فرزند : رضا  نســبت به ششدانگ 
یک باب ســاختمان به  مساحت : 113 متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاك 1 فرعی از 
118  اصلي واقع در بخش 4  شهرستان دورود . خروجی از مالکیت : مجید بخشی فرزند 

سیدملک علی و دوستعلی موسوی فرزند  سیدهادی ./.  
م الف 1220  

انتشار نوبت اول : 98/09/17  
انتشار نوبت دوم : 98/10/03                                                        

مصطفي امان اله بهاروندي  
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

آگهی ابلاغ اجراییه  
بدین وســیله به آقای هادی میرزائی فرزند علی شناســنامه شــماره   10451 به شماره 
ملی 4073274880 صادره از خرم آباد ابلاغ  می شــود که خانم مهتاب ســگوند جهت 
وصول تعداد 500 عدد تمام  ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید به اســتناد مهریه مندرج 
در ســند  ازدواج شــماره 341 مورخ 1391/5/15 تنظیمی دفتر خانه  ازدواج شماره 14 
خرم آبــاد که برابرگواهی امور مالی وارده  شــماره 36005707 مــورخ 1398/10/2 به 
مبلغ   22/555/000/000 ریال محاســبه گردیده علیه شما اجرائیه صادر  نموده و پرونده 
اجرائی به کلاســه 9800679 در این اداره تشکیل  شده و طبق گزارش مورخ 1398/9/2 
مامورپست ، محل اقامت  شما به شرح متن سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار 
 برابر نامه وارده به شماره 36005697 مورخ 1398/10/2 و  طبق ماده 18 آئین نامه اجرا 
مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی  از روزنامه های کثیرالانتشار محلی آگهی می شود و 
چنانچه  ظرف مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می  گردد ، نسبت به 

پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی  جریان خواهد یافت . 
علی رحیمی  - مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

آگهی ابلاغ اجراییه به وراث 
بدین وســیله بــه آقای صید حســن ابراهیمــی پور فرزند شــیرخان به شــماره ملی 
6139817722 بعنــوان متعهد و همچنین ولی قهری خانــم یوتاب ابراهیمی پور فرزند 
محمد به شماره شناسنامه 4062242354 و آقای محمدامین ابراهیمی پور فرزند محمد 
به شناسنامه شــماره 4061522418 و خانم زهرا محمدی نسب فرزند بارانی به شماره 
ملی 6139829763 ابلاغ می شود که خانم فاطمه طولابی منش جهت وصول پانصد عدد 
ســکه بهار آزادی به استناد مهریه مندرج در سند ازدواج شماره 7713 مورخ 1382/3/8 
تنظیمی دفتر خانه ازدواج شــماره 4 خرم آباد علیه شــما اجرائیه صادر نموده و پرونده 
اجرائی به کلاسه 9800769 در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ 1398/9/26 
مامورپســت ،ابلاغ اجراییه بصورت واقعی میسر نبوده ، لذا بنا به تقاضای وکیل بستانکار 
برابر نامه وارده به شماره 36005725 مورخ 1398/10/2 و طبق ماده 18 آئین نامه اجرا 
مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار محلی آگهی می شود و 
چنانچه ظرف مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به 

پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت .

علی رحیمی - مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد 

آگهی تغییرات
شرکت تعاونی تولید روستایی شهید خان احمدی بدل آباد خوی به شماره ثبت 
174 و شناسه ملی 14000164091 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ 1397/10/30 و نامه شماره د/342/82 مورخ 1397/11/13 
تعاون روستایی شهرستان خوی تصمیمات ذیل اتخاذ شد : -1 کلیه ارقام و مواد 
ترازنامه و حساب سود و زیان سال396 تصویب شد . 2- اسمعیل محسنی بدل 
بازرس اصلی و جابرحاجی حسینلو  بعنوان  با کد ملی 2800528613  آبادی 
.با کدملی 2802992066بسمت بازرس علی البدل برای مدت یک سال مالی 
انتخاب گردید -3 ابراهیم حاجیلو با کد ملی2802990160.- رضا صادقی بدل 
آبادی با کد ملی . 2800547979- نورعلی حسن زاده.با کد ملی2800723440 
ملی.  کد  با  اصغربیالو   - ملی 2800608048  کد  قلیلو.با  اصغرموسی  علی   -
2800540990 به سمت اعضای اصلی هیات مدیره و اکبرمحسنی بدل آبادی.

با کد ملی2800546840.- مجید حاجی محمدپور با کد ملی 2800533803 
به سمت اعضای علی البدل هیات مدیره برای مدت سه سال مالی انتخاب شدند .

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری خوی )706364(

آگهی تغییرات
آباد خوی  بدل  تولید روستایی شهید خان احمدی  تعاونی  شرکت 
استناد  به   14000164091 ملی  شناسه  و   174 ثبت  شماره  به 
شماره  نامه  و   1397/10/30 مورخ  مدیره  هیئت  صورتجلسه 
خوی  شهرستان  روستایی  تعاون   1397/11/13 مورخ  د/342/82 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقای رضا صادقی بدل آبادی با کد ملی 
2800547979به سمت رئیس هیات مدیره و آقای ابراهیم حاجیلو 
با کد ملی2802990160بعنوان نایب رئیس و آقای اصغربیالو با کد 
ملی. 2800540990 به سمت منشی هیات مدیره و نورعلی حسن 
زاده.با کد ملی2800723440 - آقای علی اصغرموسی قلیلو.با کد ملی 
2800608048 به سمت اعضای اصلی هیات مدیره به مدت 3سال 
انتخاب گردیدند. 2- آقای محمدعلی بیالو با کد ملی 2800540400 
بسمت مدیرعامل شرکت به مدت 2 سال تعیین وانتخاب شد . 3-کلیه 
چکها قراردادها و اسناد و اوراق که ایجاد تعهدی برای شرکت می نماید و 
تمام و یا قسمتی از حق شرکت منتفی می سازد , باستثنای مواردی که 
هیأت مدیره بمنظور اداره امور جاری شرکت ترتیب خاصی داده باشد 
پس از تصویب هیأت مدیره با امضاء رئیس هیأت مدیره ومدیرعامل 
معتبر خواهد بود ولی اوراق عادی شرکت فقط به امضاء مدیرعامل صادر 
خواهد شد مگر مراسلات هیأت مدیره که به امضای رئیس هیأت مدیره 
صورت خواهد گرفت و در موارد فوق در غیاب رئیس هیأت مدیره نائب 

رئیس حق امضاء دارد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع 

ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری خوی )706365(

مفقودی
بدین وسیله اعلام می شود اصل مدرک کارشناسی ناپیوسته دانشنامه پایان تحصیلات دوره 
کارشناسی ناپیوسته اینجانب نسترن ملکی فرد فرزند علی  1450275680 صادره از اردبیل 
رشته مهندسی تکنولوژی معماری از دانشگاه آزاد اسلامی واحد اردبیل مفقود گردیده و از 

درجه اعتبا ساقط می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/10/3 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/10/13 
اردبیلتاریخ انتشارنوبت سوم: 98/10/23



��313��شماره�-��1398��3�دی�ماه�سه�شنبه yadegar_emrooz@yahoo.com 4

انباشت ۲۵۰ هزار راس دام در کشور

یک مقام مســئول با بیان اینکه ۲۰۰ تــا ۲۵۰ هزار راس دام پرواری 
 آماده عرضه در کل کشــور وجود دارد از ارائه ۳ پیشــنهاد برای حل 

 مشکل بازار گوشت قرمز به ستاد تنظیم بازار خبر داد. 
مختار علی عباســی، رئیس مرکز اصلاح نــژاد دام و بهبود تولیدات 
دامی  وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه براساس برآوردهای انجام 
شــده  بین ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار رأس دام پــرواری آماده عرضه در کل 
کشــور  وجود دارد، گفت: وقتی تراکم دام زیاد باشــد احتمال شیوع 
و گســترش  بیماری های دامی وجود دارد؛ ما بــه صورت مکتوب به 
سازمان  دامپزشــکی اعلام کرده ایم که تدابیر بهداشتی لازم را برای 
این منظور  اتخاذ کنند و اقدامات لازم در جهت پیشــگیری از شیوع 

بیماری های  دامی انجام شود. 
وی اظهارداشــت: در همین راستا روز شــنبه گذشته در نشستی با 
 مســئولان ستاد تنظیم بازار ســه راهکار را برای رفع این مساله ارائه 
 کردیم و در نهایت هر کدام از این موارد که مورد تأیید ســتاد تنظیم 

بازار  قرار بگیرد اجرا خواهد شد. 
عباسی کاهش و یا توقف واردات گوشت قرمز را راهکار اول اعلام  کرد 
و گفت: البته این اقدام بین یک تا دوماه طول می کشد تا بر بازار  تأثیر 

بگذارد، چون واردات زیادی انجام شده است. 
وی با اشاره به نابسامانی های بوجود آمده در بازار گوشت در اواخر  سال 
گذشته، افزود: آن موقع شرایط به گونه ای بود که هر چه گوشت  عرضه 
می شــد بازهم تقاضا وجود داشت به همین خاطر ثبت  سفارش های 
زیادی برای واردات انجام شــد و وارداتی هم که الان انجام  می شــود 
در واقع مربوط به همان ثبت ســفارش ها است که بازار را تحت  تأثیر 

قرار داده است. 
صادرات محدود دام را به ســتاد تنظیم بازار پیشنهاد دادیم ولی با آن 

 مخالفیم! 
عباسی راهکار دوم را برای برون رفت از این وضعیت، خرید تضمینی 
 عنوان کرد و افزود: ما به ستاد تنظیم بازار پیشنهاد کردیم که محصول 
 مازاد دامداران توسط دولت خریداری شود. به اعتقاد ما بهترین راهکار 
 نیز همین خرید تضمینی اســت ضمن اینکه این کار در گذشته نیز 

برای  شیرخام انجام شده و تجربه موفقی بوده است. 
وی ســومین راهکار را صادرات محدود از کشــور عنوان کرد و افزود: 
 البته ما خودمان با این امر موافق نیستیم و چون تشکل ها درخواست 
داده  اند آن را به ستاد تنظیم بازار پیشنهاد کردیم ولی باتوجه به اینکه 
طی  حدود دوماه آینده تقاضا در کشور افزایش می یابد و بازار به تعادل 
 می رسد این مساله باعث کمبود و ایجاد مشکل  می شود و تا بخواهیم 

آن  را کنترل کنیم بازار تحت تأثیر قرار می گیرد. 

معــاون فنی گمرک ایــران اعلام کرد 
که وزیر اقتصاد دســتورات لازم را  برای 
ترخیص خودروهای دپو شــده صادر و 
پیشنهاداتی را به هیات  دولت ارائه کرده 
که بر اســاس آن حدود ۵۱۰۰ دستگاه 
باقی مانده در  گمــرک تعیین تکلیف 

خواهد شد. 
در روزهای اخیر فرهاد دژپســند وزیر 
امور اقتصــادی و دارایی برای  بازدید از 
بنــادر و گمرکات به بوشــهر رفته بود 
که در همین جریان برخی  از صاحبان 
خودروهای دپو شــده در گمرک با وی 
دیدار و درخواســت  خود برای تعیین 
تکلیف خودروهــا را مطرح کردند. آنها 
گلایه داشتند که   »چند سال است که 
سرمایه هاشــان راکد مانــده و با وجود 
این کــه در برخــی  موارد گــره قانونی 
وجود نداشته و تشریفات گمرکی انجام 
آنها مشخص  شده، تکلیف  خودروهای 

نیست«. 
اما طبق تازه تریــن اعلام معاون فنی و 
امور گمرکی گمرک ایران، وزیر  اقتصاد 

دســتورات لازم در این رابطه را صادر و 
پیشنهاداتی را به هیات  دولت ارائه کرده 
که طبق آن تمامــی خودروهای مانده 
در گمرک که به  حدود ۵۱۰۰ دستگاه 

می رسد تعیین تکلیف خواهد شد. 
به گزارش گمرک ایران،  »مهرداد جمال 
ارونقی« توضیح داد: بعد از  بازدید وزیر 
اقتصاد از گمرک های بوشهر و صحبتی 
که بــا صاحبان  خودروهای دپو شــده 

مطرح شــد، وی قول داد که به موضوع 
رســیدگی  کند و کمتر از ۴۸ ســاعت 
از این موضــوع وزیر پیشــنهاداتی را 
بــرای  تعیین تکلیف خودروها به هیات 
دولت ارائه کرد. وی افزود: براساس این 
پیشــنهاد از خودروهایی که تشریفات 
گمرکی را  پشت ســر گذاشته و پروانه 
دریافــت ولی با توجه بــه پایان مهلت 
ترخیص  امکان خارج شــدن نداشتند 

تا تمامی خودروهای مربوط به منطقه 
آزاد  اروند یا خودروهایی که در مراجع 
قضایی حکم برائت برای آنها صادر  شده 

است، تعیین تکلیف می شود. 
به گفته معاون گمرک ایران، در صورت 
موافقت هیات دولت با پیشــنهاد  وزیر 
اقتصاد حتی وضیعت تمام خودروهای 
مربوط به جانبازان ۷۰  درصد که از قبل 
از سال ۱۳۹۳ وارد گمرکات شده بود، 

مشخص  می شود. 
گفتنی اســت، خودروهای دپو شــده 
در گمرک مجموعا حــدود ۱۲ هزار و 
  ۲۶۱ دستگاه بود که در نیمه دوم سال 
گذشــته و با مصوبه هیــات دولت  در 
مهلت شش ماهه ای ۷۱۵۳ دستگاه از 
آنها ترخیص شد و ۵۱۰۸  دستگاه دیگر 
بــه دلیل پایان مهلت تعیین شــده در 
گمرکات باقی ماند. تغییر  شرایط ارزی 
ثبت ســفارش  ممنوعیت  و همچنین 
و واردات خــودرو از  مهم تریــن دلایل 
توقف ترخیص خودروهای وارد شده به 

گمرکات، بنادر  و مناطق آنها بود. 

بررســی نرخ تورم اقلام خوراکی و خدمات خانوارهای 
کشور نشــان می دهد  که این شاخص در فروردین ماه 
۳۰.۶ درصد بود که در آذر ماه )نهمین  ماه ســال( به 

۴۰ درصد رسید.  
مرکز آمار کشــور هر ماه نــرخ تورم ۱۲ گروه کالاها و 

خدمات مصرفی  خانوارهای کشور را منتشر می کند.  
براســاس گزارش این مرکز، نرخ تورم اقلام خوراکی و 
خدمات مصرفی  خانوارها در ۱۲ ماهه منتهی به آذرماه 
از ســال ۱۳۹۵ روند روبه رشدی  داشته و این شاخص 
که در آذرماه ســال ۱۳۹۵ به میــزان ۷.۲ درصد، در 
 آذرماه ۱۳۹۶، هشــت درصد، آذرماه سال گذشته ۱۸ 

درصد و آذرماه  امسال ۴۰ درصد ثبت شده است.  

  مقایســه دو شــاخص بهای مصرف کننده در آبان و 
آذرماه امسال نشان  می دهد که شاخص کل ۳.۲ درصد 
رســیده، یعنی خانوارهای کشور در  آذرماه ۳.۲ درصد 
بیشتر از آبان ماه برای کالاها و خدمات هزینه کردند. 

نرخ تورم گوشــت قرمز کاهش و حمل و نقل افزایش 
یافت

تورم خوراکی ها در آذرماه نسبت به ماه قبل از آن ۴.۲ 
درصد ثبت شده  است. می توان این افزایش قیمت را به 
دلیل شرایط آب و هوایی برخی  اقلام که در این فصل 

عرضه آنها در بازار کاهش یافته، نسبت داد. 
بررسی اقلام خوراکی نشان می دهد، نرخ تورم گوشت 
قرمــز و ســفید و  فرآورده های آنها )گوشــت قرمز و 

گوشت ماکیان( به ترتیب ۲.۵ و سه  درصد است. نرخ 
تورم سبزیجات در مقایسه با سایر اقلام خوراکی قابل 

 توجه بود و برای آن رقم ۳۲.۳ درصد ثبت شد. 

عضو اندیشــکده شفافیت با بیان اینکه لایحه بودجه سال ۹۹ 
کل کشور  هیچیک از ۶ شاخص  اصلی شفافیت را دارا نیست، 
گفت: مهمترین  مشــکل اقتصاد ایران بودجه است چرا که به 

جای بودجه نویسی،  آرزونویسی می شود. 
محمدحســین ملــک نژاد بــا بیــان اینکه شــفافیت دارای 
شــاخص هایی است،  اظهار داشت: شــفافیت بودجه در ایران 
بیشتر اینطور مفهوم شده است  که دولت متوجه شود در قالب 
بودجه، چه کاری انجام می دهد و نیازی  نیســت مردم متوجه 

این امور شوند. 
عضو اندیشکده شفافیت برای ایران با بیان اینکه فرایند تدوین 
تا  تصویب بودجه در ایران شفاف نیست، افزود: سال گذشته در 
زمان  تقدیم بودجه رئیس جمهوری گفت که »اصل بودجه بر 
شــفافیت است«  در حالی که به نظر کارشناسان اینطور نبوده 
است زیرا چندان نمی توان  بودجه کشور را تحلیل کرد چراکه 
فرایندها داخلی است و خروجی  بودجه آنطور که باید و شاید 
قابل پردازش نیست. وی ادامه داد: ۶ شاخص در فرایند بودجه 
ریزی بسیار مهم است که  متأســفانه در ایران به هیچ عنوان 

مورد توجه دولتمردان و نمایندگان  مجلس قرار نگرفته است. 
 ۶ شاخص اصلی شفاف سازی بودجه

ملک نژاد افزود: مورد اول مربوط به »لزوم انتشار سند تدوین 
بودجه«  می شــود؛ منظور از ســند تدوین بودجه نیز سندی 
است که سازمان برنامه  و بودجه بر اساس آن بودجه را تنظیم 
می کند این در حالی است که در  ایران صرفاً آئین نامه ها منتشر 
می شــود و برای کسی که بخواهد خارج  از دایره حاکمیت این 

فرایند را بررسی کند زمینه فراهم نیست. 
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: مورد دوم »لزوم انتشار 
دقیق  اعداد و ورق های بودجه« اســت؛ در ایران ســند لایحه 
بودجه به صورت  یک پی دی اف هزار صفحه ای منتشر می شود 
که صرفاً یک ســند  کاغذی است در حالی که شفافیت یعنی 
اینکه این سند حداقل به صورت  اکسل منتشر شود؛ و ضرورت 

دارد اعــداد بودجه بصورت دقیق ذکر  شــود اما اکنون داخل 
لایحه بودجه شاهد ابتکارات عجیبی هستیم که کلیت  لایحه 
را زیر ســوال می برد به عنوان مثال جلــوی برخی از حوزه ها 
بدون  هیچ توضیحی تنها به نگارش عدد یک اکتفا شده است. 

وی افزود: مســاله بعدی مربوط به اتفاقات پس از ورود لایحه 
به مجلس  می شود. »فرایند بررسی و مذاکرات در کمیسیون ها 
باید شفاف باشد« و  به عنوان نمونه همچون کمیسیون برجام 
که جزئیات جلســات نمایندگان  پخش می شــدلایحه بودجه 
هیچیک از ۶ شــاخص شفافیت را دارا نیســت؛  گزارش های 
تفریغ بودجه هم نشــان می دهد بوجه در ایران چندان سند 
 مهمی نیست و نه فرایند تدوین این سند چندان مورد بررسی 
قرار  می گیرد و نه در عمل چنــدان مبنای کار قرار می گیرد، 
باید نحوه  رســیدگی به لایحه بودجه نیز پخش شــود و آرای 
نمایندگان مشــخص باشــد،  چراکه در زمان بررســی لایحه 

بودجه در مجلس، نمایندگان بیشترین  رفتار محلی را دارند و 
پروژه های غیرمنطقی برای مناطق خود  می گیرند. 

عضو اندیشکده شفافیت برای ایران گفت: مورد چهارم مربوط 
به »لزوم  قابل فهم بودن قانون بودجه برای مردم« اســت. در 
حالی دولت با استفاده  از بودجه کشور را اداره می کند که قانون 
بودجه برای مردم عادی قابل  فهم نیست. در دنیا همراه با قانون 
بودجه، سند و یا پیوستی تحت عنوان  بودجه شهروندی منتشر 
می شود که بودجه را به زبان ساده برای مردم  توضیح می دهد؛ 
در حالی که تاکنون ســازمان برنامه و بودجه هیچ گونه  سند 
ملحقی که اعلام کند منابع و مصارف چگونه تعیین شده است 
و  برای مردم قابل فهم باشــد، آماده نکرده اســت. البته مرکز 
پژوهش های  مجلس گزارشی را تهیه می کند اما در این گزارش 

فقط فرایند توضیح  داده می شود. 
ملک نژاد افزود: مساله بعدی مربوط به »ارائه ۲ گزارش ۶ ماهه 

از  عملکرد بودجه به مردم« اســت؛ دیوان محاسبات به عنوان 
نهاد ناظر  باید هر ۶ ماه یک بار یک گزارش شــفاف از عملکرد 
بودجه به مردم  ارائه کند؛ البته این گزارش ها تولید می شــوند 

اما به صورت دقیق و  شفاف در اختیار مردم قرار نمی گیرد. 
وی ادامه داد: »سند تفریغ بودجه«، ششمین شاخص شفافیت 
بودجه  اســت؛ دیوان محاسبات به عنوان نهاد ناظر، فرایند کار 
دولت را بررسی  می کند که گزارشات دیوان نشان می دهد در 
بســیاری از تبصره های  تفریغ بودجه، دولت از مواد ذکر شده 
در قانون بودجه تخلف کرده است،  حتی اگر بصورت تصادفی 
نیز بخش مربوط به تفریغ بودجه ســایت  دیوان محاسبات را 
بررسی کنید متوجه این امر می شــوید. در واقع  گزارش های 
تفریغ بودجه نشــان می دهد که بودجه در ایران چندان سند 
 مهمی ندارد زیرا نه فرایند تدوین این سند چندان مورد بررسی 

قرار  می گیرد و نه در عمل چندان مبنای کار قرار می گیرد. 
مهم ترین اشــکال اقتصاد ایران »بودجه« است  این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: فرایند شــفافیت بودجه در ایران  همان 
نمره ای اســت که مجمع جهانی اقتصاد داده است یعنی نمره 
۵ از   ۱۰۰. اقتصاددانــان می گویند بودجــه همچون نوار قلب 
اقتصاد اســت اگر  می خواهید ببینید اقتصادی مریض اســت 
باید به بودجه مراجعه شــود؛ این  موضوع بیانگر این است که 
اگر اقتصاد ایران مشکل دارد بیشــترین  مسائل به بودجه باز 
می گردد؛ در واقع می توان گفت مهم ترین اشکال  اقتصاد کشور 
بودجه است. اگر اقتصاد ایران مشکل دارد بیشترین مسائل به 
بودجه باز می گردد؛  در واقع می توان گفت مهم ترین اشــکال 
اقتصاد کشور بودجه اســتوی با اشاره به سند اصلاح ساختار 
بودجه مصوب شورای هماهنگی  اقتصادی سران قوا، ادامه داد: 
سازمان برنامه ســندی را برای اصلاح  ساختار بودجه منتشر 
کــرده که دارای ۴ محور درآمدزایی پایــدار، هزینه  کرد کارا، 
ثبات سازی اقتصاد کلان و توسعه پایدار و اصلاح نهادی  بودجه 
است؛ بررسی این سند نشان می دهد که برنامه ها در این سند 
نیز  همچون اســناد دیگر پیش بینی شده است. مفاهیم مورد 
تاکید در این ســند  در تمام اسناد بالادستی ما آمده است در 
حقیقت می توان گفت سند  آرزونویســی در ایران بسیار زیاد 

است اما در عرصه عمل شاهد اتفاق  خاصی نیستیم. 

اقتصادی

رشد ۹.۴ درصدی نرخ تورم اقلام خوراکی و خدمات خانوارها از ابتدای  سال  

سیاست های بی صاحب

دکتر علی فرحبخش
پیش از آنکه به بحــث اصلی ورود کنم، لازم می بینم مقدمه 

نه چندان  کوتاهی را ارائه کنم. 
به عنوان فردی که سال هاست پروانه نظارت بر برق و تاسیسات 
 الکتریکی را از سازمان نظام مهندسی اخذ کرده ام، موظفم از 
ابتدا تا  انتهای یک پروژه بر تطابق اجرا با استانداردها و مقررات 
ملی نظارت  کنم و فقط در صورتی به مجری گواهی پایان کار 
داده می شود که  مهندسان ناظر شامل مهندسان معمار، سازه، 

برق و مکانیک صحت  اجرای کار را تایید کنند. 
برای مثال اگر در پروژه ای که ناظر آن بوده ام، ۱۵ سال بعد بر 
اثر  اتصال دو سیم برق، در یک ساختمان یا محل اجرای پروژه 
آتش ســوزی  صورت بگیرد، بلافاصله نزد مقام قضایی احضار 
خواهم شد و باید  درخصوص اتهامات وارده از خود دفاع کنم. 
به همین دلیل مهندســان  ناظر در همه  جای جهان ســالانه 
مبلغی به شــرکت های بیمه تحت عنوان  بیمه »مســوولیت 
مدنــی« می پردازند تا در صورت بــروز چنین حوادثی،  مبلغ 
خسارت توسط شــرکت بیمه پرداخت شود. البته در صورتی 
که  مشخص شــود، ناظر با سوء نیت و به عمد از وظایف خود 
تخطی کرده یا  اساسا مهندس بدون سرکشی درهنگام اجرای 
کار و با چشم بسته، مهر  خود را بر پرونده زده است، مسوولیت 
مدنی به مســوولیت کیفری تبدیل  می شــود و در این موارد 
هیچ شرکت بیمه ای حاضر به پوشش ریسک  مربوطه نیست. 
در صورت محکومیت کیفری، فرد مهندس باید به  صرف آب 

خنک مهمان یکی از ندامتگاه های کشور شود. 
همین ریسک در مورد پزشــکان جراح نیز به روش مشابهی 
صادق  اســت. اگر بیمار بتواند اثبات کنــد که به دلیل قصور 
پزشــک در هنگام  جراحی، بیماری وی بهبــود نیافته یا به 
بیماری جدیدی هم مبتلا شده است   )موضوعی که در آمریکا 
به نام » sue « کردن پزشک موسوم است.(  پزشک نیز همچون 
مهنــدس فوق الذکر بایــد نزد مقام قضایی حاضر شــود  و از 
اتهامات وارده دفاع کند. به همین دلیل جراحان در همه جای 
جهان  هر ســال مبلغ گزافی را تحت عنوان بیمه »مسوولیت 
مدنی« می پردازند  تا در صورت اثبات خطای سهوی پزشک، 
خســارت وارده توسط  شرکت بیمه جبران شود. در اینجا هم 
شرکت بیمه فقط در صورتی زیان  وارده را پرداخت می کند که 
مشخص شود پزشک عمد یا سوء نیتی در  بروز اشتباه نداشته 
و تکالیف اصلی محوله را به انجام رسانده است.  برای مثال اگر 
مشخص شود که پزشک قبل از جراحی اصلا اقدام به  استریل 
کردن وسایل اتاق عمل نکرده است، در این صورت مسوولیت 
 از جنبــه حقوقی به جنبه کیفری تبدیل می شــود و باز هم 
مانند مثال بالا  هیچ شرکت بیمه ای در جهان حاضر به پوشش 
چنین ریسکی نیست. در  این حال هم پزشک نامبرده، هم بند 

مهندس فوق الذکر خواهد بود. 
پس از این مقدمه نســبتا مفصل، بحث خود را بر مسوولیت 
 سیاست گذاران کلان اقتصادی معطوف می کنیم و  این پرسش 
را مطرح  می کنیم که آیا شرکت های بیمه ای در جهان هستند 
که ریســک مسوولیت  آنان را پوشش دهند. دادخواست علیه 
پزشــکان و مهندسان، فقط شــامل  درصد قلیلی از جمعیت 
کشور می شود و خسارت های وارده به لحاظ  فراگیری و میزان 
خسارت اصلا قابل قیاس با تبعات بحران های  اقتصادی نیست. 

رخصوص اشــتباهات سیاست گذاری کلان در کشور می توان 
مصادیق  بی شماری را برشمرد. برای مثال دولت در پایان سال 
۹۶ و ابتدای ســال   ۹۷ اقدام به پیش فروش سکه به قیمتی 
کرد که حدود یک ســوم قیمت  زمــان تحویل بود و مقامات 
محترم هیچ گونه ســقفی نیز برای خرید تعیین  نکرده بودند؛ 
به گونه ای که همه می توانستند از این خوان نعمت به هر  میزان 
بهره ببرند. آن هم در شرایطی که طلا برای کشورهای تحت 
 تحریم یا در تهدید نظامی نقش چادر اکسیژن را بازی می کند. 
همان گونه  که در مثال های مربوط به مهندســان و پزشکان 
بیان کردیم، چنین خطای  فاحشــی در ارزیابی قیمت، حتما 
مسوولیت سنگینی را به دنبال خواهد  داشت. جالب است که 
این سیاســت از جمله سیاست های بی صاحب در  کشور است 
که تاکنون هیچ فرد یا سازمانی مسوولیت این خطای  غیرقابل 
اغماض را نپذیرفته اســت. در حالی که پزشکان و مهندسان 
 برای هر خطای کوچکی باید پاسخگو باشند، مشخص نیست 
که  سیاست گذاران کشور چرا باید از چنین مصونیت آهنینی 

برخوردار  باشند. 
یکی دیگر از مصادیق اخیر سیاست های بی صاحب، تعیین نرخ 
ارز   ۴۲۰۰ اســت. ریاست محترم جمهور اعلام کرده اند که در 
جلسه تعیین  نرخ ارز همه مسوولان اقتصادی حاضر در جلسه 
بــا آن موافق بوده اند و  حتی اگر یک نفر از آنها در این زمینه 
مخالفت می کرد، ایشان چنین  تصمیمی را اتخاذ نمی کردند. 
جالب است که تاکنون هیچ یک از اعضای  حاضر در این جلسه 
به تکذیب ادعای رئیس جمهور اقــدام نکرده اند که به  لحاظ 
حقوقی می توان آن را حمل بر صحت ادعای ایشــان دانست. 
 سیاســتی که به اتلاف گســترده منابع و فسادهای گسترده 
اقتصادی منجر  شــد و هنوز هیچ فرد یا سازمانی مسوولیت 
برآورد اشــتباه قیمت ارز در  چنین نرخی را نپذیرفته است و 
این سیاســت را می توان به مجموعه  سیاست های بی صاحب 

در کشور افزود. 

لایحه بودجه فاقدشاخص های شفافیت است

مهدی میراشرفی رییس کل گمرک ایران خبر داد که 
با وجود ظرفیت  قانونی موجود، هیچ سازمانی حاضر به 

واگذاری اختیاراتش به گمرک  ایران نیست. 
میراشرفی با بیان این مطلب به خبرنگار اقتصادی ایرنا 
گفت: ۲۵ سازمان  متولی امر تجارت در کشور هستند 
کــه این موضوع فرایندهای گمرکی را  با تاخیر مواجه 

کرده است. 
وی ادامه داد: این ســازمان ها بر مبنای قانون شــکل 
گرفته اند و قاعدتا کاهش  آن نیز باید قانونی باشــد که 

این کار در حال حاضر انجام آن مقدور نیست. 
این مقام مسوول با اشاره ماده ۱۲ قانون امور گمرکی 

تصریح کرد: بر  اســاس این ماده قانونی، گمرک ناظر 
بر تجــارت خارجی در مبــادی ورودی  و خروجی در 
موضــوع صادرات، واردات و ترانزیت اســت. قانون در 
 اینجا تاکید کرده اگر ســازمان ها بخواهند هماهنگی 
بهتــری با گمرک و در  واقع مدیریت هماهنگی مرزی 
بهتری داشته باشند، می توانند وظایف خود  را به این 

نهاد تفویض کنند. 
به گفته میراشــرفی، ســازمان ها در حال حاضر هیچ 
رغبتی به تفویض  اختیاراتشــان ندارند و بر تولی گری 

خود اصرار می کنند. 
وی توضیــح داد: در این شــرایط باید هماهنگی بین 

ســازمان ها ایجاد شــود تا  مدیریت بهتری در مبادی 
ورودی و خروجی داشته باشیم و معطلی ها به  حداقل 

ممکن برسد. 

رییسگمرکاعلامکرد:

مقاومت سازمان ها در برابر تفویض اختیار به گمرک

در لایحه بودجه ســال ۹۹ با تولیــد روزانه معادل 
۵ میلیون بشــکه گاز  طبیعی درآمد تحریم ناپذیر 
حاصل از صــادرات گاز تنها ۴ میلیارد دلار  در نظر 
گرفته شــده اســت درحالی که با برنامه ریزی برای 
صادرات گاز  این درآمدهای پایدار تا ۲۵ میلیارد دلار 

قابل افزایش است. 
ایران کشــوری غنی از منابع انرژی است. به طوری 
که با داشتن   12.6% از ذخایر نفتی در جایگاه سوم 
دارنــدگان نفت جهــان و 18% از  منابــع گازی در 

جایگاه دوم دارندگان گاز جهان قرار دارد. 
در شــرایط تحریم  روزانه چیــزی در حدود کمتر 
از 3 میلیون بشــکه نفت  خام در کشور تولید می-

شود که سهم صادرات کشــور از آن بسیار  محدود 

اســت. در لایحه بودجه ســال 99 درآمد حاصل از 
این صادرات  نفت، 18 میلیارد دلار پیش بینی شده 
اســت به طوری که این درآمد سهم  قابل توجهی از 
بودجه  کشور را تشکیل می  دهد. این در حالی است 
که  تحریم های آمریکا همواره بر میزان صادرات نفت 
ایران اثرگذار بــوده  و این بخش از درآمدهای پیش 
بینی شــده برای بودجه سال آینده با تردید  مواجه 

است. 
در همین راستا ایران روزانه معادل 5 میلیون بشکه 
گاز طبیعی تولید  می کند یعنی حدود 1.5 تا 2 برابر 
تولید نفت خام کشــور؛ اما تنهــا روزانه   50 تا 70 
میلیون متر مکعب گاز طبیعی به کشور های ترکیه 
و عراق  صادر می شــود که درآمد حاصل از آن نیز 4 
میلیارد دلار برای سال  آینده پیش بینی شده است.   

صــادرات گاز طبیعی ایــران برخلاف صادرات نفت 
خام که عمدتا با  نفتکش صــورت می گیرد، تنها از 
طریق خط لوله اســت؛ این بدان معنی  است که در 
صادرات گاز امکان تحریم تجاری و دریایی از سوی 

 کشــورهایی همچون ایالات متحده وجــود ندارد. 
مزیــت دیگر صادرات  گاز، قــرارداد های بلند مدت 
بین دو کشــور اســت. به طوری که باعث  پایداری 
روابط و تضمین کننده  منبع اقتصادی برای کشور 

خواهد بود. 
به عنوان مثــال صادرات گاز ایــران به ترکیه طی 
قرارداد 25 ساله منعقد  شده است و تاکنون هیچگاه 
صادرات گاز ایران به این کشور و درآمد  حاصل از آن 
با چالش جدی در دوران تحریم مواجه نشده است. 
علاوه  بر آن صادرات گاز به یک کشــور، وابســتگی 
سیاســی و امنیتی آن کشــور  را بــه دنبال خواهد 
داشت، به طوری که از طریق صادرات گاز،  صنعت و 
اقتصاد آن کشــور به ایران گره خواهد خورد. تجربه 
دوران  تحریم گذشته نیز نشان داده است که ترکیه 
و عــراق واردات گاز خــود را  در طول دوران تحریم 
از ایــران قطع نکرده اند، بلکه حتــی در این دوران 
 حجم واردات گاز این کشــورها از ایران نیز افزایش 

یافته است. 

پیشنهاد ترخیص ۵۱۰۰ خودروی دپو شده روی میز دولت

جای خالی درآمد تحریم ناپذیر گاز
 در بودجه کشور

خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

مدیرعامل جدید شرکت برق منطقه ای غرب منصوب شد

اراک- غلامی-خبرنگاریادگار امروز ؛
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
مرکزی با بیان اینکه سرعت تردد در جاده های 
این اســتان 7 کیلومتر بالاتر از دیگر محورهای 
مواصلاتی کشور است، گفت: میزان تردد در راه 
های استان مرکزی نشــان از وضعیت مطلوب 

این محورهای مواصلاتی دارد. 
علی زندی فر با اشاره به تلاش های شبانه روزی 
عوامل راهداری و حمل و نقل اســتان و اینکه 
این تلاش ها در فصل ســرد ســال دوچندان 
می شود، برفروبی  در اســتان را حدود ۴ هزار 

کیلومتر راه باند دانست.
زندی فر با بیان اینکه در ابتدای سال با سیل و 
سیلاب در کشور و استان مرکزی مواجه بودیم، 

افزود: با مدیریت بســیار مناسب در استان مرکزی، علیرغم بارش های شدید کمترین میزان 
خسارت به استان تحمیل شد و پس از آن راهداری استان به سرعت وارد موضوع بازسازی و 
بهسازی راه های استان و برفروبی شد و علاوه بر آن بخشی از راهداران استان، معین استان 
لرستان شدند و اقدام به بازگشایی 250 راه روستایی منتهی به شهرستان الیگودرز و برفروبی 

تا ارتفاع 11 متر کردند.

وی با اشــاره به عملکرد بسیار مطلوب سیستم 
حمل و نقل اســتان مرکــزی در انتقال کالای 
اساســی بیان کرد: در برهــه ای از زمان خرید 
بسیار بالایی از کالاهای اساسی در کشور انجام 
شد که در یک مورد 7 میلیون تن کالا به بندر 
امام خمینی)ره( وارد شــد و اســتان مرکزی 
بیشــترین آمار اعزام کامیون به بنــدر امام را 
داشــت که ســهمیه اســتان مرکزی از کالای 

اساسی و دیگر استان ها نیز جابجا شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
مرکزی با اشاره به سطح کیفی راه های استان 
اظهارکرد: ســرعت تردد در اســتان مرکزی 7 
کیلومتــر بالاتر از دیگر محورهــای مواصلاتی 
کشــور است که این امر نشان از وضعیت نسبتا 
مطلوب راه های اســتان دارد و اگر بودجه اداره کل سالانه 600 میلیارد تومان باشد شرایط 
راه های استان بهتر و کیفی تر حفظ خواهد شد. در حال حاضر بودجه سالانه اداره کل 150 
میلیارد تومان اســت که بخشــی از آن صرف هزینه های جاری می شود و با توجه به برخی 
تنگناهای مالی طی ســال گذشته و سال جاری در کشور بیشتر اقدامات و پروژه ها به شکل 

امانی انجام شده است.

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز : 
 مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه از پایان 
برداشت چغندرقند بهاره از مزارع استان با برداشت 419 هزار 

تن محصول خبر داد.
 شهریار قاسمی اظهار کرد: امســال 8200 هکتار از مزارع 
استان کرمانشــاه به کشت بهاره چغندرقند اختصاص پیدا 
کرده بود که بیشــترین کشــت را هم در شهرستان های 

کرمانشاه، اسلام آبادغرب، صحنه، و هرسین شاهد بودیم.
 قاسمی متوسط عملکرد مزارع چغندر قند استان در سال 
زراعی جاری را حدود 52 تن در هکتار عنوان کرد و افزود: در 

مجموع 419 هزار تن چغندرقند در استان تولید شد.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه در ادامه 

با اشــاره به کاهش سطح زیر کشت و تولید چغندر قند بهاره در 
کشور و استان کرمانشــاه در مقایسه با سال گذشته، گفت: سال 
گذشته یازده هزار و 500 هکتار از مزارع چغندرقند استان زیرکشت 
چغندرقند بهاره رفته بود که در نهایت هم 700 هزار تن محصول  

در استان تولید شد.
وی اضافه کرد: امســال به دلایل مختلفی مثل موضوع تناوب و  
کشــت دیگر محصولات شاهد کاهش 3300 هکتاری سطح زیر 

کشت چغندر قند بهاره در استان بودیم.

 قاسمی ادامه داد: امسال همچنین به دلیل وقوع بارندگی های 
شدید و سیلاب های ناشی از آن شاهد کاهش عملکرد مزارع 

استان بودیم.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه در ادامه 
اشاره ای هم به مطالبات چغندرکاران استان داشت و افزود: 
امسال مطالبات چغندرکاران استان 135 میلیارد تومان بود 
که تاکنون یکصد و یازده میلیارد تومان آن پرداخت شده و 

مابقی نیز در شرف پرداخت است.
قاســمی اضافه کرد: امسال به جز دو کارخانه قند بیستون 
و اســلام آبادغرب در استان کرمانشــاه، کارخانه های قند 
اســتانهای همدان، قزوین، خراســان رضوی، خوزستان و 
 اصفهان هم کار فرآوری چغندر قند تولیدی در اســتان را 

بر عهده داشتند.
به گفته قاسمی، برداشت چغندر قند بهاره که فروردین ماه در مزارع 
استان کشت شده بود، از اواسط شهریور ماه شروع شد و هم اکنون 

به اتمام رسیده است.

تولید  419 هزار تن »چغندرقند بهاره« در مزارع کرمانشاه 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی

سرعت تردد در جاده های استان مرکزی  بالاتر از دیگر محورهای کشور است

صرفه جویی 62 میلیون لیتر بنزین در منطقه چالوس

چالوس-خبرنگاریادگارامروز ؛
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چالوس از مصرف 62 میلیون 
متر مکعب سوخت سی ان جی در غرب استان مازندران در هشت ماهه نخست سال 
جاری خبر داد و گفت: مصرف این مقدار سوخت پاک در هشت ماهه گذشته سال 

جاری موجب کاهش مصرف همین میزان سوخت بنزین شده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چالوس، 
تورج امانی با تأکید بر کاهش آلایندگی های زیست محیطی در اثر مصرف سوخت 
ســی ان جی بیان کرد: با عرضه این مقدار سوخت به خودروهای گازسوز، معادل 
62 میلیون لیتر در هشــت ماه گذشته سال ۹۸ در مصرف بنزین در این منطقه 

صرفه جویی شده است.

پیشرفت ۷۵ درصدی پروژه مخزن آب ۵۰۰ 
مترمکعبی شهرک صنعتی رستمکلا

ساری – امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
معاون فني شرکت شــهرکهای صنعتی مازندران از پیشرفت ۷۵ درصدی پروژه 

مخزن آب ۵۰۰ مترمکعبی شهرک صنعتی رستمکلا خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی مازندران، علی عمـــرانی راد 
اظهار داشت: با توجه به مصارف واحدهای تولیـــدی، مخزن بتنی با هدف تأمین 

ذخیـره آب برای فصول مختلف سال اجرا می شود.
معاون فنی شــرکت شــهرکهای صنعتی مازنــدران گفت: این طــرح عمراني 
6200میلیون ریالي با ۷۵درصد پیشرفت فیزیکی و با ظرفیت ۵۰۰مترمکعب در 

حال انجام است.
عمرانی راد تصریح کرد: با به پایان رسیدن این پروژه، خواهیم توانست آب مورد نیاز 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرک صنعتی رستمکلا و همچنین فضاهای سبز 

موجود در این شهرک را تأمین کنیم.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز:

در بسیاری از کالاهای اساسی
 کاهش قیمت داریم

کرج-خبرنگاریادگار امروز : 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز گفت: روند قیمت ها را کنترل 

می کنیم، در بسیاری از کالاهای اساسی نیز ما روند کاهشی داریم.
 شــاهمرادی گفت: یکی از مســائلی که در جلسه اســتانی مطرح و به عنوان 
نوعی چالش بررسی شد، کالاهای اساسی است که به استان آمده، توزیع شده 
ولی بین مباشــرین تقاضایی برای خرید وجود نــدارد؛ از جمله برنج هندی و 

پاکستانی، شکر و اقلام روغن.
وی افزود: امروز تصمیم گرفته شد که اگر در هفته آینده کاهش تقاضا داشته 

باشیم، این  اقلام را در نقاط خاص و پر مصرف توزیع کنیم .
 شــاهمرادی در بخش دیگری با اشــاره به تنظیم قیمت میوه بازار شب عید 
گفت: امســال هزار تن ســیب و دو هزار تن پرتقال برای استان در نظر گرفته 
شده است. مباشــر مورد نظر توسط سازمان ســمت انتخاب شده و یک تیم 
کارشناسی شکل دادیم که تیم متشکل از دستگاه های اجرایی جهاد کشاورزی، 
تعزیــرات حکومتی، دفتر هماهنگی امور اقتصادی و اصناف اســت که نظارت 

کامل داشته باشند.
وی به افزایش قیمت ســرویس مدارس نیز اشــاره کرد و گفت: اعلام شده که 
افزایش قیمت نباید داشته باشــند و خانواده ها نباید اضافه هزینه بابت تغییر 
قیمت ســوخت بپردازند، به خاطر تنظیم میزان ســوخت و هماهنگی نهایی 
هم جلسه ویژه خواهیم داشت و بررسی می کنیم اگر سوخت اینها واقعا کافی 

نباشد حتماً پیگیری می کنیم آن را افزایش دهیم.

مدیرکل راه و شهرسازی استان هرمزگان خبر داد؛

آغاز ساخت مسکن مشارکتی 
در محله چاهستانی ها بندرعباس

بندرعباس - خبرنگاریادگار امروز :
مدیرکل راه و شهرســازی استان هرمزگان از اغاز ساخت مسکن مشارکتی در 

محله چاهستانی ها در بندرعباس خبر داد.
 آرش رضایی مدیرکل راه و شهرسازی استان هرمزگان، در خصوص طرح اقدام 
ملی تولید و عرضه مســکن گفت: به دنبال تاکید اســتانداری به دستگاه های 
مختلف برای واگذاری زمین های مازاد به اداره کل راه و شهرســازی به منظور 
تولید مسکن، مکاتباتی با این دستگاه ها انجام دادیم و مقرر شد اگر دستگاهی 
زمین مازاد خود را واگذار کرد، اولویت ســاخت واحدهای مسکونی با کارکنان 

آن دستگاه باشد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان هرمزگان گفت: به این منظور در شهرهای زیر 
۲۵ هزار نفر تفاهمنامه ســاخت با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی منعقد و زمین 
نیز در اختیار آنان قرار داده شــده است و در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر نیز 
اداره کل راه و شهرســازی کار ساخت را انجام خواهد داد. همچنین تفاهمنامه 
ساخت بخشی از واحدها با ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی)ره( بسته 
شده است و با واگذاری زمین به خیرین مسکن ساز آنان نیز برای کمک به این 

طرح به میدان خواهند آمد.
وی با اشاره به اینکه خوشــبختانه از نظر تامین زمین برای ساخت واحدهای 
مسکونی طرح اقدام ملی تولید و عرضه مسکن مشکلی در استان وجود ندارد، 
گفت: ســاخت بخشی از واحدهای مســکونی به صورت مشارکتی در محلات 

هدف نظیر محله چاهستانی ها شهر بندرعباس آغاز شده است.

دیدار مدیریت وکارکنان شرکت ملی
 پخش فراورده های نفتی منطقه چالوس

 با نماینده ولی فقیه در مازندران
چالوس-خبرنگاریادگارامروز

حجت الاسلام محمدی لائینی ضمن تقدیر و تشکر از تلاش های شبانه روزی 
مســئولین و کارکنان شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی غرب مازندران 
منطقه چالوس از مدیریت و حُســن همکاری در امر سوخت رسانی و خدمت 
به مردم ابراز خرســندی کرد و گفت : با توجه به شرایط موجود نیاز به اطلاع 
رسانی شــفاف و به موقع هســت تا مردم از برنامه های کلان در امر سوخت 
رسانی مطلع شوند که بعد از تغییر نرخ بنزین از سوی شرکت ملی پخش این 

مهم بدرستی انجام شد.
در ادامه تورج امانی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی غرب مازندران 

با ارائه گزارشی وضعیت سوخت رسانی در غرب مازندران را تشریح نمود.

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز 
:

با حضور معاون وزیرنیرو در امور برق و انرژی، 
مدیرعامل جدید شرکت برق منطقه ای غرب 
که از طریق فراخــوان انتخاب مدیران وزارت 

نیرو برگزیده شده بود، معرفی شد.
آییــن تودیع علی چهل امیرانــی مدیرعامل 
سابق و معارفه علی اسدی، مدیرعامل جدید 
برق منطقــه ای غرب که از طریــق فراخوان 
انتخاب مدیــران وزارت نیرو برگزیده شــده 
اســت، با حضور همایون حائری، معاون وزیر 
نیرو در امور برق و انرژی، نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی و معاون سیاســی امنیتی 
استانداری کرمانشاه در تالار همایش های برق 

برگزار شد.
در این مراســم معاون برق و انرژی وزیر نیرو 
با بیان اینکــه برق منطقه ای غــرب یکی از 
شــرکت های موفق و خوب صنعت برق کشور 
است، گفت: با توجه به وسعت و دامنه عملیاتی 
این شرکت در سه استان کرمانشاه، کردستان 
و ایلام، زیرســاخت های اساسی خوبی ایجاد 
شده است و با تلاش گروهی تلاشگران صنعت 
برق کشور از پیک بار امسال و تابستان سخت 
نیز به سلامت عبور کرده و توانستیم بیش از 
۲۰۰۰ مــگاوات صرفه جویی کنیم که حدود 

دو و نیم میلیارد یورو برای کشور صرفه جویی 
در پی داشت.

همایون حائری افــزود: امیدواریم با حمایت 
دولت و مجلس و با ایجاد ظرفیت های جدید و 
وارد مدار نمودن ۵۰۰۰ مگاوات، سال ۱۳۹۸ 
را سال بدون خاموشــی اعلام کنیم و باید از 
همین امروز برنامه تابســتان سال آینده را با 

برنامه ریــزی دقیق و آمادگی بــالا و با نگاه 
اقتصادی به موضوع، آغاز کنیم.

در ابتــدای ایــن مراســم چهــل امیرانی به 
ارائه شــاخص های برق منطقه ای و مقایســه 
شاخص های عمده در برق منطقه ای غرب طی 

سال های ۱۳۹۳ لغایت ۱۳۹۷ پرداخت.
در ادامه این مراســم علی اسدی، مدیرعامل 

جدید شــرکت برق منطقــه ای غرب ضمن 
تأکید بر توســعه و ســرمایه گذاری درحوزه 
صنعت برق غرب کشــور گفت: باید در نحوه 
نگهداری و بهره برداری از سرمایه های موجود 
بیشــتر تلاش کرد و رضایت و مصلحت مردم 

در توسعه پروژه ها اولویت اصلی ما باشد.
وی گفــت: امیدواریم با توجــه به پروژه هایی 
که در منطقه هســت، ظرفیت تولید به فراتر 
از تولید امروز برســد که علاوه بر تأمین برق 
منطقه، پتانســیل های صادراتی جدید ایجاد 

کنیم.
اســدی ادامه داد: مــا باید علاوه بــر ایجاد 
زیرساخت های جدید متناسب با نیاز مدیریت 
شــده، تقاضا را نیز مدیریت کنیم که تا امروز 

آنطور که باید و شاید به آن نپرداخته ایم.
در پایان مراســم با اهدای لوح تقدیر از طرف 
کارکنــان برق منطقه ای غرب از زحمات علی 

چهل امیرانی تقدیر شد.
اسدی پیش از این به عنوان سرپرست منصوب 
شــده بود که با صدور این حکم ازاین پس به 
عنوان مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب، 

به فعالیت خود ادامه خواهد داد.
چهل امیرانی اکنون به سمت مجری طرح های 
برقرسانی روستایی در شرکت توانیر منصوب 

شده است.

مدیرکل تامین اجتماعی استان خبرداد؛

وقوع ۱۱۷ حادثه ناشی از کار 
در کرمانشاه

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیرکل تأمین اجتماعی استان کرمانشاه از وقوع ۱۱۷ حادثه 

ناشی از کار در این استان خبر داد.
مهر، حمیدرضا قاســمی اظهار داشت: از ابتدای سال تا پایان 
آبان ماه، ۱۱۷ حادثه ناشــی از کار در سطح استان کرمانشاه 

گزارش شده است.
مدیرکل تأمین اجتماعی اســتان کرمانشاه افزود: از نظر شمار 
حادثــه دیدگان حــوادث کار که تحت پوشــش بیمه تأمین 
اجتماعی اســتان کرمانشاه هســتند در رده های میانی کشور 

قرار داریم.
این مســئول خاطر نشــان کرد: همچنین طی ســال جاری 
مستمری ۳۰۰ نفر از کارگران مشاغل سخت و زیان آور برقرار 

شده است.
قاســمی تصریح کرد: در نیمه نخســت امســال ۱۴۷ هزار و 
۵۳۸ نفــر در قالب بیمه اجباری و ۱۱ هزار و ۱۱ نفر در قالب 
بیمه اختیاری تحت پوشش ســازمان تأمین اجتماعی استان 

کرمانشاه قرار داشتند.
وی خاطر نشان کرد: همچنین در ۶ ماهه نخست امسال آمار 
مجموع بیمه شــدگان اصلی این سازمان ۴۵ هزار و ۹۱۴ نفر 

بوده است.

رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی اراک:

رونق ساخت داخل نیازمند حمایت 
ویژه است

اراک- غلامی-خبرنگاریادگار امروز ؛
رئیس کمیســیون صنعــت اتاق بازرگانــی اراک گفت: رونق 
ســاخت داخل نیازمند حمایت ویژه اســت، اما این حمایت 
نباید به معنی جلوگیری از واردات توســط صنایع کوچکتر یا 
ضعیف تر شــود، بلکه می توان برای این صنایع تعرفه هایی را 

مشخص کرد. 
سید ســعید رضوانی در حاشــیه پنجمین جلسه کمیسیون 
صنعت اتاق بازرگانی اســتان که در اراک برگزار شــد، اظهار 
کرد: کمیسیون صنعت می تواند برای حل مشکلات صنعتگران 
استان راهگشا باشد در نتیجه باید هرچه باشکوه تر برگزار شود.

وی در رابطه با مشکلات حمل و نقل شهرک صنعتی خیرآباد 
افزود: با توجه به قول اداره کل راهداری مبنی بر بازگشــایی 
یا راه اندازی یک موسســه یا شــرکت تعاونــی حمل و نقل، 

امیدواریم هرچه زودتر این مهم محقق شود.
رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی اراک در خصوص عدم 
ساخت تصریح کرد: »عدم ساخت« مشکلی است که بسیاری 
از صنعتگرانی که نسبت به ثبت سفارش کالاها یا ماشین آلات 
تولید اقدام می کنند با آن مواجه هستند که امیدواریم بتوانیم 
با توضیحات ارائه شده در وزارتخانه و مصوبه دریافت شده، این 

مشکل از سر راه صنعتگران برداشته شود.
رضوانی بیان کرد: ماشــین الات و قالب ها و تجهیزات، ابزاری 
هســتند که برای توسعه صنعتی و تامین نیازهای بازار باید به 

راحتی در اختیار صنعتگران قرار گیرند.
وی در خصوص شناسه کالا بیان کرد: صنعتگران ملزم به ثبت 
شناســه کالا در بدو تولید هســتند که در این راستا آموزش 
کافی در سطح صنایع اســتان داده نشده است، بر این اساس 
خواســتار رفع این مشکل هســتیم. البته اصناف هم باید در 
ایــن زمینه همکاری کنند چرا کــه در غیر این صورت رکود 
و فرار مالیاتی در بین صنعتگران نســبت به گذشــته افزایش 

پیدا می کند.

حکم سرپرست شهرداری شهرکرد 
ابلاغ شد

شهرکرد-مصیبی-خبرنگاریادگار امروز : 
در نشستی با حضور رئیس و اعضای شورای اسلامی شهرکرد، 
معاونان و مدیران مجموعه مدیریت شــهری مراســم معارفه 

سرپرست این شهرداری برگزار شد
 استان چهارمحال وبختیاری به نقل از روابط عمومی شهرداری 
شــهرکرد: طی این جلســه، حکم ابلاغ و انتخاب محمدرضا 
امیدی به عنوان سرپرســت جدید شهرداری شهرکرد توسط 

رییس شورای اسلامی شهر به وی اهدا شد.
در بخشــی از متن حکم ابلاغ سرپرســت شهرداری شهرکرد 
که توسط حیدر علی پور رییس شورای اسلامی شهر به امضا 
رسیده، آمده اســت: پیرو تسلیم استعفای جناب آقای نورالله 
غلامیان از ســمت شهردار شــهرکرد به این شورا، بنا به قرار 
گرفتن در شرایط بازنشســتگی و پایان خدمت قانونی که در 
تاریخ ۹۸.۹.۲۴ به تصویب شــورای اســلامی شهرکرد رسید، 
بــه آگاهی می رســاند، به موجب موافقت بــه عمل آمده در 
جلســه عمومی شــماره ۲۲۰ مورخ ۹۸.۹.۲۴ این شورا و در 
اجرای تبصره ذیل مــاده ۸۳ قانون تنقیحی مورخه ۹۶.۴.۲۰ 
شوراهای اسلامی کشــور و انتخاب شهرداران، جناب عالی به 

عنوان سرپرست شهرداری شهرکرد انتخاب شده اید.
در ادامه ی این حکم اضافه شــده است: بدینوسیله با اعطای 
این ابلاغ شما را با حفظ پست به سمت »سرپرست شهرداری 
شــهرکرد« تا زمان انتخاب و انتصاب شهردار جدید منصوب 

می نمایم.
افزوده می شــود، به دنبال تقدیم استعفای شهردار شهرکرد و 
پایان خدمت قانونی وی، با موافقت ۵ عضو شــورای اسلامی 
شــهرکرد محمدرضا امیدی تا انتخاب شــهردار جدید مرکز 
چهارمحال و بختیاری بعنوان سرپرســت شهرداری مشخص 

و انتخاب شد.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز: 
چند ســالی که شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان 
بــه منظور نهادینه کردن مصــرف صحیح آب میان 
گروههای مختلف مردم راهکارهای بســیاری را در 
دســتور کار قــرار داد که در این میــان می توان به  
اســتفاده ظرفیت هنرمندان که به شیوه های کاملا 
هنرمندانه مردم ترغیب  را به مصرف آب می نمایند 
اشاره نمود براین اســاس 40 نفراز هنرمندان که در 
زمینه کاریکاتور ،گرافیک ،تصویرگر،نویسنده،شاعر،ایده پرداز فعال هستندبه منظور ارائه طرح ها و 
برنامه های موثرتر در ترغیب مردم به مصرف صحیح آب از تصفیه خانه آب باباشیخعلی دیدن کردند.
پیام پورفلاح مدیر خانه کاریکاتور اصفهان آشــنایی بــا فرایند تصفیه آب را منجر به فهم دقیق تر 
کیفیت آب شرب اصفهان دانست و گفت: از نزدیک که با فرایند تصفیه آب آشنا شدیم موجب شد 
که  به درک صحیح تردر خصوص کیفیت آب شرب اصفهان دست یابیم و در این زمینه طرح هایی 
مد نظر قرار دادیم تا  آن باورهای غلط که بعضا میان مردم پیرامون  کیفیت آب اصفهان وجود دارد 

را کمرنگ کنیم.
وی ادامه داد: فرایند  تصفیه آب بسیار پیچیده بود وبسیاری از مردم هنوز به خوبی نمی دانند برای 
اینکه آب شرب با کیفیت مطلوب به دست آنها برسد چه دشواری هایی مسئولان امر متحمل می 
شوند و در این میان اعضای خانه کاریکاتور اصفهان درصدد است با ارائه طرح های جدید  ضرورت 

مدیریت مصرف آب را در میان مردم پر رنگ نماید.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز: 
سیزدهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت نساجی و 
دومین نمایشــگاه مداکِس )مد، لبــاس و کفش( دو 
نمایشگاهی هستند که به صورت همزمان در اصفهان 
برپا خواهند شــد. به گزارش روابط عمومی شــرکت 
نمایشــگاه های بین المللی اســتان اصفهان، این دو 
نمایشگاه طی روزهای سوم تا ششم دی ماه امسال در 
محل برپایی نمایشگاه های بین المللی استان واقع در پل 

شهرستان برپا خواهند شد و بیش از 8500 مترمربع فضای نمایشگاهی را به خود اختصاص خواهند داد.
سیزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت نساجی که 58 شرکت را گرد هم جمع خواهد کرد، فضایی 
را فراهم می آورد تا شــرکت های فعال در حوزه های صنایع نســاجی شــامل ریســندگی، بافندگی، 
بی بافت، رنگرزی و چاپ و تکمیل کالاهای نساجی، تولید مواد اولیه، ماشین آلات و تجهیزات وابسته، 
دستگاه های ریسندگی و بافندگی، خط تولید و تعمیرات و نگهداری این صنعت کالاها و خدمات خود 
را به نمایش بگذارند. درکنار این نمایشگاه، دومین نمایشگاه مداکِس اصفهان برگزار خواهد شد که به 
نمایش توانایی های 63 مشارکت کننده از جمله طراحان و تولیدکنندگان پارچه و لباس، ماشین آلات 
دوخت و برش، اکسســوری و تزئینات، استودیوهای عکاسی و صنعتی، آموزشگاه ها و مراکز آکادمیک 
و فروشگاه های اینترنتی می پردازد. علاقمندان به بازدید از این دو نمایشگاه می توانند از ساعت 15 تا 
22 روزهای سوم تا ششم دی ماه 98 به محل برپایی نمایشگاه های بینالمللی استان اصفهان واقع در پل 

شهرستان مراجعه کنند.

اصفهان، میزبان 2 نمایشگاه نساجی
 و مداِکس می شود

بازدید هنرمندان اصفهانی 
از تصفیه خانه آب باباشیخعلی

ساری – امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران- ساری، محمد حسن دادخواه رئیس اداره آموزش ترویج 
و مشــارکت های مردمی اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران- ساری، گفت: جلسه انسجام سازمانی و ظرفیت سازی از 
محل اعتبارات صندوق توسعه ملی با حضور معاونین محترم ترویج 
و آموزش دفتر آموزش، ترویج و مشــارکت های مردمی سازمان 
جنگل ها، مدیرکل و معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری مازندران- ساری، سر تسهیل گر و کارشناسان آموزش 

اداره کل در محل سالن جلسات این اداره کل برگزار گردید.

محمد حسن دادخواه در این جلسه با ارائه گزارش جامعی از روند 
پیشرفت کارگاه های انســجام سازمانی و ظرفیت سازی موضوع 
قرارداد از محل اعتبارات صندوق توســعه ملی، پیرامون نامه  ۱۲ 
ماده ای که در آن موضوعات اصلی ارزیابی و پایش مورد توجه بود 

نیز اشاراتی داشت.
مهندس عزت ا... حســینی معاون ترویج سازمان جنگل ها نیز به 
نمایندگی از دکتر جعفریان مدیر کل محترم دفتر آموزش، ترویج و 
مشارکت های مردمی سازمان، از عملکرد مجموعه آموزش و ترویج 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- ساری، تقدیر کرد و 
گفت: ما باید به دنبال اثربخشی مثبت پروژه باشیم و این عملکرد 

در نهایت بایســتی میزان مشارکت مردم را بالا ببرد. ما باید آب و 
خاک و منابع طبیعی را حفظ کنیم.وی افزود: در بحث مشارکت 
ما در حال رشــدیم. سال گذشته تا کنون  با توجه به اینکه پروژه 
توانمند سازی شروع شد می بایست دیدگاه امروز با یکسال پیش، 
فرق کرده باشد. تجاربی هم که از استان های مختلف گرفته شده 
نشــان می دهد که دیدگاه های جدید نسبت به قدیم فرق کرده 
است. لذا در کنار اجرا حتما می بایست ارزیابی را هم داشته باشیم 
مثلا این که بگوییم این پروژه ها چه نقاط  ضعف و قوتی  داشته 
است و در نهایت باید جریان مشارکت و برنامه ریزی مشارکتی  را 

راه بیاندازیم و آنرا نهادینه کنیم.

حضور معاونین دفتر آموزش وترویج سازمان جنگل ها در اداره کل منابع طبیعی مازندران
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هواشناسی  اقلیم شناسی ســازمان  مرکز  سرپرست 
ضمن تشریح علت  بارش های سیل آسا در خوزستان 
گفت: اقلیم کشور در آینده به سویی  حرکت خواهد 
کرد که میانگین بارش ها کم اما بارش های سیل آسا 

بیشتر  خواهد شد. 
استان خشک و کم بارشی مانند خوزستان از ابتدای 
ســال تاکنون دو  بارش شــدید و سیل آسا را تجربه 
کرده اســت که در نوع خود کم سابقه  بود. از سوی 
دیگر در شــهرهای دیگر کشور از جمله تهران طی 
امسال  شــاهد بارش هایی بودیم که در مدت زمانی 
کوتاه به سیلاب تبدیل  می شدند. سازمان هواشناسی 
کشور پیش از این اعلام کرده بود که  پدیده های این 
چنینی، پدیده های حدی هســتند اما ســوال اینجا 
اســت که ایــن  پدیده ها چه قدر بــا تغییر اقلیم در 
ارتباط  هستند و از ســوی دیگر در اقلیم  خوزستان 
چه تغییراتی رخ داده که دو ســیل مخاطره آمیز را 

ابتدای سال  تاکنون تجربه کرده است؟
ایمــان باباییان اظهــار کرد: رخدادهــای حدی را 
به شــرطی می توان به تغییر  اقلیم ربــط داد که به 
دفعات زیاد تکرار شــوند. صرفا بــا یک یا دو رخداد 
 حدی نمی تــوان گفت کــه تغییر اقلیــم رخ داده 
اســت بنابراین می توان گفت  که عامل رخداد حدی 

نمی تواند تغییر اقلیم باشــد اما تغییر اقلیم می تواند 
 این رخدادها را تشدید کند. 

باباییان ضمن اشاره به اینکه پژوهشکده اقلیم شناسی 
ســیل ابتدای سال  کشــور را مورد بررسی قرار داده 
اســت، تصریح کرد: علت بارش های  سیل آســا در 
اواخر اسفند و ابتدای فروردین ماه »شکستگی جت 
قطبی«  یا »رودبادرها« بود. این جت ها در ســطوح 
بالاتر از سطوح میانی جوی  هستند و یکی از دلایلی 
که ابتدای سال بارش سنگینی در خوزستان  داشتیم 
شکستگی رودبار قطبی بود. رودبار یا جت قطبی در 
نقطه ای رخ  می دهد که بیشترین تغییرات دمایی را 
در ســطوح بالایی جو داشته باشیم  و در سطوح بالا 

بیشترین تغییرات دمایی نزدیک قطب است. 
سرپرست پژوهشــکده و مرکز اقلیم شناسی سازمان 
هواشناســی ادامه داد:  ســرعت گرم شدن قطب بر 
اثر گرمایش جهانــی دو برابر عرض هــای  پایین تر 
است. ســرعت گرم شدن قطب آشفته شدن جت ها 
را بــه دنبال  دارد و در پی آن هوای ســرد قطبی به 
عرض های جنوبــی حرکت می کنــد.  در فروردین 
ماه امســال این جت قطبی در آستانه ورود به اروپا 
شکسته  و قسمتی از آن از مرکز اقیانوس اطلس وارد 
شبه جزیره عربســتان و  خلیج فارس شد. این جت 
مجددا روی خلیج فارس دچار شکستگی شد که  این 

شکستگی بارش های شدیدی را به دنبال داشت. 
به گفته وی انتظار می رود که اقلیم کشــور در آینده 
به سویی حرکت کند  که میانگین بارش ها در مجموع 
بر اثر پدیده گرمایش جهانی کم شود اما  بارش های 
سیل آســا و سنگین بیشتر شــود که در نتیجه آن 
خسارت های  بیشتری در پی این بارش ها وارد خواهد 

شد. 
اقلیم شناســی ســازمان  سرپرســت پژوهشــکده 
هواشناســی در پایان گفت: در  مجمــوع گرمایش 
جهانی ســبب افزایش بارش می شــود اما در اقلیم 
منطقه  غرب آسیا این پدیده برعکس است بنابراین 
در منطقــه ما هر چه هوا  گرمتر شــود بارش کمتر 

خواهد شد. 

احتمال خاموشی برق 
در صورت عدم توسعه ظرفیت تولید

محمدعلی وحدتی رییس سندیکای تولیدکنندگان برق ایران گفت: تا 
۵  سال دیگر در صورت توسعه نیافتن ظرفیت های تولید برق کشور، بی 

 شک با مشکل خاموشی های گسترده مواجه خواهیم شد. 
رئیس ســندیکای تولیدکنندگان برق ایران امروز در نشســتی خبری 
بــا بیان  اینکه حدود ۵۷ درصد از برق تولیدی کشــور از طریق بخش 
غیردولتی  تأمین می شــود، گفت: ظرفیت تولید برق بخش غیر دولتی 
کشور ۴۷  درصد است. برای کسب درآمد اقداماتی در حال انجام است 
کــه یکی از  آنها فراهم کردن امکان فروش برق در بورس با عقد قرارداد 
مســتقیم با  مصرف کنندگان برق اســت. البته در صورتی که قرارداد 
مستقیمی با  مصرف کنندگان منعقد شود، وزارت نیرو قرارداد پشتیبانی 
را با  مصرف کننده منعقد می کند که در صورت بروز هرگونه مشــکلی 
بــرای  نیروگاه اصلی تأمین کننده برق، وزارت نیرو برق مورد نیاز واحد 
 مصرفی را از شبکه اصلی تأمین کند که البته وزارت نیرو هزینه انتقال 
 برق را در قراردادهای مســتقیم تأمین برق برای مصرف کننده دریافت 
 می کند. وی یکی از مشکلات اصلی تولیدکنندگان برق را تکلیفی بودن 
برق  عنوان کرد و افزود: طبق اصل ۴۴ قانون اساسی اگر کالایی کمتر از 
 قیمت واقعی خود فروخته شود، دولت موظف است این اختلاف قیمت 
را  از محــل منابع عمومی دولت بــه تولیدکنندگان بپردازد. این رقم به 
طور  ســالانه در بودجه معین می شــود و باید طبق قانون هر ۳ ماه به 
 تولیدکنندگان برق پرداخت شــود. البته طی پیشنهادی قرار شد این 
 مطالبات، بین تولیدکنندگان و دولت )هزینه های مالیاتی، تســهیلات 

بانکی  و …( تهاتر شود. 
این مقام مسؤول ادامه داد: برخی از تولیدکنندگان برق که برای احداث 
 نیروگاه به سرمایه گذاری های کلان نیاز داشتند، از صندوق توسعه ملی 
 وام دریافــت کردند. طبق قانون پــس از تعیین بانک عامل و نرخ ارزی 
 که باید به صندوق توســعه بازگردانده شود، بر اساس نرخ روز ارز  است. 
همین اختلاف موجب ایجاد معوقات بانکی و بدهی برای  تولیدکنندگان 
برق شده است. این در حالی است که نیروگاه های بزرگ  مقیاس درآمد 
ارزی ندارند و امکان تهاتر نیز با صندوق توســعه ملی  طبق قانون وجود 
ندارد. به گفتــه وحدتی حدود ۱۱ ماه پیش برای حل این مشــکلات، 
راهکارهایی  به شورای سران سه قوه ارائه شد که هنوز به نتیجه نرسیده 

است. 
به گفته وحدتی از ســال ۹۶ تاکنون تهاتــری بین وزارت نیرو و بخش 
 خصوصی انجام نشــده اســت. البته تهاترهای ریالی نیز به سقف خود 
 رسیده و جایی برای تهاتر نیست و بدهی ها و مطالبات موجود به  صورت 

معمول و جاری است. 
ë خاموشی گسترده برق در صورت عدم سرمایه گذاری

رئیس ســندیکای تولیدکنندگان برق ایران با اعلام اینکه بیش از یک 
سال  است که پروژه جدیدی در صنعت برق وجود نداشته است، توضیح 
داد:  درآمــد وزارت نیرو از محل صــادرات برق حدود یک میلیارد دلار 
در  سال اســت که تولیدکنندگان برق ســهمی در آن نداشته و حتی 
اجازه  صادرات برق نیز ندارند. به این ترتیب درآمد ارزی ندارند و همین 
امر  بازپرداخت های تسهیلات ارزی را دشوار و بخش توسعه ای تولید را 

 مستقیماً متأثر کرده است. 
وی با تاکید بر اینکه در شرایط اقتصادی ایران بهره برداری از یک  واحد 
تولیدکننده برق حدود ۸ تا ۱۰ ســال زمان نیــاز دارد، تصریح کرد:  از 
آنجایی که توسعه بخش ظرفیت تولید به چالش خورده و از سویی  دیگر 
زمان بهره برداری نیز قابل توجه است، تا ۵ سال دیگر در  صورت توسعه 
ندادن ظرفیت های تولیدی برق کشور، بی شک به  مشکل خاموشی های 

گسترده می خوریم. 
ë  سرمایه گذاری ۲۲ میلیارد دلاری بخش خصوصی در تولید

برق
این مقام مســؤول گفت: در حال حاضر میزان ســرمایه گذاری بخش 
 غیردولتــی در صنعت برق حدود ۲۲ میلیارد دلار اســت و از ظرفیت 
 تولید حدود ۸۲ هزار مگاواتی کل کشــور، ۴۱ هزار مگاوات در اختیار 
 بخش خصوصی است. این در حالی است که بدهی تولیدکنندگان برق 
به  صندوق توسعه ملی متناسب درآمدشان نیست. در صورتی که اکنون 
به  فکر چاره نباشــیم بی شک درتابســتان آینده به مشکل تأمین برق 

 می خوریم. 

پرداخت حق بیمه ۹۰۰۰ زن سرپرست خانوار 
در لرستان

خرم اباد_ مهری پهلوانی_ یادگارامروز_  مدیرکل کمیته امداد لرســتان 
گفت: حق بیمه تأمین اجتماعی ۹۰۰۰ نفر از زنان سرپرســت خانوار تحت 
پوشش، توســط کمیته امداد پرداخت می شود.جاسم محمدی فارسانی با 
اشــاره به اینکه حدود ۵۰ هزار زن سرپرســت خانوار تحت پوشش کمیته 
امداد هســتند، اظهار کــرد: از این تعداد حق بیمــه ۸۷۴۵ نفر که بالای 
۴۵ ســال سن دارند توســط کمیته امداد پرداخت می شود.وی ادامه داد: 
همچنین زنان سرپرســت خانوار از خدمات حق مســکن شامل ساخت و 
کمک اجاره بها در شــهر و روســتا اســتفاده می کنند.محمدی با اشاره به 
اجرای طرح مسکن روستایی، عنوان کرد: به خانوارهایی که جمعیت آن ها 
از دو نفر بیشتر بوده و دیگر شرایط استفاده از طرح مسکن را دارند، مسکن 
مهر تعلــق می گیرد.مدیرکل کمیته امداد لرســتان با بیان اینکه جمعیت 
خانوارهایی که زنان سرپرســت آن ها هســتند ۶۸ هزار و ۷۴۹ نفر است، 
تصریح کرد: از این جمعیت ۳۷ هزار و ۱۷۷ خانوار مربوط به زنانی اســت 
که سرپرســت آن ها فوت شده است.وی ادامه داد: سرپرست ۴۶۸۳ خانوار 
زنان مطلقه، ۹۱۶ خانوار همسران زندانی و ۶۹۴۰ خانوار موارد دیگر مانند 
متارکه، سکونت در روســتا و مناطق محروم، زنان هستند.محمدی تأکید 

کرد: جهت حمایت از این زنان فعالیت های زیادی انجام شده است

   سهم هزار میلیاردی لرستان در لایحه بودجه ۹۹

خــرم اباد_ مهــری پهلوانی_ یادگارامــروز_ رئیس ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی لرســتان گفت: در قالب لایحه بودجــه ۹۹، رقم هزار میلیارد 

تومان برای لرستان پیش بینی شده است.
سمانه حسن پور در شورای برنامه ریزی و توسعه لرستان با اشاره به اینکه 
لایحه بودجه ۹۹ تقدیم مجلس شد که یکسری ویژگی های مشخص دارد، 
اظهار داشــت: جمع منابع عمومی و مصارف عمومی این لایحه ۴۸۴ هزار 

میلیارد است که نسبت به سال ۹۸، ۸ درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه رویکرد دولت رویکرد کاهش استفاده از درآمدهای نفتی 
است، تصریح کرد: اعتبارات عمرانی لایحه بودجه سال ۹۹ بالغ بر ۷۰ هزار 
میلیارد اســت.رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی لرستان یادآور شد: 
همچنین در بخش تملک داریی نیز ۴۷ هزار میلیارد در کل کشــور پیش 
بینی شــده است.حسن پور با اشــاره به اینکه رویکرد بودجه ۹۹ تمرکز بر 
پروژه های نیمه تمام اســت تا زودتر به بهره برداری برسند، افزود: یکسری 
حوزه ها از جمله راه روســتایی و آبرســانی در لایحــه ۹۹ مورد توجه قرار 

گرفته است.
وی خاطرنشــان کرد: رشد اعتبارات هزینه ای استان نیز در این لایحه، ۱۷ 

درصد است و در بخش تملک دارایی و سرمایه ای ۷ درصد رشد داریم.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی لرستان گفت: در مجموع در قالب 
لایحه بودجه ۹۹، رقم هزار میلیارد برای لرستان پیش بینی شده است.   

 جذب ۲۶۰ میلیارد ریال برای بازسازی برق
 مناطق سیل زده لرستان

خرم آباد_ مهری پهلوانی_یادگارامروز_ مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق لرستان از اختصاص ۷۶۵ میلیارد ریال اعتبار برای بازسازی و بهسازی 

خطوط انتقال برق در مناطق سیل زده استان خبر داد.
فریدون خودنیا گفت: با برنامه ریــزی و اقدامات صورت گرفته، این میزان 
اعتبار اختصاص یافته که تاکنــون ۲۶۰ میلیارد ریال با اجرای پروژه های 

مختلف جذب شده است.
وی ادامه داد: بر اســاس برنامه ریزی انجام شده و اجرای طرح های مختلف 

مابقی این اعتبارات تا پایان خرداد ۹۹ جذب می شود.
خودنیــا اضافه کرد: این اعتبار در راســتای راه اندازی شــبکه های فشــار 
متوســط، ایجاد پست های هوایی و ایجاد شبکه فشــار ضعیف در مناطق 

سیل زده و یا روستاهای تخریب شده هزینه خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق لرستان در ادامه با اشاره به طراحی 
ســایت های برق رســانی در برخی مناطق روستایی و شــهری پلدختر و 
معمولان تصریح کرد: شــبکه برق رسانی به روســتاهای چم مهر، بابازید، 
مناطق ســیل زده داخل شــهر پلدختر و برخی روستاهای چگنی به دلیل 
طراحی جدید شبکه توزیع و جابه جایی این روستاها در دست اجرا بوده و 
یا به اتمام رسیده و هم اکنون در اغلب نقاط شاهد پیشرفت فیزیکی بالای 

۶۰ درصد این پروژه ها هستیم.
وی افزود: علاوه بر اعتبارات یاد شــده، در  مناطق روســتایی پشــت سد 
ســیمره)منطقه رودبار( نیز به دلیل بالا آمدن ســطح آب، روستاهای این 
منطقه باید جابه جا شوند و این امر باعث جابجایی خط برق رسانی شده که 
اجرای این پروژه از محل اعتبارات پرداخت  شده از وزارت نیرو به مبلغ ۷۸ 

میلیارد ریال در حال اجرا است.
خودنیا یادآور شــد: این روستاها در گذشته از سمت ایلام برقدار شده بود 
که با برنامه ریزی جدید بیش از ۳۵ کیلومتر شــبکه فشــار متوسط، پست 

هوایی و شبکه فشار ضعیف اجرا شده و یا در حال اجرا است.

وی گفت: بر اســاس این برنامه ریزی، شــرکت آمادگــی دارد در صورت 
جابه جایی روســتاها و یا ایجاد سایت جدید روستایی در مناطق سیل زده، 

عملیات برق رسانی را در اسرع وقت انجام دهد

ضیاءالدین الماســی مدیرکل دفتر بررسی آلودگی های 
دریایی ســازمان  حفاظــت محیط زیســت گفت: آب 
پتانســیل حمل عوامل بیماری زا و  باکتری ها را دارد، و 
انــواع بیماری ها مانند وبا و حصبه، از طریق آب  منتقل 
می شود که خسارت های زیست محیطی آلودگی آب را 

با ریال و  تومان نمی توان سنجید. 
الماســی در کارگاه تخصصی محیط زیســت دریایی و 
نقش رســانه در  تنویر افکار عمومی عنوان کرد: نشــانه 
های عمومــی آلودگی آب از جمله  تغییر بو و رنگ آب، 

فساد، لکه های پسماند، و از بین رفتن ماهی ها  است.  
وی ادامه داد: از جمله آلاینده های آب مواد زائد اکسیژن 
خواه یعنی  موادی که برای فساد آنها اکسیژن لازم است، 
عوامل بیماری زا، مواد  غذایی، ترکیبات آلی سنتز شده، 
نفت، مواد شــیمیایی معدنی و کانی ها،  رسوبات، مواد 
پرتوزا، و گرما هســتند و نکته مهم اینکه موادی مانند 
 برخــی زباله ها که بــه طور همزمان حــاوی مواد زائد 
اکسیژن خواه،  عوامل بیماری زا، مواد گیاهی و... هستند.  

این مسئول اظهار کرد: اکسیژن یک عامل حیاتی برای 
سلامت آب در  دریا است و وجود اکسیژن برای ساختن 
یک اکوسیســتم برای رشد و  زیســتن آبزیان و گیاهان 
است. آب زمانی آلوده می شود که غلظت  DO    )اکسیژن 
محلول در آب( به زیر ســطح موردنیاز برای بقا زیست 

طبیعی  در آن برسد.  

مدیرکل دفتر بررســی آلودگی های دریایی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت  گفت: مقدار اکسیژنی که برای 
  BOD  فساد باکتریایی و بیولوژیک یک ماده  نیاز است یا
)نشانگر حضور آلاینده در آب( با  DO  رابطه عکس  دارد 
و معیار  BOD  مهمترین ابزار ســنجش مواد آلی قابل 
تجزیه زیست  شناختی و شاخصی برای سنجش آلودگی 

آب است.  

الماسی بیان کرد: واکنش های شــیمیایی در اثر ورود 
مواد شــیمیایی قابل  ترکیب با اکسیژن به آب طبیعی 
یا  COD  که باعث ایجاد نیاز شــیمیایی  به اکســیژن 
شده و مقدار بالاتر آن نشــانه آلودگی بیشتر آب است. 
در  طبیعت تنها انســان نیســت که با تولید فاضلاب یا 
پسآب باعث آلودگی آبها  می شود بلکه فعالیت حیوانات 
نیز در این آلوده ســازی موثر اســت و در  صورتی که به 
عنوان مبنای مقایســه میزان آلودگی انســان را معادل 
یک  BOD  فرض کنیم حیوانات دیگر نظیر اسب، گاو، 
گوســفند، خوک و  مرغ خانگی به ترتیب ۱۱.۳، ۱۶.۴، 

۲.۵، ۱.۹ و ۰.۹۱ خواهد بود. 
وی با اشاره به انواع فاضلاب خاطرنشان کرد: ورود عوامل 
بیماری زا  از طریق دام و انسان می تواند آب های ساحلی 
را آلوده نماید، به همین  دلیل نیاز به تصفیه فاضلاب ها 

برای جلوگیری از آلودگی و بازچرخانی  آب وجود دارد. 
تصفیه آب برای تامین بهداشت عمومی، و مهار بیماری 
 های واگیر ناشــی از آلودگی های فاضلاب، حفظ منابع 

آب و همچنین  استفاده مجدد انجام می شود.  
مدیــرکل دفتر بررســی آلودگی های دریایــی با بیان 
اینکه آب پتانســیل حمل  عوامل بیمــاری زا و باکتری 
هــا را دارد، افزود: انواع بیماری هــا مانند  وبا و حصبه، 
از طریق آب منتقل می شــود که خسارت های زیست 
 محیطی آلودگی آب را با ریال و تومان نمی توان سنجید. 
همچنین  ویــروس هایی مانند هپاتیت نیز از طریق آب 
منتقل می شــود.  پروتوزوئرها مانند آمیب و کرم های 
انگلی که در آب می توانند رشــد  کنند و سیانوباکترها 
که جلبک های ســبزآبی هستند که اگر مواد مغذی  در 
آب زیاد شود و دمای آب بالا رود این سیانوباکترها رشد 

کرده و در  صورت نزدیکی به آبشیرین کن ها می توانند 
کیفیت آب را تحت تاثیر  قرار دهند. 

الماسی تاکید کرد: احتمال آلودگی آب از طریق فاضلاب 
یا مدفوع  انسانی، باعث انتقال باکتری های بیماری زای 
روده ای می شود. کیفیت  باکتریولوژی آب آشامیدنی از 
طریق نمونه های متوالی که در طول  زمان معینی از آب 

گرفته می شود قابل سنجش است.  
وی اظهــار کرد: در حال حاضر برای ســنجش کیفیت 
باکتریولوژی آب  های ساحلی یک سری نقاط پایشی را 
در شناگاه ها تعیین کرده ایم که  علاوه بر استانداردهای 
کلیفــرم، عامل بیماری زای آنتروکــوک روده ای  برای 

تعیین کیفیت تعیین شده است.  
این مسئول یادآور شد: دسته ای که در خشکی به عنوان 
کود استفاده می  شوند شامل فســفر، نیتروژن و کربن 
به عنوان ســه عنصر واکنش دهنده  وابسته به کیفیت و 
شرایط هستند. فاضلاب انسانی و زباله های صنعتی  که 
منابع قابل توجهی از مواد غذایی به ویژه ترکیبات فسفره 
دارند و در  آب حل شده و عامل محدود کننده می شوند، 
همچنین ۷۰ درصد ترکیبات  فسفره موجود در فاضلاب 
ها بر اثر استفاده از شوینده های خانگی  است که بایستی 

از ترکیبات شوینده حذف شود. 
مدیرکل دفتر بررسی آلودگی های دریایی سازمان محیط 
زیست با اشاره  به مواد آلی سنتز شده مثل شوینده ها، 
مــواد آفت کش، حلال ها و رنگ  ها، و مواد نفتی که در 
حجم زیادی در مصارف مختلف مورد اســتفاده  قرار می 
گیرند، گفت: نمک ها و اســیدهای معدنی و ترکیبات 
فلزی که  در حضور آب باعث اســیدیته- شوری و سمی 
شــدن آب می شوند جز  آلاینده های آب هستند. برای 
مثال ســوختن فلرها در عســلویه می تواند  عوارضی از 
خوردگی در تاسیســات تا اثرات بــر روی جانداران را 

 داشته باشد.  

خسارت های زیست محیطی آلودگی آب را با ریال و تومان نمی توان  سنجید
خبر

گوناگون

تکخبر

1

1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11
12
13
14
15

23456789101112131415

حلجدولشماره151

افقي :

   1 - الوان - گزارش - سلیمان بی سروته 2 - 
عامل بیماری - لنا وارونه - استان

 3 - مخفــف از او، باغ وحش بیگانه، کشــیدنی 
بــازی الک و دولک - تحســین فرنگــی، آفرین 

فرنگی - شور و غوغا 
4 - داور، در دادگاه داده مــی شــود، آخریــن 
ساخته مســعود کیمیایی - مدافع صباباطری - 
نام بازیگر 5 - اثری از اگزوپری - بنده و غلام، 
زاویه هدف گیری برای توپخانه 6 - تیراندازی 

- دوباره
 7 - نمایشنامه - ضمیر غائب، وی، ضمیر سوم 
شــخص مفرد - فلز سرخ، فلز بادیه، فلز رسانا 
8 9 - خداوند، چاشــنی غذا - فرمان اتومبیل، 

نقش هنرپیشه - تیم فوتبالی در یونان
 10 - بســیار شــیرین - گوشه نشینی، عزلت، 

کناره گیری کردن
 11 - تازه آذری - سازنده کاخ ورسای فرانسه 
12 - کبوتــر - مارکی بر لــوازم صوتی - چرك 
زخم 13 - خوابیده - عكس العمل - شالوده و 
بنیاد، پایه و مبنا، ســنگ آسیاب،حرف هیتلری، 
حرف نازی ها 14 - ویران - گهواره بچه - عود 
15 - شــهر افغانســتان - آه - دروازه معــده، 

ورودی غذا

عمودي :

 1 - روز قیامت - نوعی ترشــی 2 - ورزشــگاه 
فوتبال در انگلیس - کاپیتان تیم ملی آلمان در 
ســال 1974، فوتبالیست سال اروپا در1976 
3 - مخفف اگر، بیماری جرب، کچل - برتری ها، 

مزیت  - ناحیه تفریحی ایتالیا 
4 - راه آذری - بشــقاب بزرگ - صورت، مهره 
شــطرنج - از ادعیه معروف مفتــاح الجنان 5 - 
حیرت - نســل 6 - خودکار معــروف، امیر - از 

هم گسیخته
 7 - فیلمــی بــه کارگردانــی جوئــل کوئــن - 

رب النوع مصریان
 8 - تــو بنوش - یاقوت 9 - زرد انگلیســی - 
پــل صرات به عقیده زرتشــتیان 10 - خوف و 

ترس - عقل و خرد 
11 - میخ ها، پیشــوایان و بــزرگان طریقت - 
صــد و یــازده 12 - نوعی قارچ - کجاســت؟ - 
هر چیز بد و زشــت - انــدازه، مقدار و اندازه، 

مقدار 
13 - مدد کار - بنجل و نامرغوب - راه میانبر، 
طریــق کوتــاه 14 - نمایشــنامه ای کــه دارای 
ویژگی های نمایشی و حرکات بدنی مبالغه آمیز 

باشد - سرچشمه هیرمند 
15 - تبخال - بازیكن برزیلی یوونتوس

جدولشماره152

1
1
2
3

4
5
6
7
8
9
10
11
12
13

23456789101112131415

14
15

افزایش بارش های سیل آسا در کشور



   7 ��312��شماره�-��1398��03�دی�ماه�چهارگوشه�ایرانسه�شنبه

خبر خبر 

تبریز-خبرنگاریادگار امروز :  وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با اشــاره با این که امســال 
کشور در بخش های مختلف صنعتی شاهد 
افزایش تولید است ، گفت: امروز تولید دغدغه 
اصلی کشــور است و خوشــبختانه وضعیت 
شرکت های صنعتی در اغلب استان ها مانند 
آذربایجان شــرقی رو به بهبود اســت. رضا 
رحمانی در جشن رونق تولید شرکت سمتکو 
به مناسبت دستیابی به بالاترین رکورد تولید 
در ســال های فعالیت آن، سرمایه انسانی را 
در تولید بســیار مهم دانست و افزود: امروزه 
شاهد این هستیم که موفقیت های شرکت 
ســمتکو در زمان جوانگرایی این شرکت رخ 
داده است. رحمانی عنوان کرد: صنعتگران، 
فعالان اقتصادی، معدنکاران و صادرکنندگان 
با تلاش های خود، امید دشــمن را به یاس 
تبدیل کرده اند و امسال شاهد افزایش تولید 

در بخش های مختلف کشور هستیم. 
وی با اشاره به توان شرکت سمتکو در حوزه 
تولید قطعات خودرو، خاطرنشــان کرد: این 

شــرکت توان تولید قطعات جدید مورد نیاز 
در بخش خــودرو را دارد و این توانایی را در 

عمل نیز نشان داده است.
مدیرعامل شرکت طراحی مهندسی و ساخت 
تجهیزات و ابزارآلات سایپا )سمتکو( نیز در 
جشن تولید این شــرکت گفت: در ۸ ماهه 
امســال با تولید همگن حدود یک میلیون و 

۲۵۰ هزار عدد کالیپر پراید، ضمن دستیابی 
بــه بالاترین میــزان تولید طی ســال های 
فعالیت شــرکت ســمتکو و ثبت رکوردی 
تاریخی ، نســبت به مدت مشابه سال قبل 
نیز شاهد رشــد ۶۳ درصدی تولید هستیم 
.ســیدمهدی واعظ موسوی خاطرنشان کرد: 
شرکت ســمتکو به عنوان عضوی از خانواده 

صنعتی کشــور ، با ســرلوحه قــرار دادن 
منویات مقام معظم رهبری و تاکیدات وزیر 
محترم صمت و مدیریت شــرکت های سایپا 
و مگاموتور ، با سیاستگذاری اصولی ، هدف 
گذاری ، برنامه ریزی ، اســتفاده ی بهینه از 
منابع و ظرفیتهای موجود و توجه به سرمایه 
های انســانی به عنوان ارزشمندترین دارایی 
سازمان در تلاش است با ادامه روند افزایشی 
تولید خود ، تا پایان سال ، رکورد جدیدی را 
برای تولید سالیانه این شرکت به ثبت برساند 
.وی با اشــاره به روند رو به رشــد شــرکت 
سمتکو گفت: برخلاف تحریم های ظالمانه 
دشــمنان و مشــکلات خاص حوزه تولید، 
نه تنها ریــزش نیرو نداشــتیم، بلکه موفق 
به جذب نیرو در ســال جدید نیز شــده ایم 
.واعظ موسوی، توجه به جوانگرایی را یکی از 
سیاست های مدیریت جدید سمتکو دانست 
و گفــت: با تکیه بر نیروی متخصص جوان و 
استفاده از تجربه کارکنان باسابقه این شرکت 

موفق به رکورد شکنی شده ایم. 

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز :
در هشــتاد و سومین جلسه شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی اســتان اصفهان، ضمن 
تاکید بر چاره اندیشی برای افزایش نرخ سرمایه 
گذاری در استان، این مقوله تنها راه رفع معضل 
اشتغال عنوان شد. به گزارش روابط عمومی اتاق 
بازرگانــی اصفهان در ابتدای این جلســه عباس 
رضایی، اســتاندار اصفهان ضمن ابراز  خرسندی 
از تــلاش های اتاق در راســتای برقراری تعامل 
هدفمند میان صنعت و دانشگاه و تسری و تعمیم 
یکپارچگی میان علم، صنعت، تجارت و تولید را 
اتفاق بســیار ارزشمندی دانست. وی تاکید کرد: 
با تدوین برنامه های کوتــاه مدت و بلندمدت با 
استفاده از پتانسیل های علمی موجود در دانشگاه 
ها، بسیاری از مشکلات از جمله آلودگی هوا حل 
شــدنی اســت. وی افزود: بر اساس گزارش های 
ارائه شده، وضعیت استان اصفهان در حوزه های 
مختلف در سال جاری رو به بهبود بوده و این امر 
حاصل همراهی و هماهنگی دستگاه های مختلف 
اجرایی اســتان است. رئیس شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی استان اصفهان همچنین 
خواستار تشکیل کمیته ای توسط مدیران اجرایی 
به منظور رفع مشکلات ســرمایه گذاران استان 
و  تشــکیل پنجره واحد مجازی در این خصوص 

شد و افزود: جایگاه ایران و اصفهان باید در حوزه 
ســرمایه گذاری ارتقا یابد و در همین راستا روند 
جذب سرمایه گذاری خارجی نیز باید با سرعت 
بیشتری دنبال شود.مسعود گلشیرازی، رئیس اتاق 
بازرگانی اصفهان نیز  گفت: امروز به دلیل اهمیت 
تعامل سازنده میان صنعت و دانشگاه و به مناسبت 
هفته پژوهش، امضای تفاهم نامه میان سه دانشگاه 
و ســه شرکت صنعتی در دستور کار قرار گرفت. 
گلشیرازی تنها راه برون رفت از مشکلات پیش 
روی صنعت را، برقراری جریان دانش در واحدهای 

اقتصادی و صنایع دانست .

وی در ادامه با اشــاره به اینکه سرمایه گذاری در 
اصفهان متولی واحدی ندارد، خواستار برنامه ریزی 
مناسب در این زمینه و مشخص شدن سهم بخش 
های دولتی و خصوصی در ســرمایه گذاری برای 
سال آینده شد. وی همچنین با اشاره به اینکه با 
همت مدیران دستگاه های اجرایی، روند اصفهان 
از شــیب منفی در شاخص های کسب و کار در 
سال جاری خارج شده است، افزود: با وجود این، 
لازم اســت این روند در بدنه اجرایی استان حفظ 
شود تا به روحیه بخشی در بدنه اقتصادی استان 
منجر شــود. حمیدرضا فولادگر، نماینده مردم 

اصفهان در مجلس شورای اسلامی نیز از تصویب 
نحوه محاسبه سود بانکی و ربح مرکب در مجمع 
تشــخیص خبر داد و تصریح کرد: بر اساس این 
مصوبه، افــراد حقوقی با بدهی بانکی پایین تر از 
500 میلیون و افراد حقیقی با بدهی پایین تر از 2 
میلیارد تومان که با روش سود مرکب محاسبه می 
شد، تا پایان سال جاری فرصت دارند درخواست 
تجدید نظر خود را به بانک ارایه دهند و بانک ها 
نیز موظف هستند تا پایان شهریور ماه سال آینده 
وجوه اضافی دریافت شــده را برگشت دهند. وی 
همچنین از بخشنامه شورای پول و اعتبار مبنی بر 
یکسان سازی نحوه محاسبه سود تمامی بانک ها 
بر اســاس سود ساده خبر داد.  نعمت الله اکبری، 
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
اصفهان نیز در این جلسه با بیان اینکه در حوزه 
چشم انداز 20 ساله کشور ترکیه در جایگاه اول 
قرار گرفته و ایران با 23 کشور دیگر این حوزه هم 
گروه اســت، افزود: قرار است سال 1404 جایگاه 
اول علمی و اقتصادی این کشور ها به ایران تعلق 
گیرد. وی عربستان و ایران را به ترتیب در جایگاه 
دوم و سوم این چشم انداز دانست و تصریح کرد: 
این در حالی اســت که امارات بهترین عملکرد را 
در تمامی شــاخص های فضای کسب و کار  در 

گزارش 2020 بانک جهانی داشته است. 

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز  : 
 مدیرعامل » موسســه بهمن ســبز حوزه 
هنــری«   با حضور در شهرســتان ارومیه 
از روند بازســازی» ســینما ایــران«  این 
شهرســتان و اقدامات صــورت گرفته در 
این خصوص بازدید کرد. به گزارش روابط 
عمومی حوزه هنــری آذربایجان غربی در 
این بازدیــد  مدیر عامل موسســه بهمن 
ســبز حوزه هنری ضمن اطلاع از وضعیت 
بازسازی ســینما ایران ارومیه و حضور در 
بخش های مختلف این ســینما، بر شروع 
بــه کار مجدد این فضای فرهنگی و هنری 
و ارائه خدمات اســتاندارد سینمایی برای 
مردم و علاقمندان این هنــر در آینده ای 

نزدیــک تاکید کرد. » ســید مصطفی حســینی « طی 
نشســتی با رئیس حوزه هنری آذربایجان غربی و حضور 
در ســینما آزادی و انقــلاب شهرســتان ارومیه گفت: بر 
اساس طرح های ارائه شــده جهت بازسازی سینما های 
ارومیه و تاســیس » پردیس سینمایی«  در محل سینما 

آزادی این شهرســتان با هشت ســالن مجهز ، امیدوارم 
مردم ارومیه از ســینماهای مجهز با سیستم های صوتی 
و تصویری بروز تا ســال آینده بهره مند شــوند که در این 
راســتا موسسه بهمن سبز حوزه هنری به غیر از بازسازی 
سینماهای موجود در این شهرستان توان تاسیس سینما 
های جدید و پیشــرفته در اماکن تجاری این شهر را نیز 

دارد.»  رئیس حوزه هنــری آذربایجان 
غربی«  نیــز در این دیدار با تشــکر از 
حضور مدیرعامل موسســه بهمن ســبز 
حوزه هنری و هیئت همراه در شهرستان 
ارومیــه و توجــه ویژه این موسســه به 
 بازســازی ســینماها در این شهرستان
 اظهــار داشــت : آذربایجــان غربی و 
شهرســتان ارومیه از استان های پیشتاز 
در عرصه سینما داری کشور و همچنین 
تولید آثار ســینمایی مطرح است و لزوم 
توجه به حفظ و توســعه این اماکن مهم 
و تاثیرگذار فرهنگی باید از وظایف اصلی 
و در راس امــور دســتگاه های فرهنگی 
باشد. بازســازی » سینما ایران ارومیه « 
از مهرماه ســال جاری آغاز شده اســت و بر اساس طرح 
ارائه شــده ضمن تعمیرات کلی در بدنه این سینمای ۶۵ 
ســاله، این مــکان فرهنگی و هنری با دو ســالن اصلی و 
ویژه در آینده ای نزدیک فعالیت های سینمایی خود را آغاز 

می کند.

درجلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان مطرح شد؛

تشکیل پنجره واحد مجازی برای ارتقای سرمایه گذاری در اصفهان

بازدید مدیرعامل » موسسه بهمن سبز حوزه هنری« از روند بازسازی سینما ایران ارومیه

  قزویــن – مریــم نقدی – خبر نــگار یادگار 
امروز:شــورای اسلامی شــهر قزوین در چهل 
و یکمین جلسه خود ســیاوش طاهرخانی را 
بــا ۵ رأی از مجموع ۹ رأی به عنوان شــصت 
و سومین شــهردار قزوین انتخاب کرد.هدایت 
الله جمالی پوراســتاندارقزوین  در این مراسم 
گفت: شرایط اقتصادی کشور ویژه است و امروز 
به دلیل تحریم های ظالمانه دشــمنان شرایط 
سختی برای مدیران ایجاد شده است هر چند 
یک فرصت هم هســت که آینده بهتری برای 
کشــور رقم بزنیم.جمالی پورگفت : شــهردار 
جدیــد قزوین باید با کمــک بخش خصوصی 
از فرصت هــای موجود بــرای ایجــاد درآمد 
پایدار برنامه داشــته باشــد و ضمن شناسایی 
همه ظرفیت های شــهر نسبت به ایجاد درآمد 
پایدار اقدام کند.وی گفت: استفاده از ظرفیت 

باغستان سنتی قزوین می تواند شهر قزوین را 
به مقصد گردشگری تبدیل کند و در خصوص 
طرح جامع و تفصیلی قزوین هم باید به صورت 
تخصصی بــرای آن وقت ویژه بگذاریم تا تقابل 
اجتماعی موجود را در جلســات مشترک حل 
کنیم و به توافق مشــترک برسیمحکمت الله 
داودی  رئیس شورای اسلامی شهر قزوین نیز  
در این مراســم گفت: امروز تأمین منابع پایدار 
شــهری از چالش های جدی اســت و با توجه 
به نیاز شــهروندان به خدمات رســانی به نظر 
می رسد اصلاح مقررات هم ضروری است زیرا 
قانون فعلی ناکارآمد است و نمی تواند جوابگوی 
نیازها باشد.وی افزود: به دنبال مدیریت واحد 
شهری هستیم و اعتقاد داریم با درایت و تدبیر 
باید برای خدمت به ولی نعمت خود همت کنیم 
و در این راه خستگی به خود راه نخواهیم داد..
وی افــزود: در حوزه درون ســازمانی به دنبال 
نیروی کارآمد، ارتقای بهره وری و طراحی نظام 
تقسیم کار و مدیریت سیستمی هستیم و آن را 
پیاده خواهیم کرد. سیاوش طاهرخانی شهردار 
قزوین نیز یادآور شــد: از نگاه سلیقه ای دوری 
خواهم کرد و بر اســاس قانــون کار می کنم و 
توجه به روان سازی و کاهش ترافیک، نوسازی 
بافت فرسوده و حفظ بافت تاریخی، اتکا به خرد 

جمعی را سرلوحه کار قرار خواهم داد.

سیاوش طاهرخانی به عنوان شصت وسومین 
شهردارقزوین معرفی شد

رئیس سازمان چای کشور: 

تولید چای مرغوب ایرانی از خروج میلیون ها 
دلار جلوگیری می کند

گیلان-خبرنگاریادگار امروز :
رئیس سازمان چای کشور گفت: تولید چای مرغوب ایرانی از خروج میلیون ها 
دلار جلوگیری می کند.حبیب جهانســاز  در جلسه سازمان چای کشور که در 
سالن اجتماعات این سازمان برگزار شد، گفت: توسعه مکانیزاسیون باغات چای، 
اجرای طرح های اصلاح آرایش باغات در خلاف جهت شیب در اراضی شیب دار، 
هرس، آبیاری و عملیات به زراعی و به باغی از اهداف عالیه این سازمان است.وی 
افزود: تحقق این اهداف موجب ارتقای کیفیت برگ های خریداری شــده و در 
نهایت موجب ارتقای کیفیت چای خشک استحصالی خواهد شد.جهانساز تاکید 
کرد: تولید محصول مرغوب و سالم چای ایرانی باعث حفظ بازار مصرف داخلی 
و تامین سلامت مصرف کنندگان و همچنین جلوگیری از خروج میلیون ها دلار 
از محل واردات چای خشک خارجی می شود.وی با بیان اینکه خرید تضمینی 
بخش کوچکی از خدمات سازمان چای کشــور است، خاطرنشان کرد: پائین 
بودن ضریب مکانیزاسیون در صنعت چای به دلیل قرار گرفتن ۷۰ درصد باغات 
چای کشــور در اراضی شیبدار و همچنین کم بودن قوه اسب بخارماشین های 
مکانیزاســیون باغات چای است.رئیس ســازمان چای کشــور افزود: با ورود 
ماشین های برداشت بزرگ تر و همچنین کمباین های برداشت چای که حتی 
در اراضی با شیب ۱۰تا ۱۲درصد می توانند با تنظیم چرخها در اختلاف ارتفاع 
عمل برداشت برگ سبز را به خوبی انجام دهند، مشروط بر اینکه باغات مکانیزه 
بوده و آمادگی ورود این تکنولوژی در باغ وجود داشته باشد.جهانساز تصریح کرد: 
می توان ضریب مکانیزاسیون باغات را افزایش داد و سازمان چای این آمادگی را 
دارد که حمایت های گسترده ای را از طریق صندوق حمایت از توسعه صنعت 

چای از شرکت های مکانیزاسیون داشته باشد.

مدیر طرح ساماندهی ناژوان خبر داد؛

آبگیری مادی رهنان )سهم( بعد از ۱۶ سال
اصفهان - مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز :

مدیر طرح ســاماندهی ناژوان گفت: بعد از ۱۶ سال بنا به تاکید شهردار، مادی 
رهنان )سهم( آبگیری شد.سید رسول هاشمیان اظهار کرد: پیرو تاکید شهردار، 
طرح احیای مادی های منطقه ناژوان در دســتور کار قــرار گرفت و لایروبی و 
آبگیری مادی های جلفا، قمیش، تیران، جوی، مادی عبداله خان،   فدن، جوی 
شاه، حاجی و فرشادی به طور کامل انجام شد.وی گفت: علاوه بر آبگیری مادی 
ســهم با انجام حدود چهار هزار متر مکعب خاکبرداری از سطح انهار،  ۹ مادی 
منطقه ناژوان نیز احیا شد. مدیر طرح ساماندهی ناژوان ادامه داد: در اوایل پاییز 
نیز مادی شــایج با همکاری سازمان آب منطقه ای و کشاورزان منطقه پس از 
حدود ۲۰ سال آب در آن جاری شد.وی گفت: لایروبی و احیای سردهانه مادی 
دستگرد، لایروبی کف و رفع گرفتگی دهانه پل های مادی جوی شاه و اصلاح 
ســردهانه و احداث دستک مادی فرشادی انجام شد و آبگیری مادی ها صورت 
گرفت.مدیر طرح ســاماندهی ناژوان با اشاره به نقش هویتی فضای سبز شهر 
اصفهان گفت: فضای سبز حاشیه مادی ها موجب زیبایی و لطافت فضای شهر 
و همچنین آرامش روحی شهروندان را به همراه خواهد داشت.وی گفت: سامان 
دهی، مرمت و ســاماندهی مادی ها می تواند آنها را به عنوان یک شبکه جمع 
آوری آب های سطحی حاصل از بارندگی مطرح کند، لذا ایجاد پل های جدید و 
بازسازی پل های قدیمی و تخریب پل های خطر آفرین و فرسوده نیز در دستور 

کار قرار گرفت و تا کنون بسیاری از این موارد انجام شده است.

 ثبت 12 اثر معنوی گیلان در فهرست آثار ملی
گیلان-خبرنگاریادگار امروز : 

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی استان گیلان از ثبت 12 اثر 
معنوی)ناملموس( گیلان در فهرست آثار ملی کشور در یکسال گذشته خبر داد.

شهرود امیرانتخابی گفت: با ثبت 12 اثر معنوی گیلان در فهرست آثار ملی کشور 
طی یکسال اخیر که نسبت به سال قبل رشد 1200 درصدی را نشان می دهد، 
تعداد آثار ثبت شده معنوی استان به 67 اثر افزایش پیدا کرد. مدیرکل میراث 
فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی استان گیلان ادامه داد:  پرونده های الکاوه 
بازی، بازی مرغانه جنگ، آئین کترا گیشه، مهارت جوراب بافی گیلان، مهارت 
پخت تیان حلوا خشکبیجار، خورش ترش واش، سیاه پلو لنگرود، بادمجان شکم 
پر، پنیر برشته، کال کباب، باقلاوابیج، مهارت نوغانداری و ابریشم کشی سنتی از 
جمله پرونده هاییست که در یکسال اخیر به ثبت ملی رسیده است.امیر انتخابی 
با بیان اینکه تلاش برای ثبت دیگر آثار معنوی گیلان در فهرست آثار ملی ادامه 
خواهد داشت ، خاطرنشان کرد: هم اکنون پرونده 5 اثر معنوی دیگر نیز تدوین 
و برای ثبت به وزارتخانه میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی ارسال شده 
است.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان ضمن لزوم توجه 
به تشکل های مردم نهاد افزود: تشکل های مردم نهاد نیز می بایست با فعالیت 
در این حوزه ها، نسبت به معرفی و شناسایی این دسته از آثار و مواریث ارزشمند 

معنوی که یادگار همت گذشتگان است، تلاش کنند.

رییس صمت استان مرکزی عنوان کرد؛

ایجاد 6 میلیون شغل در صورت افزایش 
4درصدی سهم ایران از بازار منطقه

امروز  اراک-غلامی-خبرنگاریــادگار 
؛رییس صنعت معدن و تجارت استان 
مرکزی گفت: در صورت افزایش چهار 
درصدی ســهم ایران از بازار منطقه، 
شش میلیون شــغل در کشور ایجاد 
خواهد شــد. محمدرضا حاجی پور 
افزود: تلاش داریم با تکنولوژی و دانش 
روز مشــکلات بنگاه های تولیدی را برطرف کنیم.اهم تلاش ما در جهت راه اندازی 
واحدهای تولیدی غیرفعال، برقراری رابطه تجاری با ۱۵ کشــور منطقه و زدودن 
قوانین مزاحم تولید است. متاسفانه قوانین ما متناسب با شرایط حقیقی جامعه و 
بازار به روز نشده اند.حاجی پور ادامه داد: در هشت ماهه ابتدایی سال جاری، مجوز 
احداث ۴۸۰ واحد تولیدی با سرمایه گذاری ۷۵ هزار میلیارد تومان در استان مرکزی 
صادر شــده است که نسبت به سال گذشته ۶۴ درصد رشد ریالی و ۳ درصد رشد 
تعدادی داشته است. استان مرکزی همچنین در جذب سرمایه گذاران خارجی نیز 
خوب عمل کرده و هم اکنون ســرمایه گذاران هندی و ایتالیایی و ترک در ســاوه 
مشــغول به کار هســتند.حاجی پور با بیان اینکه صادرات استان مرکزی در سال 
۹۷ یک میلیارد دلار بوده اســت، گفت: جمعیت ۱۵ کشــور منطقه بالغ بر ۶۰۰ 
میلیون نفر اســت که بازاری دو هزار میلیــارد دلاری در اختیار ما می گذارند؛ ولی 
متاسفانه سهم ما از این بازار تنها ۳۷ میلیارد دلار است. حتی اگر سه یا چهار درصد 
 سهم خود را در این بازار افزایش دهیم، قادر به ایجاد شش میلیون شغل در کشور 

خواهیم بود.

مدیرعامل شرکت آبفار استان: 

 لرستان  منابع آب پایدار نداشته است

 

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز : 
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی لرستان می گوید: در استان منابع آب 
پایدار نداشته ایم و در این مورد جامانده ایم.علیرضا کاکاوند اظهار کرد: تامین آب 
شرب در لرستان به طور کامل از منابع زیرزمینی بوده است.وی با بیان اینکه در 
لرستان منابع آب پایدار نداشته ایم و در این مورد جامانده ایم، اضافه کرد: برای 
اجرای این کار زحمات زیادی کشــیده شد اما هنوز به طور کامل هیچ کدام از 
سدها به بهره برداری نرسیده است.کاکاوند تصریح کرد: چون منابع تامین آب 
در لرستان زیرزمینی اســت با یک خشک سالی در شهر و روستا دچار چالش 
می شویم که البته بحث امسال نیست و چندین سال است که به دنبال تامین 
منابع آب پایدار هستیم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی لرستان اضافه 
کرد: خوشبختانه در این زمینه کارهای خوبی اجرا شده که بعضاً دور از انتظار 
بوده و تخصیص های آب خوبی گرفته ایم.وی با بیان اینکه خوشبختانه از تمام 
سدهای استان و حتی طرح های مطالعه شده تخصیص آب گرفته ایم، تأکید کرد: 

درصددیم که آب روستاها را از منابع مطمئن و پایدار تامین کنیم.

کشف نزدیک به  10تن انواع موادمخدر
 در سمنان

سمنان-خبرنگاریادگار امروز : 
 فرمانده انتظامی استان سمنان از کشف 9 تن و 780 کیلوگرم انواع موادمخدر 
در این اســتان از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه خبر داد.سرهنگ عبداله 
حسنی در نشستی با خبرنگاران با اعلام این خبر اظهار کرد: کشفیات موادمخدر 
در استان سمنان در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 82 درصد افزایش داشته 
است.وی ادامه داد: از مجموع مواد کشف شده 6 تن و 437 کیلوگرم آن از نوع 
تریاک اســت که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 136 درصد افزایش یافته 
اســت.فرمانده انتظامی استان سمنان از دستگیری 2 هزار و 656 نفر در رابطه 
با جرایم مرتبط با موادمخدر در این اســتان خبرداد و گفت: از این تعداد 104 
نفر قاچاقچی حرفه ای بودند.وی از اعتیاد به عنوان عامل موثر در بســیاری از 
آسیب های اجتماعی نام برد و افزود: بر اساس آمار و پژوهش های رسمی موجود، 
اعتیاد به موادمخدر در بروز دیگر جرایم و ناهنجاری های اجتماعی سهم ویژه 
ای دارد.این مقام ارشد انتظامی خاطرنشان کرد: نزدیک به 70 درصد سرقت های 
خرد در استان سمنان از سوی معتادانی صورت می گیرد که برای تامین هزینه 
های اعتیادشــان، مرتکب سرقت می شوند.سرهنگ حســنی به ارائه آماری از 
عملکرد امسال پلیس در برخورد با قاچاقچیان موادمخدر پرداخت و تصریح کرد: 
از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه 9 تن و 780 کیلوگرم انواع مواد در استان 

و دیگر نقاط کشور با تلاش ماموران انتظامی استان سمنان کشف شده است.

احیای تالاب های فارس  پیگیری می شود
شیراز-خبرنگاریادگار امروز :

اســتاندار فارس گفت: برنامه ریزی برای احیای تالاب در استان فارس به طور 
جد در حال پیگیری اســت. عنایت الله رحیمی در شــورای احیای تالاب های 
استان با اشــاره به اینکه رها سازی آب در زمانی در استان فارس شکل گرفت 
که کشاورزان کمترین نیاز به آب را داشتند ابراز امیدواری کرد: امیدواریم پس 
از بارندگی مناسب در استان حجم بیشتری از آب در فارس منجر به رها سازی 
برای تالاب های استان شود.وی معتقد است پس از بهره برداری از سد نرگسی 
شــاهد تعیین حق آبه برای تالاب های استان خواهیم بود.رحیمی متذکر شد: 
برنامه ریزی سازگاری با کم آبی باید به صورت مستمر در استان فارس در جریان 
باشــد و نگاهی کلی به برنامه های اجرایی در این حوزه باید وجود داشته باشد.

اســتاندار فارس با اشاره به اینکه برنامه های سازگاری با کم آبی باید در مناطق 
حاشیه ای و همجواران تالاب ها اجرایی شــود ادامه داد: ارائه تسهیلات در این 
بخش می تواند ســرعت قابل توجه ای به احیای تالاب ها در استان بدهد.وی در 
خصوص برنامه های احیای تالاب ها نیز خاطرنشان کرد: کشت کم آب بر، تنوع 
کشت و تسهیلات برای کشت محصولات پر طرفدار از جمله برنامه های است 
که در مجموع منجر به علاقه مندی به احیا تالاب ها خواهد شد.عالی ترین مقام 
دولت در فارس معتقد است که آزاد سازی حق آبه تنها عاملی برای احیا تالاب ها 
نیســت، متذکر شد: اگر مصرف آب در بخش کشاورزی 10 درصد کاهش یابد 

روند احیای تالاب ها در فارس سرعت بیشتری می گیرد.

پروژه توانمندسازی و برندسازی فرش در 
کشور اجرا می شود

خراسان شمالی-خبرنگاریادگار امروز :
 مشــاور دفتر منطقه ای آسیا و اقیانوسیه سازمان جهانی ثبت مالکیت معنوی 
)WIPO( از اجرای پروژه  توانمندســازی و برندسازی فرش در کشور خبر داد 
و گفت: هدف از اجرای این پروژه ارتقای کالاهای ایرانی در ســطح بین المللی، 

منطقه ای و جهانی است که بتوانند با کالاهای مشابه رقابت کنند.
محمود اصفهانی نژاد  در نشست بررسی روند برند ثبت جهانی فرش امداد که با 
حضور معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی برگزار شد افزود: 
دفتر مالکیت معنوی کره جنوبی نیز در این مســیر کمک خوبی کرده است و 
نسبت به سایر کشورها در اجرای پروژه برندسازی بسیار جلوتر حرکت می کنیم.
وی گفت: ماموریت در خراســان جنوبی نیز تعریف ۲ برند برای کمیته امداد و 

علامت تاییدیه فرش ایرانی است که با مرکز ملی فرش ایران دنبال می شود.
وی بیان کرد: سه محصول در این پروژه شناسایی شده که فرش، زعفران و پسته 

بوده اما تمرکز در مرحله اخیر موضوع فرش است.
نماینده موسســه توسعه و نوآوری کره جنوبی کیپا )KIPO( هم گفت: فرش 
دســتباف ایرانی علیرغم طرح های زیبا که ســابقه تاریخی دارد اما استراتژی 
برندسازی نداشته لذا باید این موضوع به نوعی جبران شود.آن کوانگ مین افزود: 
موسسه KIPO در ۱۲ سال گذشته ۱۰ برند را برای کشورهای مختلف به اجرا 
گذاشته و امسال با همکاری مرکز مالکیت معنوی جمهوری اسلامی ایران تلاش 

دارد در حوزه برندسازی فرش ایرانی ۲ پروژه را دنبال کند.

وزیر صمت: وضعیت شرکت های صنعتی در اغلب استان ها  رو به بهبود است

yadegar_emrooz@yahoo.com

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز :  
معاون ابتدایی آموزش و پرورش لرستان گفت: 
۲۵ درصد دانش آموزان جذب پیش دبستانی 
نمی شــوند و این مهم در مناطق حاشیه ای 
پررنگ تر است.سید عیسی سهرابی اظهار کرد: 
حق بر آموزش یعنی آموزش با کیفیت که از 
حقوق کودکان محسوب می شود.وی با اشاره 
به مولفه های تاثیرگذار بر کیفیت آموزش گفت:  
یادگیرنده ها، محیط، محتوا، فرآیند آموزشی و 
ارزیابی از جمله این مولفه هاست.معاون ابتدایی 
آموزش و پرورش لرستان با بیان اینکه آموزش 
و پرورش لرســتان دارای ۵۶۷۳ مدرســه در 
قالب ۱۸ هزار و ۹۵۶ کلاس درس اســت که 
۳۶۴ هزار و ۹۷۲ دانــش آموز در این فضاها 
مشغول به تحصیل هستند، بیان کرد: از این 
تعداد مدرســه بیش از یکهزار باب تخریبی و 
۵۰۰ باب فرسوده هستند.وی ادامه داد: در یک 
مدرسه به عنوان نمونه یک نوبت دانش آموزان 
ابتدایی و یک نوبت متوسطه هستند با همان 
امکانات، فضا و صندلــی که باید به این مهم 
اهتمام ویژه داشته باشیم.سهرابی عنوان کرد: 
این درحالیســت که فضاهای آموزشــی باید 
دارای  امنیت روانی، نور کافی  و ... باشند.معاون 
ابتدایی آموزش و پرورش لرســتان در ادامه با 
بیــان اینکه در حال حاضــر ۱۴ هزار و ۹۰۰ 

کودک ۴ تا ۶ ســال در مراکز پیش دبستانی 
مشغول به تحصیل هستند، اظهار کرد: براساس 
قانون مصوب مجلس شورای اسلامی مرجع 
مجوز آموزش پیش دبستانی آموزش و پرورش 
است که این سازمان روی این مساله اختیاری 
نــدارد. وی با اشــاره به اینکــه کلید عدالت 
آموزشی پیش دبستانی است، عنوان کرد: این 
درحالیست که ۲۵ درصد دانش آموزان جذب 
پیش دبستانی نمی شوند و این مهم در مناطق 

حاشیه ای پررنگ تر هستند.
ســهرابی در مورد کودکان دیرآموز گفت: هم 
اکنون ۱۸۳ هزار دانش آمــوز مقطع ابتدایی 
در اســتان داریم که ۱۱ هزار نفر آنها دیرآموز 
هستند و بهره هوشــی بین ۷۰ تا ۸۵ درصد 
دارند و در مدارس عادی تحصیل می کنند که 

باید به این افراد توجه ویژه شود.

معاون ابتدایی آموزش و پرورش لرستان:

۲۵ درصد دانش آموزان جذب پیش دبستانی نمی شوند



تاثیر کافئین بر عوارض رژیم های 
غذایی پرچرب و شیرین

نتایــج یک تحقیق نشــان می دهد مصــرف کافئین احتمالا 
می تواند تاثیر  منفی رژیم های غذایی سرشــار از چربی و مواد 

قندی را خنثی کند. 
متخصصان آمریکایی در بررســی های اخیر خود دریافتند که 
کافئین از  طریق کاهش ذخیره لیپید در ســلول های چربی و 
محــدود کردن افزایش  وزن و تولید تری گلیســیرید می تواند 
تاثیرات منفی رژیم های غذایی  سرشــار از چربی و مواد قندی 

بر سلامت را خنثی کند. 
محققــان در این تحقیق نوعی رژیــم غذایی را روی موش ها 
امتحــان کردند  کــه شــامل ۴۰ درصد چربــی، ۴۵ درصد 
کربوهیدرات و ۱۵ درصد  پروتئین بود. همچنین این موش ها 
میزانــی از کافئین که برابر با مصرف  روزانه چهار فنجان قهوه 

بود دریافت کردند. 
محققــان آمریکایی در بررســی های خود مشــاهده کردند 
کافئین، انباشــت  لیپیدها را در ســلول های چربی به میزان 
۲۰ تــا ۴۱ درصد کاهش  می دهد. همچنین در این بررســی 
مشخص شــد موش هایی که قهوه گرفته  شــده از نوشیدنی 
"ماته" )نوشیدنی سنتی حاوی منابع غنی کافئین در  آمریکای 
جنوبی( را مصرف کرده بودند، نسبت به موش های دیگر با   ۲۲ 

درصد انباشت چربی کمتر مواجه شدند. 
محققان تاکید کردند: مصرف کافئین از طریق نوشیدنی ماته 
یا هر منبــع  دیگری احتمالا می تواند تاثیرات منفی رژیم های 

غذایی حاوی چربی و  مواد قندی بالا را کاهش دهد. 

تاثیر تغییرات اقلیمی در افزایش 
شیوع عفونت های تنفسی

محققان دریافتند شیوع سالانه 
ســینکیتال  )ویــروس    RSV 
تنفســی( با  تغییــرات اقلیمی 
بیشــتر مــی شــود و افــراد، 
بخصوص بچه هــا، در طولانی 
این   مدت بســیار در معــرض 
ویــروس آســیب پذیــر مــی 
شوند. محققان دانشــگاه پرینســتون آمریکا عنوان می کنند 
افزایش دما و افزایش  بارش ها می تواند موجب شــیوع بیشتر 

ویروس هایی نظیر آنفلوانزا شود. 
محققان در این مطالعه، شــیوع ســالانه ویروس  RSV  را در 

ایالات متحده  و مکزیک بررسی کردند. 
طبق گزارش محققان، اپیدمی  RSV  تحت تأثیر فاکتورهای 
مختلــف اقلیمی  اســت. نوســان های رطوبتــی عامل اصلی 
گســترش ویروس در مناطق  معتدل هســتند، در حالیکه در 
مناطق گرمســیری، اپیدمی این ویروس در  فصل های بارانی 
است.  »راشــل بیکر«، سرپرســت تیم تحقیــق، در این باره 
می گوید: »نتایج ما  نشــان می دهد در مجموع شــدت شیوع 
 RSV  کمتر می شــود اما چرخــه اوج  عفونت ویروس قوی تر 
اســت. در نتیجه اپیدمی  RSV  می تواند شیوع  بیشتر داشته 

باشد و زودتر در سال آغاز شود.« 
از سوی دیگر یافته ها نشان می دهد تغییرات اقلیمی می تواند 
موجب  تغییر در ســن ابتلاء به این ویروس شــود و کودکان 
بیشــتر آســیب پذیر  هســتند. هر چقدر کودکان در سنین 
پایین تری مبتلا به این عفونت  ویروسی شوند، احتمال بستری 

شدن شأن در بیمارستان بیشتر است. 

اخبار

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى
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مینا کاویانی، سرپرست واحد آموزش انستیتو تحقیقات تغذیه 
ای و  صنایــع غذایی کشــور، در مــورد چگونگی گرم کردن 
غذاها، توضیحاتی  ارائه داد. کاویانــی، درباره مضرات حرارت 
دهــی مجدد به مواد غذایی، گفت: باید  دانســت با انجام هر 
فرآیندی نظیر گرم کردن دوباره غذا، درصدی از  مواد مغذی 
موجــود در آن از بین می رود و در بعضی موارد، مضراتی  هم 
بــرای بدن در پی خواهد داشــت. وی با بیان اینکه همه مواد 
غذایی به حرارت دهی مجــدد و دوباره گرم  کردن به خوبی 
پاسخ نمی دهند، افزود: برای مثال چگونگی واکنش  غذاهای 
مختلف نســبت به آلودگی باکتریایی به ویژه در زمان ذخیره 
و  نگهداری، متفاوت اســت. کاویانی یادآور شد: همچنین باید 
دانســت پروتئین ها در طول زمان پخت  شکسته می شوند و 
ترکیب آنها تغییر می کند. سرپرســت واحد آموزش همگانی 
انســتیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع  غذایی کشور، در ادامه 
به توصیه آژانس استانداردهای غذایی و مرکز  اطلاعات غذایی 
اروپا درباره پرهیز از حرارت دهی مجدد پنج ماده  غذایی اشاره 
کرد و افزود: حرارت دهی مجدد مرغ عموما توصیه نمی  شود 
زیرا چگالی پروتئینی بالاتری نســبت به گوشت قرمز دارد و 
زمانی  که دوباره گرم شود، پروتئین های آن به طور متفاوتی 

شکسته می شــوند  که می توانند موجب بروز ناراحتی معده 
شود. وی درباره نحوه پخت این ماده غذایی و سایر ماکیان نیز 
عنوان کرد:  مرغ و سایر ماکیان اغلب می توانند حاوی مقدار 
قابل توجهی آلودگی  سالمونلایی باشــند، این امر می تواند 
با حرارت دهی مجدد در  مایکروویو مشــکل ساز باشد، زیرا 
حرارت به همه ســطوح ماده غذایی  بطور یکسان نفوذ نمی 
کند. کاویانــی ادامه داد: این بدین معنی اســت که بعضی از 
بخش های غذا  زودتر از سایر بخش ها می پزند. در این مورد 
بخصوص باید گوشت  مرغ را مرتب بچرخانیم تا مطمئن شویم 
که درون و بیرون آن به خوبی  حرارت دیده باشد. سرپرســت 
واحد آموزش همگانی انســتیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع 
 غذایی کشور در ادامه تصریح کرد: بر طبق توصیه های آژانس 
 اســتاندارد ملی غذایی اروپا، اینکه چگونه برنج پخته شــده 
ذخیره و  نگهداری شود، نکته با اهمیت تری نسبت به موضوع 
حرارت دهی  مجدد این ماده غذایی اســت. وی افزود: زیرا اگر 
برنج پخته شــده در دمای اتاق قرار داده شــود،  اسپورها می 
توانند در آن چند برابر شــوند و ســم تولید کنند که ممکن 
 است موجب بروز تهوع یا اسهال شود. از طرفی حرارت دهی 
مجدد هم  اغلب باعث خلاصی از این سموم نمی شود. کاویانی 
با اشــاره به اینکه چگونگی نگهداری سیب زمینی ها بعد از 
 پختن، مســئله مهمی اســت، افزود: اگر سیب زمینی ها در 
دمای اتاق  خنک شــده وسپس آن را بیرون یخچال بگذارید، 
ممکن است شرایط  برای رشد کلستریدیوم بوتولینوم فراهم 

شــود؛ به خصوص اگر آنها را  میان فویل بپیچید و اکســیژن 
به ســیب زمینی نرســد. وی ادامه داد: حرارت دهی مجدد 
سیب زمینی، همیشــه این باکتری ها را  از بین نخواهد برد، 
بنابراین نگهداری مناســب سیب زمینی ها زمانی که  خنک 
می شوند، مهم است. سرپرست واحد آموزش همگانی انستیتو 
تحقیقات تغذیه ای و صنایع  غذایی کشــور، درباره ذخیره و 
نگهداری قارچ نیزتوضیح داد: قارچ ها  حاوی پروتئین هستند 
که امکان دارد به آســانی توســط آنزیم ها و  میکروارگانیسم 
ها تخریب شــوند. اگر قارچ ها به خوبــی ذخیره و  نگهداری 
نشوند، می توانند به سرعت بعد از دوباره گرم کردن، موجب 
 بروز ناراحتی معده شــوند. کاویانی خاطرنشان کرد: چنانچه 
قارچ پخته در یخچال به مدت کمتر از   ۲۴ ســاعت نگهداری 
شود، مشکلی برای گرم کردن دوباره در دمای  پیشنهادی۷۰ 
درجه سانتیگراد نخواهد بود. سرپرست واحد آموزش همگانی 
انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع  غذایی کشور وی  نسبت 
به حرارت دهی مجدد برخی ســبزیجات هشدار  داد و یادآور 
شد: اسفناج و سایر سبزیجات برگی می توانند بسته به  خاک 
محلی که ســبزی در آن رشد کرده است، حاوی مقادیر قابل 
توجهی  نیترات باشند. وی با بیان اینکه نیترات به خودی خود 
بی ضرر اســت، توضیح داد:  ولی نیترات در اثر حرارت دهی 
مجدد می تواند به نیتریت و ســپس  نیتروزآمین تبدیل شود 
که این ترکیبات به عنوان عوامل سرطانزا  شناخته می شوند؛ 

بنابراین گرم کردن مجدد این سبزیجات توصیه نمی  شود. 

مضرات گرم کردن غذاها
بهنــوش فرخنده فال مدیــر عملیات ســامانه نوبت دهی و 
مدیریت مطب، بر  ضرورت حمایت وزارت بهداشت و سازمان 

نظام پزشکی ایران از  نوبت دهی نوین پزشکان تاکید کرد. 
فرخنده فال، در همایش »سامانه نوبت دهی و مدیریت مطب« 
در مورد  این سامانه، گفت: راه اندازی سامانه نوین نوبت دهی 
پزشــکان سال ۹۴  کلید خورد و طی سه سال زیرساخت های 
آن مورد توجه قرار گرفت و  رسماً از سال گذشته فعالیت خود 

را در دو استان یزد و تهران آغاز  کرد. 
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر حدود ۴ هزار پزشــک 
در سامانه  دکتر دکتر فعال هستند، گفت: پزشکان دیگر پس 
از بررســی های لازم به  این تعداد افزوده می شوند. همچنین 
بهره مندی پزشکان از سامانه نوبت  دهی، محدودیت ظرفیت 

ندارد و همه جامعه پزشکی می توانند از آن  بهره مند شوند. 
مدیر فروش و عملیات سامانه »نوبت دهی و مدیریت مطب«، 
ادامــه  داد: همچنین از این ســامانه در منطقــه خاورمیانه 
می توانیم استفاده کنیم و  در حوزه توریسم درمانی برنامه هایی 
را داشته باشــیم به طوری که  پذیرش از سوی پزشکان برای 

بیماران خارجی انجام شود. 
فرخنده فال خاطرنشان کرد: در صورتی که وزارت بهداشت و 
سازمان  نظام پزشکی حمایت های لازم را از این سامانه داشته 

باشــند می توان  اقدامات مؤثری در راســتای ساماندهی نظام 
ارجاع، پزشک خانواده و  حتی پرونده الکترونیک انجام داد. 

وی خاطر نشــان کرد: در حال حاضر مــا از طریق ابزارهایی، 
شــرایط  پزشکان را جهت نوبت دهی صحت سنجی می کنیم 
و در واقع برای  اینکه پزشــکان بتوانند در این سامانه فعالیت 
کننــد علاوه بر اخذ مدارک  شناســایی، مجوز پروانه مطب و 
شــماره نظام پزشکی نیز دریافت  می شــود که با همکاری و 
حمایت های ســازمان نظام پزشکی و وزارت  بهداشت می توان 
اقدامات گســترده تری در این زمینــه اجرایی کرد و  گام های 

بیشتری برداشت. 
برنامــه »رویکــرد جدید در نوبــت دهی پزشــکان؛ فواید و 

چالش ها«، روز  پنجشنبه ۲۸ آذر ۹۸ در تهران برگزار شد. 

ضرورت حمایت وزارت بهداشت از نوبت دهی نوین پزشکان

عضو تیــم تخصصی مرکز درمان نابــاروری ابن 
سینا، گفت: تأخیر در  روند درمان ناباروری شانس 

موفقیت درمان را کاهش می دهد. 
سهیلا انصاری پور، زمان شــروع درمان را عاملی 
کلیــدی در درمان  نابــاروری دانســت و افزود: 
نخستین نکته ای که زوج ها باید بدانند و بر  اساس 
آن بــرای درمــان ناباروری اقــدام کنند، تعریف 
ناباروری است که  در آن هم عامل زمان بسیار مهم 
است. در زوجی که سن خانم زیر ۳۵  سال است، 
ناباروری به یک ســال اقدام ناموفق برای بارداری 
اطلاق  می شــود. اما اگر سن خانم بین ۳۵ تا ۴۰ 
سال باشد، این مدت به ۶ ماه  کاهش می یابد. در 
خانم های بالای ۴۰ سال نیز درمان اصلًا نباید به 

 تأخیر بیفتد و باید بلافاصله آغاز شود. 
این فلوشــیپ نابــاروری یادآور شــد: البته این 
بازه های انتظار برای  زوج هایی اســت که مشکل 
زمینه ای یا عوامل خطرســاز ناباروری را  ندارند. 
منظور از عوامل خطرســاز عواملی مانند ســابقه 
ناباروری در  خانواده، ســابقه سقط مکرر، سابقه 
ابتلا به اندومتریوز در خــودِ خانم یا  خانواده اش، 
سابقه یائسگی زودرس در خانواده، سابقه ابتلا به 
سندرم  تخمدان پلی کیستیک، سابقه جراحی در 
ناحیه لگن در خانم، سابقه آسیب  به بیضه و سابقه 
ابتلا به واریکوسل در آقا است. در چنین مواردی 
باید  هرچه زودتر برای درمان ناباروری اقدام کرد. 

انصاری پور، گذشت زمان را یکی از عوامل تشدید 

کننده ناباروری  دانســت و گفت: متأسفانه برخی 
از زوج ها به دلایلی مانند مســائل مالی،  دشواری 
رفت وآمد و یا توصیه های نادرســت اطرافیان، به 
سراغ  درمان های متفرقه و بی اثر می روند و با این 
کار شانس درمان مؤثر را  از دست می دهند. هرچه 
زمان بیشتری از ناباروری گذشته باشد،  احتمال 
تشدید علت ناباروری و دشوارتر شدن و پرهزینه تر 
شدن درمان  بیشتر می شود. با گذشت زمان، هم 
اثرات علل بروز ناباروری شــدیدتر  می شود و هم 
عامل افزایش ســن و کاهش قدرت باروری خانم 
اضافه  می شــود و شــانس موفقیــت آی وی اف 

به شدت کاهش می یابد. 
انصاری پور، درباره درمــان ناباروری در مبتلایان 
بــه اندومتریوز،  خاطرنشــان کرد: بســیار مهم 
اســت که مبتلایان به اندومتریوز به  متخصصانی 
مراجعه کنند که در زمینۀ تشــخیص و درمان 
ایــن بیماری  تخصص و تجربه دارند. یکی از علل 
راه انــدازی کلینیک اندومتریــوز در  مرکز درمان 
ناباروری ابن سینا نیز ارتباط اندومتریوز و ناباروری 
در  زنــان بوده و خوشــبختانه هــم متخصصان 
ناباروری مرکز کاملًا با این  بیماری آشــنا هستند 
و در صورت مشاهدۀ علائم، بیمار را به کلینیک 
 اندومتریــوز ارجاع می دهند و هــم متخصصان 
کلینیک اندومتریوز با در  نظر داشتن حفظ توان 
باروری مبتلایان و در تعامل با همکاران کلینیک 
 ناباروری، مسیر درمان را انتخاب می کنند. افزون 

بر این، زمــان  مراجعه در مبتلایان به اندومتریوز 
بسیار مهم است، زیرا با گذشت  زمان عوارض این 
بیماری بر سیســتم تولیدمثل بیشتر و شدیدتر 

می شود. 
وجود سابقه خانوادگی یک علامت هشداردهنده 
اســت و این دســته از  خانم ها بایــد زودتر برای 
بــارداری اقدام کنند و اگر فعــلًا امکان ازدواج یا 
 بچــه دار شــدن را ندارند، می تواننــد از خدمات 
حفظ باروری، یعنــی فریز  تخمک یا فریز جنین 

اســتفاده کنند تا توان باروری خود را برای آینده 
 حفظ کنند. همچنین، گذشــته از عامل وراثت، 
ســبک زندگی نیــز در این  زمینه مؤثر اســت و 
خانم ها می توانند با پرهیز از عوامل آسیب زا، مانند 
 استرس، تغذیه نامناسب و استعمال دخانیات، تا 

حدی عوارض آن را  کاهش دهند. 
این فلوشیپ ناباروری با اشــاره به تاثیر جراحی 
کیست تخمدان بر قدرت  باروری، توضیح داد: در 
اغلب موارد، کیست سادۀ تخمدان نیاز به  جراحی 

ندارد و معمولًا کیســت های بزرگ اندومتریوز یا 
کیست های  شکلاتی ممکن است نیاز به جراحی 
داشته باشند. اما اگر به هر دلیل  جراحی کیست 
تخمدان انجام شــود، یک عامــل خطر ناباروری 
اســت و  خانم بایــد زودتر برای درمــان مراجعه 
کند. متخصص ناباروری با توجه  به نوع کیســت 
قاعدگی  الگوی سیکل های  بررسی  جراحی شده، 
و انجــام  آزمایش ذخیره تخمدان می تواند درباره 

لزوم انجام اقدامات درمانی  تصمیم گیری کند. 
انصاری پــور در پایــان با تاکید بر تاثیر ســبک 
زندگی بر قدرت باروری،  افزود: خانم ها باید نقش 
اصافــه وزن و چاقی را در کاهــش توان باروری  و 
کاهش شــانس موفقیت درمــان ناباروری جدی 
بگیرنــد. گاهی مراجعــان  از خانم های چاقی که 
چند بارداری موفق داشــته اند، مثال می آورند و 
 نمی پذیرند که کاهش وزن می تواند مؤثر باشــد. 
همچنیــن، برخی کاهــش  وزن را امری ناممکن 
می داننــد و می گویند که مــا بارها تلاش کردیم 
و  موفق نشــدیم. باید تأکید کنم که اگرچه همۀ 
مــا خانم هایی را دیده ایم که  به رغم چاقی مفرط، 
مشــکل ناباروری نداشــته اند، اما باید بدانیم که 
شرایط  جســمی هر شخص منحصر به فرد است 
و مهم تر از آن، به لحاظ علمی  تأثیر رســیدن به 
وزن متناســب بر بهبود وضعیت باروری به اثبات 
رسیده  است. بنابراین، خانم های دچار اضافه وزن 
یا چاقی باید برای رسیدن به  وزن متناسب تلاش 
کننــد و حتماً می توانند بــا کمک متخصصان و 
 مشــاوران تغذیه و با در پیــش گرفتن یک رژیم 
غذایی و ورزشی مناسب  و اصولی، به تدریج به وزن 

متناسب برسند. 

ســعید نمکی نمایه وزیر بهداشت گفت: تا زمانی 
که در مسند وزارت  بهداشت هستم، جز شفافیت 
و انضباط مالــی، هیچ روش دیگــری را  نخواهم 

پذیرفت. 
نمکــی، در چهلمیــن همایش معاونین توســعه 
مدیریــت و منابع دانشــگاه های  علوم پزشــکی 
کشــور، با بیــان اینکه کشــور روزهای ســخت 
اقتصادی را  پشــت ســر می گذارد، اظهار کرد: در 
این ایام پرتلاطم، بیشترین سختی و  فشار متوجه 
معاونت هــای توســعه، پشــتیبانی و مالی در هر 
دستگاهی به  خصوص بخش سلامت است، حوزه 
ســلامت در قسمتی از ســاختار ارائه  خدمت قرار 
گرفته که بدون هیچگونــه معطلی، باید به مردم 
خدمت ارائــه  دهد. برای مثال، اگر کســی قبض 

موبایل خود را نپردازد، خطش را قطع  می کنند، اما 
در حوزه سلامت چنین نیست، چرا که ما با وجود 
بدهی های  سنگین سازمان های بیمه گر، نمی توانیم 
لحظه ای از خدمت رسانی به  مردم روی برگردانیم. 

وی افــزود: چندی پیش، یکــی از ائمه جمعه در 
فرمایشات خود گفت،  دارو یافت نمی شود و چنانچه 
یافت شــود، قیمت آن گران است! اما  هیچوقت از 
بنده ســوال نکرد که شما در شرایط تحریم اساساً 
چگونه  داروها را تهیــه می کنید. روزی که وزارت 
بهداشت را تحویل گرفتیم،  ذخایر استراتژیک دارو 
و تجهیزات پزشــکی کفایت نمی کــرد و حداکثر 
 برای یــک ماه وجود داشــت. امــروز می توان با 
افتخار اعلام کرد که تا  تیرماه ســال آینده داروها 
و تجهیزات پزشــکی اساسی را تهیه کرده ایم.  اما، 

هیچ کسی ســوال نمی کند در این باتلاقی که ماه 
عسلش گذشته،  چگونه سر می کنید و فقط پشت 
تریبون ها، مواخذه و محکوم می کنند.  گویا فقط ما 

باید پیشانی ضربه گیر تحریم ها باشیم. 
نمکی عنوان کــرد: این مقدمه را بیــان کردم تا 
بگویم معاونین توسعه در  استان ها اگر با گرفتاری 
مالی و بی مهری هایی روبرو هستند، وزیرشان  در 
تمام زمینه ها مشــمول اینها است، اما در تلاشیم 
از مشکلات مالی  حوزه سلامت گره گشایی کنیم. 

وی افزود: در حال حاضر، شــرایط مالی سختی را 
پشت سر می گذرانیم،  چرا که با هزینه های معلوم 
و درآمدها و منابع مالی نامعلوم مواجهیم،  در این 
ساختار، وضعیت بودجه ریزی، تقریباً امری دشوار 

و حتی  غیرممکن به نظر می رسد. 
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: در حال حاضر، در 
حوزه تهیه و تأمین  دارو و مواد اولیه دارویی برای 
کارخانجات تولیدی، نســبت به روز  مشــابه سال 

گذشته، وضعیت بهتری داشته و میزان کمبودهای 
دارویی  حتی یک سوم سال ۹۷ است. این موضوع 
نشان می دهد که در زمینه  خدمت رسانی به مردم 

کوتاهی نکرده ایم. 
وی افزود: با فشــاری که جهت جذب منابع مالی 
بیشتر آورده ایم،  می توان امیدوار بود که معاونین 
توسعه پایان ســال جاری را بهتر از  سال گذشته 
ســپری کنند و در ماه های آینده خبرهای خوشی 
را در حوزه  دریافت منابع مالی و معوقات خواهید 

داشت. 
نمکی گفــت: از معاونین توســعه انتظار می رود 
که شــفافیت و ســلامت را  به عنوان اصلی ترین 
رکــن نظام ارائــه خدمت تلقی کنند. متأســفانه 
عدم  شفافیت، ســرگردانی منابع و هزینه کرد در 
جای نامربوط و متأســفانه  ریخت و پاش و برخی 
سوءاســتفاده ها در سال های گذشته، به شدت ما 
 را در حــوزه اقتصادی و بودجه ریزی گرفتار کرده 

است. 
وزیر بهداشــت عنوان کرد: تا زمانی که در مسند 
وزارت بهداشــت هستم،  جز شــفافیت و انضباط 
مالی، هیــچ روش دیگری را نخواهم پذیرفت. چرا 
 که دلیلی برای عدم شفافیت وجود ندارد. فساد و 
عدم شفافیت اقتصادی  باعث ضربه زدن به کشور 
می شــود، لذا باید همگی بر این اصل مهم  تاکید 
مؤکد داشــته باشــیم. معاونین توسعه مدیریت و 
منابع نیز باید دقت  کنند که از خط قرمز پاکیزگی 
عدول نکرده و حتی تا پای جان از این  مرز حراست 

کنند. 
نمکی در پایان بر ضرورت اصلاحات ساختاری در 
دانشگاه ها،  ساماندهی سامانه ها در وزارت بهداشت، 
رسیدگی به دارایی ها و مسائل  حقوقی دانشگاه ها 
و همچنیــن تخصیــص منابع مالی بــا توجه به 

اولویت ها،  تاکید کرد. 

تبعات تاخیر در روند درمان ناباروری  

همه ما درباره مضرات و تاثیرات منفی سیگار بر روی سلامت بدن 
شنیده  ایم اما واقعا سیگار چه عوارضی دارد؟ و با مصرف آن بدن 
با چه  خطراتی روبرو خواهد شد؟در کسانی که سیگار می کشند 
به طور میانگین نســبت به افرادی که سیگار  نمی کشند، چهار 
برابر احتمال ابتلا به سرطان دهان افزایش می یابد و این  درحالی 
است که تنها نیمی از افرادی که مبتلا به سرطان دهان می شوند، 
 حدود پنج ســال بعد از تشخیص این بیماری زنده خواهند ماند. 
سیگار  کشــیدن، علت عمده بروز بیماری های لثه است و لثه و 

استخوان هایی که  از دندان حفاظت می کنند را تحت تاثیر قرار 
می دهد. سیســتم ایمنی بدن نقش مهمی در کاهش میکروب 
های مضری که می  توانند باعث بروز این بیماری ها شوند، دارد 
همچنین سیگار کشیدن با  تاثیری که بر سیستم ایمنی بدن می 
گــذارد، بدن را برای مقابله با میکروب  ها کم توان کرده و لثه ها 
با احتمال بیشتری در معرض عفونت ها قرار  می گیرند. علاوه بر 
آن، میکروب ها می توانند با چسبیدن به مکانی که لثه به دندان 
 پیوســته شده است، باعث بروز مشکل شــده و در آنجا به علت 
وجود یک  فضای عمیق باعث تشــکیل »پاکت پریدنتال« شوند. 
وجود این فضا به این  معنا اســت که محافظت کمتری برای نگه 
داشتن دندان ها در مکان خودشان  وجود دارد و در نتیجه احتمال 
بیشتری برای لق شدن دندان ها وجود دارد.  خونریزی لثه ها یک 
نشــانه رایج برای این مسئله است با این حال در افراد  سیگاری، 
نیکوتین، جریان خون را در لثه ها کاهش می دهد و این ذخیره 
 خون ضعیف، علائم را محو می کند؛ علائمی که در حالت عادی 

می تواند  سرنخی برای تشخیص شروع این بیماری ها باشد. 

مطالعه جدید نشان می دهد زنانی که کاهش وزن پایدار 
دارند در مقایســه  با زنانی که وزن شان ثابت مانده است، 

کمتر با ریسک ابتلا به سرطان  مواجه هستند. 
به گفته محققان دانشگاه هاروارد، کاهش این ریسک با 
میزان کاهش  وزن افزایش می یابد و مربوط به زنانی است 

که از هورمون های پس از  یائسگی استفاده نمی کنند. 
 »لورن تراز«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: 
»حتی میزان  جزئی کاهش وزن پایدار با کاهش ریسک 

سرطان سینه در زنان بالا   ۵۰ سال مرتبط است.« 
این مطالعه شامل بیش از ۱۸۰ هزار زن ۵۰ سال به بالا 
بود. وزن این  زنان سه بار در طول حدود ۱۰ سال برآورد 
شده بود؛ زمان ثبت نام در  مطالعه، حدود ۵ سال بعد؛ و 

مجدداً حدود ۴ سال بعد. 
نتایج نشــان داد زنان با کاهش وزن پایدار در مقایســه 
بازنانی که وزن  شــأن ثابت مانده بود، با ریســک کمتر 
ســرطان سینه روبرو بودند و  هرچقدر این میزان کاهش 

وزن پایدار بیشــتر باشد، ریسک ســرطان سینه  کمتر 
خواهد بود. 

به گفته محققان، این یافته ها قوی ترین عامل انگیزه برای 
زنان چاق و  دارای اضافه وزن است تا از وزن خود بکاهند. 

کم کردن وزن به کاهش ریسک سرطان سینه کمک می کندبا مصرف سیگار بدن با چه خطراتی روبرو می شود

وزیر بهداشت اولتیماتوم داد


